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D
io travnja, ali i svi-
banj na Sveučilištu 
u Splitu prošli su u 
izrazito slavljenič -

kom duhu. Svoje dane pro-
slavili su mnogi fakulteti 
te su tom prigodom dodije-
ljena priznanja, nagrade i 
zahvalnice, kao i diplome 
i svjedodžbe. U travnju su 
svoj dan proslavili Sveuči-
lišni odjel za stručne studi-
je i Pravni fakultet, dok se 
u svibnju slavilo na Sveuči-
lišnom odjelu zdravstvenih 
studija, Kineziološkom fa-
kultetu, Katoličkom bogo-
slovnom fakultetu, Sveuči-
lišnom odjelu za studije mo-
ra, Sveučilišnom odjelu za 
forenzične znanosti te Pri-
rodoslovno-matematičkom 
fakultetu.

Održale su se i mnoge 
promocije studenata, tako 
je na Sveučilišnom odjelu 
zdravstvenih studija pro-

Mnogi fakulteti proslavili svoje dane, 
ali uručilo se i na stotine diploma

SVEUČILIŠTE U SPLITU

Piše Mila Puljiz movirano 137 studenata, na 
Katoličkom bogoslovnom 
fakultetu njih 39, na Medi-
cinskom fakultetu je dokto-
rima medicine i doktorima 
dentalne medicine postalo 
230 studenata, na Pomor-
skom fakultetu uručeno je 
208 diploma, na Prirodoslov-
no-matematičkom fakultetu 
promovirana su 173, na Ke-
mijsko-tehnološkom njih 
104 te na Filozofskom fakul-
tetu 184 studenta.

Iskrene čestitke!

S
plit je oduvijek bio ra-
sadnik novinara, ali 
do sada, nažalost, nisu 
imali priliku studirati 

u svome gradu.
Već od ove jeseni će naj-

vjerojatnije dobiti tu pri-
liku. Kako doznajemo od 
prorektora za nastavu prof. 
Gorana Karduma, Sveučili-
šte u Splitu pokreće preddi-
plomski studij Komunika-
cija i mediji te diplomski 
studij Novinarstvo u suvre-
menim medijima.

U tijeku su postupci do-
bivanja dopusnica i bude li 
sve teklo po planu, novi stu-
diji bi se uskoro mogli na-
ći i u sustavu, a nastava bi 
startala iduće akademske 
godine.

Što se tiče preddiplom-
skog studija, neće to biti kla-
sični studij novinarstva, na-
vodi prorektor, nego kvali-
tetan i suvremeni program 
u području komunikacije i 
medija.

Na pokretanje studija 
Komunikacija i mediji po-
taknuo ih je veliki interes 
mladih, ali i potrebe lokal-

Sveučilište u Splitu pokreće preddiplomski studij Komunikacija i 
mediji te diplomski studij Novinarstvo u suvremenim medijima, 
a nastava bi trebala startati iduće akademske godine

Novinarstvo 
će se uskoro 
studirati
i u Splitu

ČEkajU SE doPUSnIcE za dVa noVa aTrakTIVna STUdIja ne zajednice. Studij će se fi-
nancirati iz sredstava prora-
čuna i studentima će biti be-
splatan. Upisne kvote kretat 
će se od 20 do 25 studenata.

Već se ekipira i sastav 
profesora, među kojima će 
biti i poznatih imena iz svi-
jeta medija, a koristit će se i 
ljudski resursi s brojnih sa-
stavnica Sveučilišta. Za vo-
ditelja studija imenovan je 
prof.dr. Željko Radić, pro-
rektor za pravne poslove i 
razvoj ljudskih potencijala 
Sveučilišta u Splitu.

Kamo s diplomom?
Međutim, već i s tom di-

plomom, tvrde na Splitskom 
sveučilištu, moći će se tra-
žiti posao u medijima, ali i 
u državnoj upravi, javnim 
poduzećima, gospodarskim 
društvima, kao i u nevladi-
nim organizacijama na po-
slovima rada s medijima, ko-
munikaciji s javnošću i in-
ternoj komunikaciji, kao i 
drugim srodnim poslovima.

Preddiplomski sveuči-
lišni studijski program Ko-
munikacija i mediji trajat će 
šest semestara i izvodit će se 

se kao redoviti studij. Mini-
malan broj ECTS bodova po-
treban za završetak studija 
je 180.

Studij će se baviti cijelim 
spektrom tema, poput vje-
ština akademskog pisanja, 
retorike, povijesti i teorije 
medija, informacijskom i 
digitalnom pismenosti, me-
dijima u funkciji turizma, 
politike, kulture, religije, 
poduzetništva, industrije 
zabave, popularne kultu-
re... Posebna pozornost bit 
će posvećena učenju stra-
nih jezika. Studenti će ima-
ti obvezna tri strana jezika, 
uz engleski bit će to talijan-
ski i njemački.

Nakon završetka ovog 
preddiplomskog studija, pr-
vostupnici će moći nasta-
viti studirati na velikom 
broju diplomskih studija u 
Hrvatskoj i u inozemstvu 
u području društvenih, ali 
i humanističkih znanosti. 
Dakako, mogu odabrati i 
splitski diplomski sveuči-
lišni studij Novinarstvo u 
suvremenim medijima, koji 
je u pripremi.  D.B.

Prorektor
prof. Goran Kardum

NIKOLA VILIĆ/CROPIX
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N
akon dugog i upor-
nog rada na formi-
ranju strukture i sa-
držaja ZIC-a koji bi 

na najbolji mogući način 
odgovarao potrebama Sve-
učilišta raspisan je natječaj 
za izradu idejnog urbanistič-
ko-arhitektonskog rješenja 
Znanstveno-inovacijskog 
centra Sveučilišta u Splitu 
– ZIC. Cilj natječaja je izbor 
najboljeg i strukovno najpri-

Raspisan natječaj za idejno rješenje 
Znanstveno-inovacijskog centra

SVEUČILIŠTE U SPLITU

Piše Matea Drmić mjerenijeg idejnog rješenja 
za zgradu Znanstveno-ino-
vacijskog centra Sveučili-
šta u Splitu – ZIC. 

Nakon odabira idejnog 
rješenja krenut će se u izra-
du projektno-tehničke do -
kumentacije koja će biti 
potrebna za ishođenje gra-
đevinske dozvole. Budu -
ća zgrada je planirana kao 
istraživačko i eksperimen-
talno – razvojno središte ko-
je će objediniti sve postoje-
će resurse i aktivnosti Sve-

T
imes Higher Educati-
on Impact rangiranje 
prepoznaje i vrednuje 
ključni doprinos insti-

tucija visokog obrazovanja u 
postizanju globalnih ciljeva 
održivog razvoja koje su Uje-
dinjeni narodi usvojili 2015. 
godine. 17 globalnih ciljeva 
predstavlja poziv cijelom svi-
jetu na djelovanje kako bi se 
prevladali najveći društveni, 
gospodarski i okolišni izazovi 
te osiguralo mir i prosperitet.

Rastući broj institucija vi-
sokog obrazovanja održivost 
stavlja u središte svojih politi-
ka i strategija te odlučuje mje-
riti i kontinuirano unaprjeđi-
vati svoj doprinos. To pokazu-
je i ovogodišnje Times Higher 
Education  Impact rangiranje 
u kojem je sudjelovalo rekor-
dnih 1524 institucije iz 110 
zemalja. Sveučilište u Splitu 
prvi je put rangirano za svih 
17 ciljeva održivog razvoja, a 
ostvaren je i napredak u de-
set ciljeva u kojima smo bili 
rangirani prethodne godine. 
U Hrvatskoj se još rangiralo i 
Sveučilište u Rijeci, u dvana-
est globalnih ciljeva.

Rangiranje se temelji na 
kriterijima koji mjere dopri-
nos sveučilišta u istraživa-
njima, obrazovanju, poslo-
vanju i djelovanju u zajedni-
ci. Znanstvena istraživanja 
koja doprinose ciljevima 
globalnog razvoja mjere se 
brojem međunarodno rele-
vantnih publikacija u Sco-
pusu. 87 posto institucija 
visokog obrazovanja koje 
su sudjelovale u rangira-
nju izvijestilo je o postoja-
nju kolegija koji su posve-
ćeni globalnim ciljevima. 
Za postizanje dobrih rezul-
tata važno je imati politike, 
akcijske planove, ali i kon-
kretne, mjerljive i javno do-

Održivost je jedno od temeljnih načela u Strategiji Sveučilišta u Splitu, 
a sudjelovanje u ovom rangiranju omogućava kontinuirano praćenje 

doprinosa društvu, usporedbu i razmjenu praksi s najboljim sveučilištima

Splitsko sveučilište sve
snažnije doprinosi održivosti
i svjetskom prosperitetu

REkoRdnE 1524 InSTITUcIjE Iz 110 zEmaLja SUdjELoVaLE na TImES HIgHER EdUcaTIon ImPacT RangIRanjU

Summit u 

Stockholmu

Ovogodišnje je rangira-
nje objavljeno na Times 
Higher Education Impact 
and Innovation samitu u 
Stockholmu pod nazivom 
“Što čini uspješnu inovacij-
sku klimu?”, u okviru kojeg 
je više od 300 delegata iz 
cijelog svijeta inspirativno 
raspravljalo o stvaranju 
uspješnih inovacijskih 
ekosustava, uz poticanje 
raznolikosti i održivih 
praksi, na korist studenata i 
društva u cjelini.
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rodnim novinama”, te na 
web-stranici Sveučilišta u 
Splitu, dok je na web-stra-
nici Hrvatske komore arhi-
tekata objavljena obavijest 
o raspisu natječaja.

P ravo sudjelova nja u 
svojstvu autora imaju fizič-
ke osobe i to kao autor poje-
dinac ili autorska grupa od 
više članova od kojih najma-
nje jedan mora biti ovlašte-
ni arhitekt. Svaki od natje-
catelja, pojedinac ili grupa 
ima pravo sudjelovanja na 
ovom natječaju samo s jed-
nim radom. 

Natječaj je raspisan u 
sklopu provedbe projekta 
Znanstveno-inovacijski cen-
tar Sveučilišta u Splitu – ZIC 
KK.01.1.1.09.0035. koji je su-
financiran iz Operativnog 
programa “Konkurentnost 
i kohezija’’ iz Europskog fon-
da za regionalni razvoj.

učilišta u Splitu na jednome 
mjestu. Planirano je da se 
ZIC izgradi na Kampusu na 
parkingu koji se nalazi juž-

no od zgrade Sveučilišne 
knjižnice. Rok početka na-
tječaja je 14. travnja, a rok 
za dostavu natječajnih rado-

va je 24. lipnja 2022. godine. 
Natječajni elaborat objav-
ljen je u Električnom ogla-
sniku javne nabave u “Na-

stupne rezultate i izvještaje.
Suradnje su ključne u 

ostvarenju ciljeva održivog 
razvoja te stoga posebno ve-
seli što smo upravo u Partner-
stvima za ciljeve ostvarili naj-
veći skok u odnosu na prethod-
nu godinu te smo rangirani od 
201. do 300. mjesta od 1438 in-
stitucija. Prema broju ostva-
renih bodova slijede Zdravlje 
i blagostanje (301.-400. mjesta), 
Održivi gradovi i zajednice 

(201.-300. mjesto), Kvalitetno 
obrazovanje (401.-600. mjesto) 
te Dostojanstven rad i gospo-
darski rast (401.-600. mjesto). 
Prepoznati su naši doprinosi 
ciljevima Očuvanje vodenog 
svijeta (201.-300.), Odgovor 
na klimatske promjene (301.-
400.) te Mir, pravda i snažne 
institucije (301.-400.), koji su 
ujedno i u skladu s orijentaci-
jom, misijom i vrijednostima 
koje dijelimo s našim partne-

rima unutar alijanse Europ-
sko sveučilište mora.

Na temelju rezultata u Par-
tnerstvu za ciljeve te tri dodat-
na cilja s najvećim ostvarenim 
brojem bodova sastavljena je i 
globalna lista na kojoj smo za-
uzeli 401.-600. mjesto, što pred-
stavlja porast od 400 mjesta i 
poticaj za daljnji napredak u 
svim segmentima našeg dje-
lovanja, u obrazovanju, istra-
živanju i razvoju, doprinosu 

zajednici i odgovornom po-
slovanju. Uz brojne suradnje, 
projekte i međunarodne aktiv-
nosti vrednovano je i javno go-
dišnje izvješće i web-stranica o 
održivosti kroz koje nastojimo 
prikazati naš rad te motivirati 
naše studente, djelatnike i širu 
zajednicu na još veći doprinos 
održivosti okoliša, društva i 
gospodarstva.

Održivost je jedno od te-
meljnih načela u Strategiji 

Sveučilišta u Splitu, a sudjelo-
vanje u ovom rangiranju omo-
gućava nam kontinuirano 
praćenje doprinosa društvu, 
usporedbu i razmjenu praksi s 
najboljim sveučilištima.

Sveučilište u Splitu kon-
tinuirano razvija aktivno-
sti koje doprinose ciljevima 
održivog razvoja, od kolegija, 
društveno korisnog učenja, 
natjecanja poput hackatho-
na, znanstveno-istraživačkih 
i inovacijskih do studentskih 
projekata i podrške poduzet-
ničkim idejama. Kroz alijan-
su Europsko sveučilište mora 
dodatno razvijamo edukacije o 
globalnim ciljevima održivog 
razvoja, kao i nove združene 
studijske programe. Naša par-
tnerska Sveučilišta dijele iste 
vrijednosti, a dio njih sudjelu-
je i u Times Higher Education 
Impact rangiranju.

Ljestvica rangiranja vrlo 
je dinamična, a ove je godi-
ne predvodi Western Sydney 
University, mlado sveučili-
šte koje je osnovano s mi-
sijom da pomogne razvoju 
svoje zajednice.

Piše Diana Barbarić
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Sveučilište 
u Zagrebu

Fakultet elektrotehnike 
i računarstva

unska 3, 10000 Zagreb
raspisuje

N A T J E Č A J

za upis studenata na 
poslijediplomski speci-
jalistički studij
Proizvodi, digitalne 
inovacije i tehnologije 
u osiguranju - iNSur-
teCH
za stjecanje aka-
demskog stupnja 
sveučilišni/a specijalist/
specijalistica digitalnih 
inovacija i tehnologija 
u osiguranju (univ. 
spec. assec. techn.).
Na poslijediplomski 
specijalistički studij 
mogu se upisati kan-
didati sa završenim 
sveučilišnim diplom-
skim studijem kojim se 
ukupno s prethodnim 
sveučilišnim obrazova-
njem stječe najmanje 
300 eCtS bodova ili 
kandidat sa završenim 
s njime izjednačenim 
diplomskim studijem. 
Potrebno je znanje 
engleskog jezika.
Odabir polaznika 
uključuje razgovor (in-
tervju) tijekom kojeg 
se utvrđuje područje 
završnog specijalistič-
kog rada.
broj slobodnih mjesta: 
25 ukupno.
školarina iznosi 
35.000,00 kuna, a plaća 
se u dvije rate u iznosu 
od 17.500,00 kn pri 
upisu u prvi i drugi se-
mestar.
Nastava započinje u 
studenom 2022. go-
dine.
Prijave na natječaj šalju 
se poštom na Fakultet 
elektrotehnike i raču-
narstva u Zagrebu, 
unska 3 od objave 
natječaja do zaključno 
16. rujna 2022. godine.

Detaljnije informacije o 
studiju dostupne su na 
adresi: https://www.
fer.unizg.hr/studiji/
specijalisticki_studiji/
insurtech.
Kontakt osoba je va-
lentine čale, prof., tel: 
01/6129-920, e-mail 
adresa: specijalisticki.
studij@fer.hr.
Prijavni obrazac dostu-
pan je na adresi
https://www.fer.unizg.
hr/studiji/specijalistic-
ki_studiji/insurtech/
obrasci_i_upute

O
vogodišnje izdanje 
splitskog Festiva-
la znanosti bilo je po 
mnogočemu posebno, 

počevši od nikad većeg broja 
aktivnosti, rekordnog broja su-
dionika, volontera, ali i posjeti-
telja. A da znanost može biti ja-
ko zabavna, uz Splićane, mogli 
su svjedočiti i stanovnici broj-
nih drugih okolnih gradova jer 
ovaj Festival je poseban i po to-
me što se, osim na različitim lo-
kacijama u Dioklecijanovu gra-
du, od Kampusa preko Peristila 
do Meja, održavao i u Sinju, Tri-
lju, Muću, Ogorju, Imotskom, 
Kaštelima, Mosoru, Omišu pa 
sve do Zadra…
”Tema život bila je vrlo inspira-
tivna za sve naše znanstvenike 
i studente. Na tu temu smo od-
govorili na različite načine, od 
samog pojma života, zatim kroz 
život ljudi pa sve do života svih 
živih bića na planetu” kazala je 
prorektorica za znanost i ino-
vacije, prof. Leandra Vranješ 
Markić.
Operativna voditeljica Orga-
nizacijskog odbora Festivala 
znanosti dr. sc. Domagoja Bu-
ljan Barbača ustvrdila je da 
se na ovogodišnjem Festivalu 
znanosti prikazuju postignuća 
znanstvenika iz različitih znan-
stvenih područja, a primjerice, 
preispitivanje različitih život-
nih ciklusa, iako smo navikli 

Na ovogodišnjem Festivalu znanosti prikazana su postignuća 
znanstvenika iz različitih područja, a primjerice, preispitivanje 
različitih životnih ciklusa, iako smo navikli da se to odnosi na one 
biološke, na Festivalu je moguće i iz pozicije društvenih znanosti

Rekordan broj 
sudionika i posjetitelja, 
nikad više aktivnosti

FESTIVAL ZNANOSTI 2022.

PIŠE: Franka BaBić
Radionice na  

Filozofskom  

fakultetu

u sklopu Festivala znanosti 
2022. s ovogodišnjom temom 
Život, na Filozofskom fakultetu 
Sveučilišta u Splitu održane su 
dvije radionice za 80 učenika 
četvrtih razreda osnovne škole.
radionice su vodile dr. sc. Mila 
bulić, poslijedoktorand, i doc. 
dr. sc. ines blažević, uz pomoć 
studentica učiteljskog studija 
Katarine radić, ivane tolj, Mi-
haele Majić i antee bartulović. 
tema radionica bila je “ljudsko 
tijelo – organizacijske razine”.
učenici su rješavali problemske 
zadatke, učili o organima i or-
ganskim sustavima ljudskoga 
tijela i izrađivali modele srca, 
ruke, pluća, kralježnice, probav-
nog sustava, mjerili vrijeme re-
akcije... Posebno oduševljenje 
izazvao je m-learning, učenje 
pomoću mobitela, jer su mo-
bitelom promatrali unutrašnje 
organe u 4D prikazu.
bili su izuzetno motivirani i za-
interesirani za dodatna znanja 
što je vjetar u leđa za sve budu-
će aktivnosti kojima se potiče 
urođena znatiželja.

da se to odnosi na one biološke, 
na Festivalu je moguće i iz pozi-
cije društvenih znanosti.
Najveseliji tjedan u godini na 
Sveučilištu u Splitu ove je godi-
ne trajao od 2. do 7. svibnja, kada 
se odvijalo gotovo 200 različitih 
aktivnosti koje su uključivale 
predavanja, radionice, prezen-
tacije, izložbe, pokuse, tribine, 
okrugle stolove i još mnogo to-
ga, a za provedbu se brinulo više 
od 800 sudionika. Kao i uvijek, 
sve aktivnosti Festivala znano-
sti su bile besplatne, a o uspjehu 
cijele manifestacije svjedoče ti-
suće posjetitelja svih uzrasta.
Tema Festivala “Život” bila je 
mnogima vrlo inspirativna jer, 
uz angažman sastavnica Sveu-
čilišta u Splitu, u program su se 
uključili i muzeji, instituti, vrti-
ći, osnovne i srednje škole, kao 
i brojne udruge… Posjetitelji su 

mogli doznati odgovore na mno-
ga pitanja o životu, iz različitih 
aspekata znanosti i umjetnosti, 
promovirale su se zdrave život-
ne navike, kvaliteta stanova-
nja, bilo je riječi o životinjskom i 
biljnom svijetu, moru, umjetnoj 
inteligenciji, pa i o životu Kine-
skog zida, ali i o zračenju 5G mo-
bilnih sustava, životima knji-
ževnika te književnih likova, o 
obiteljskom pravu u svakodnev-
nom životu ali i pravu radnika 
na dostojanstven rad. Kakve 

priče mogu ispričati kosturi te 
koji su rizici i benefiti unosa ku-
hinjske soli, ali i o životu nakon 
značajnih računovodstvenih i 
financijskih otkrića…
U programu Festivala sudjelo-
vao je istraživački brod Institu-
ta za oceanografiju i ribarstvo 
BIOS DVA, koji je bio prava 
atrakcija, posebice najmlađi-
ma posjetiteljima. Nadamo se 
da je neke od njih ovaj Festival 
i zaintrigirao i nadahnuo da se 
požele baviti znanošću!
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S
večana promocija dok-
tora znanosti Sveučili-
šta u Splitu održana je 
na Medicinskom fakul-

tetu, a riječ je najvećoj promo-
ciji doktora znanosti splitskog 
sveučilišta do sada, na kojoj je 
uručeno čak 200 diploma. Pri-
godni govor je održao prof.  
Dragan Ljutić, rektor Sve-
učilišta u Splitu, koji je ista-
knuo kako ovoliki broj dokto-
ra znanosti pokazuje snagu i 
veličinu našeg splitskog sve-
učilišta.
”Protekle dvije godine zbog 
pandemije koronavirusa ni-
smo imali mogućnost promo-
cije doktora znanosti. Danas 
smo se okupili u velikom bro-
ju, čime pokazujemo što Split i 
splitsko sveučilište znači ne sa-
mo na našoj nacionalnoj, nego 
i na europskoj pa i na svjetskoj 
sceni!”, prije početka svečano-
sti kazao je rektor Ljutić. Rek-
tor je iskazao ponos što je Sve-
učilište u Splitu prepoznato u 

Svojim doktoratom otvarate vrata daljnjeg napredovanja, u bilo kojoj sredini u kojoj se 
nalazite, dižete stepenicu na višu razinu. Vi ste budućnost našeg sveučilišta, vjerujem u 
vas, vjerujte i vi u sebe, to je najbitnije, poručio je doktorandima rektor Dragan Ljutić

Promovirano čak 
200 doktora znanosti

VELIKA SVEČANOST NA SVEUČILIŠTU U SPLITU

svjetskoj znanosti, a doktoran-
dima je kazao kako su upravo 
oni budućnost Sveučilišta.
”Upravo vi svojim postignu-
ćem pokazujete u kojem smje-
ru dalje ići. Svojim doktora-
tom otvarate vrata daljnjeg 
napredovanja. U bilo kojoj sre-
dini u kojoj se nalazite, dižete 
stepenicu na višu razinu. Vi 
ste budućnost našeg sveučili-
šta, vjerujem u vas, vjerujte i 
vi u sebe, to je najbitnije”, po-
ručio je doktorandima rektor 
Ljutić. Među novim doktori-
ma znanosti našla su se i po-
znata imena, poput dr. Željke 
Karin i dr. Diane Nonković s 
Nastavnog zavoda za javno 
zdravstvo, kao i gradonačel-
nika Pule Filipa Zoričića.
”Danas je veliki dan, velika je 
čast ovo primiti nakon dugog 
razdoblja pandemije jer smo 
se svi zajedno uspjeli okupiti. 
Već sam vanjski suradnik na 
Kineziološkom fakultetu, na-
dam se ostanku u znanosti, 
postati doktorom znanosti ni-
je samo uručeni papir, to je ži-

PIŠE MILA PULJIZ

Da nikad nije 
kasno za učenje 
i stjecanje novih 
znanja potvrđuje i 
75-godišnji Ivo Brkić, 
koji je doktorirao na 
Odjelu za glazbenu 
umjetnost Umjetničke 
akademije Sveučilišta 
u Splitu

votni poziv”, kazao nam je Da-
mir Bavčević, doktor znanosti 
s Kineziološkog fakulteta.
”Doktorirala sam na temi 
‘Oblik vlasništva poduzeća 
kao odrednice uspješnosti 
upravljanja ljudskim resursi-
ma’. Za tu temu sam se odluči-
la zbog opće situacije u drža-
vi, razlike između privatnih i 

državnih poduzeća. Radim u 
privatnom sektoru, u jednom 
pomorskom poduzeću, a radi-
la sam i kao vanjski suradnik 
na Pomorskom fakultetu na 
predmetima koji su vezani za 
menadžment. Doktorat vidim 
kao početak daljnjeg usavrša-
vanja”, dodala je Marina Bro-
darić Ivačić, doktorica znano-
sti s Ekonomskog fakulteta.
A da nikad nije kasno za uče-
nje i stjecanje novih znanja 
potvrđuje i 75-godišnji Ivo Br-
kić, koji je na Odjelu za glaz-
benu umjetnost Umjetničke 
akademije Sveučilišta u Spli-
tu doktorirao s temom “Glaz-
beni i plesni folklor Bukovice 
i Ravnih kotara s osvrtom na 
rubna područja”.
U glazbenom dijelu progra-
ma sudjelovale su studentice 
Umjetničke akademije u Spli-
tu, sopranistica Rahela Uje-
vić, koja je na 4. godini solo 
pjevanja u klasi Terezije Ku-
sanović, i Morana Ivezić, stu-
dentica 3. godine klavira u 
klasi Jadranke Garin.

Rektor Dragan Ljutić, Diana Nonković i dekan Ante Tonkić

Nikad nije kasno za učenje i stjecanje novih znanja

Pokazujemo što Split i sveučilište znače, naglasio je rektor Ljutić

dr. Željka KarinNa Medicinskom fakultetu održana je najveća promocija doktora znanosti do sada 
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V
eć dugo za djevojke i 
žene ne vrijede samo 
pridjevi “ljepši i njež-
niji spol”, već su da-

nas te naše dame i uzdanice 
– i pametniji, i stabilniji, i izdr-
žljiviji spol. Pandemijske dvi-
je godine i sva ludost, stres i 
strah nakon dvaju potresa to 
su itekako dokazali.

Pisali smo već o Mateji 
Dumbović s Opservatorija 
Hvar Geodetskog fakulteta 
Sveučilišta u Zagrebu, dobit-
nici prestižnih nagrada u po-
dručju astronomije; Dariji Le-
mić i Heleni Virić Gašparić sa 
zagrebačke Agronomije, koje 
sa svojim startupom rade ču-
da u sektoru poljoprivrede; 
Branki Bartolić, sjajnoj speci-
jalistici kliničke psihologije s 
Hrvatskog instituta za istraži-
vanje mozga... Da ni ne spomi-
njemo profesoricu Nives Opa-
čić, naš možda i najveći auto-
ritet za hrvatski jezik. Lista je 
preduga da bismo ih sve nave-
li i pobrojali njihove uspjehe.

Stoga je hvalevrijedna po-
drška djevojkama i ženama u 
vidu Nacionalnog programa 
stipendiranja L’Oreal-UNESCO 
“Za žene u znanosti”. Ovogodiš-
nje četiri stipendistice redom 
dolaze sa Sveučilišta u Zagre-
bu: Katarina Mužina (Fakultet 
kemijskog inženjerstva i tehno-
logije), Marsela Polić (Fakultet 
elektrotehnike i računarstva), 
Ana Novačić (Prehrambeno-bi-
otehnološki fakultet) i Natalia 
Ivanjko (Medicinski fakultet 
Sveučilišta u Zagrebu).

Za svoju su znanstvenu iz-
vrsnost nagrađene pojedinač-
nom stipendijom u iznosu od 
5000 eura u kunskoj protuvri-
jednosti, a odabralo ih je Izbor-
no povjerenstvo predvođeno 
akademikom Zvonkom Kusi-
ćem i cijenjenim članovima 
hrvatske akademske zajedni-
ce. Njihova, pak, dosadašnja 
dostignuća i potencijal koji u 
sebi nose zaslužuju da ih poseb-
no predstavimo na stranicama 
Universitasa, i čujemo njihova 
razmišljanja o hrvatskoj zna-
nosti, razlikama između muš-
kog i ženskog svijeta i svekoli-
koj težnji, odnosno obećanjima 
da će Hrvatska jednog dana po-
stati “zemlja znanja”.

Sve četiri slažu se da im je 
stipendija veliko priznanje do-
sadašnjem radu i nagrada za 
uloženi trud, dobar poticaj i 
vjetar u leđa za nastavak ra-
da u znanosti, osobito u trenu-
cima kada se čini da rezultati 
nikada neće doći.

Kada ste primijetile da vas 
zanima znanost? Kada ste se 
konkretno odlučile za smjer/
područje kojim se danas ba-
vite?

KATARINA: Tijekom studi-
ja na Fakultetu kemijskog in-
ženjerstva i tehnologije (FKIT), 
uz pomoć profesora koji su pre-
poznali moju znatiželju, kre-
ativnost i želju za usavršava-
njem, krenula sam s izradom 
svojih prvih znanstvenih rado-
va te sudjelovanjima na konfe-
rencijama, tako da sam na kra-
ju studija bila sigurna da kari-
jeru želim nastaviti u znanosti. 
Što se tiče samog područja, pri-
je se može reći da je to područ-
je odabralo mene. Naime, otvo-
rilo se radno mjesto asistenta 
na Zavodu za anorgansku ke-
mijsku tehnologiju i nemetale, 
a kako sam čula da je to kvali-
tetan zavod koji se bavi nano-
tehnologijom, odlučila sam se 
prijaviti i dobila posao.

MARSELA: Od početka 
osnovne škole uhvatila me ma-
tematika i nije me pustila. Pri-
godom upisa fakulteta, ipak 
sam se odlučila za tehnički fa-

Hrvatska (još) nije 
prepoznala važnost 
ulaganja u znanost 
za napredak
društva

PREDSTAVLJAMO OVOGODIŠNJE STIPENDISTICE NACIONALNOG PROGRAMA 
STIPENDIRANJA L’ORAL-UNESCO ‘ZA ŽENE U ZNANOSTI’

PIŠE I SNIMIO  Branko nađ

Ako Hrvatska želi biti prosperitetna i u konačnici konkurentna na znanstveno-
tehnološkom planu, potrebno je više investirati u akademsku zajednicu, kako 
bi znanstvena istraživanja u konačnici mogla biti komercijalizirana i na taj 
način pridonijeti razvoju gospodarstva, ističe Natalia Ivanjko
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Plaće učitelja i profesora su mizerne 
Kako komentirate činjenicu da su hrvatski učitelji i pro-
fesori potplaćeni i marginalizirani u društvu?

KATARINA: Žalosno je da je jedno od najcjenjenijih zanimanja u 
prošlosti postalo predmetom neosnovanih kritika, pa čak i izrugi-
vanja. Uvriježeno je mišljenje da učitelji i profesori odrade nekoliko 
sati nastave u školi, i to je to, a uz to imaju navodno tri mjeseca go-
dišnjega. Sve navedeno nije istina. Godišnjega imaju koliko i svi mi 
jer nakon što završi nastava slijede sjednice, administracija, udžbe-
nici, inventura itd. Također, svaki profesor se mora pripremiti za na-
stavu; za svaki nastavni sat i svaki razred mora postojati priprema, 
a materijale koji se koriste u nastavi često kupuju profesori sami 
od svoje plaće. Tu su, naravno, i priprema testova te ocjenjivanje 
zadaća i ispita, a povrh svega tu je velika odgovornost nad tuđom 
djecom, koja dolaze iz različitih obitelji i okolnosti. Nastavnici veći-
nu posla odrađuju u svoje dragocjeno slobodno vrijeme. Uzevši sve 
u obzir, plaće su stvarno mizerne.

MARSELA: Kao što sam već rekla, željela bih da se svi svojih nastav-
nika sjećamo s osmijehom kao bivši “miočani”. Mislim da zadovo-
ljan nastavnik znači zadovoljan učenik, a to mora rezultirati napret-
kom za društvo u cjelini.

ANA: Politika postavlja prioritete na kratkoročne ciljeve koji mogu 
pokazati rezultate unutar jednog mandata, a promjena i unaprje-
đenje obrazovanja nije takav cilj. Učitelji i profesori su skupina ljudi 
koja bi u društvu trebala biti više eksponirana nego što je to trenu-
tačno slučaj, pogotovo kada je riječ o pitanjima za koja su stručnja-
ci. Kao što sam prije spomenula, entuzijastični profesori stvaraju 
entuzijastične učenike, a, nažalost, i obrnuto vrijedi, tako da je pre-
poznavanje i nagrađivanje truda kvalitetnih profesora dobar put za 
podizanje kvalitete školstva.

NATALIA: Kvalitetni učitelji i profesori temelj su razvoja društva zna-
nja i, prema tome, smatram da treba poboljšati njihov položaj u druš-
tvu. Također, vjerujem da je dosta učitelja, odnosno profesora, pod 
pritiskom roditelja i učenika i da je njihov posao zahtjevan i težak.

Žalosno je da je jedno od 
najcjenjenijih zanimanja u 
prošlosti postalo predmetom 
neosnovanih kritika, pa čak i 
izrugivanja 
Katarina Mužina

Ne mogu reći da se nisam naslu-
šala raznih komentara i dosko-
čica i kroz studij i kroz rad u 
tradicionalno “muškoj” struci, 
ali što se tiče rada u znanosti, 
ne bih rekla da bi mi bilo teže ili 
lakše da sam suprotnog spola 
Marsela Polić

Politika postavlja prioritete na 
kratkoročne ciljeve koji mogu 
pokazati rezultate unutar 
jednog mandata, a promjena i 
unaprjeđenje obrazovanja nije 
takav cilj 
Ana Novačić

U dosta obrazovnih institucija 
ocjene ne pokazuju realnu 
situaciju i znanje bi trebalo biti 
validirano na drukčiji način 
Natalia Ivanjko

Katarina Mužina, 
Marsela Polić, 
Ana Novačić i 

Natalia Ivanjko 

kultet iz nekog straha za opci-
je zaposlenja u budućnosti. Na 
FER-u sam se odlučila za au-
tomatiku i robotiku jer mi se 
taj smjer činio kao dobra spona 
između elektrotehnike, tj. pri-
mjene na fizičkim sustavima, 
i računarstva, tj. apstraktnije 
algoritamske zabave.

ANA: Za znanstveni rad 
sam se zainteresirala tijekom 
studiranja. Iako sam prethod-
no pohađala jezičnu gimnazi-
ju, nakon nje sam upisala stu-
dij nutricionizma, a na prvim 
godinama toga studija poseb-
no su me zainteresirale teme iz 
biokemije i genetike. Zato sam 
promijenila smjer na moleku-
larnu biotehnologiju te sam 
poslije nastavila s izradom di-
sertacije u istom području.

NATALIA: Tijekom osnov-
ne i srednje škole najviše me za-
nimala biologija i kemija, što je 
definitivno utjecalo na moj iz-
bor za upis na Prehrambeno-bi-
otehnološki fakultet, gdje sam 
upisala preddiplomski studij 
biotehnologije. Biotehnologi-
ja mi se svidjela zbog toga jer 
je to kombinacija znanosti i 
industrije, pa stoga omoguća-
va širok izbor interesa. Među-
tim, nakon završetka studija, 
nisam bila sigurna što zapravo 
želim od karijere – hoće li to biti 
znanost ili možda posao u far-
maceutskoj industriji. Među-
tim, dobila sam stručno ospo-
sobljavanje u biotehnološkom 
poduzeću, gdje sam konkretno 
bila involvirana u proizvodnju 
rekombinantnog humanog ko-
štanog morfogenetskog protei-
na 6, koji je glavna komponenta 
lijeka Osteogrow. Tijekom tog 
razdoblja zainteresirala sam 
se za čitavo ovo područje, bio-
logiju i regeneraciju kosti, ali i 
sam proces razvoja lijeka, a ne-
dugo nakon toga zaposlila sam 
se na Medicinskom fakultetu u 
sklopu Znanstvenog centra iz-
vrsnosti za regenerativnu me-
dicinu te upisala doktorski stu-
dij pod mentorstvom akademi-
ka Slobodana Vukičevića.

Jeste li ikad primijetile da 
vam je na neki način “teže” 
baviti se znanošću od muških 
kolega?

KATARINA: Moram pri-
znati da nikad nisam osjeti-
la razliku u odnosu na muške 
kolege. Znalo je biti komenta-
ra i podcjenjivanja, ali pre-
težno izvan fakulteta. Muški 
kolege su mi velika podrška i 
oslonac, te si uvijek međusob-
no pomažemo i zajedno napre-
dujemo.

MARSELA: Ne mogu reći 
da se nisam naslušala raznih 
komentara i doskočica i kroz 
studij i kroz rad u tradicional-
no “muškoj” struci, ali što se 
tiče rada u znanosti, ne bih re-
kla da bi mi bilo teže ili lakše 
da sam suprotnog spola.

ANA: Na temelju dosadaš-
njeg iskustva nisam primije-
tila razlike po pitanju spola. 
Kome je lakše, a kome je teže, 
proizlazi iz okolnosti u kojima 
se osoba bavi znanošću te iz 
određenih osobnih karakte-
ristika koje olakšavaju taj po-
sao, poput upornosti, kreativ-
nosti i kritičkog razmišljanja.

NATALIA: Ja osobno na 
mjestu gdje radim nikad ni-
sam imala takvih iskusta-
va. Štoviše, u laboratoriju u 
kojem radim ima puno ma-
nje muškaraca nego žena pa 
mi je teško govoriti o tome. 
Međutim, općenito mislim 
da je ženama ipak malo teže 
uskladiti znanstvene karije-
re s majčinstvom i životnim 
obvezama, s obzirom na to da 
znanstvena karijera iziskuje 
mnogo prekovremenog rada 
u laboratoriju.

Kada pogledate unatrag, 

kako biste ocijenile hrvatski 
obrazovni sustav – osnovnoš-
kolsku i srednjoškolsku razi-
nu? Što su najbolje, a što naj-
lošije strane školovanja u Li-
jepoj našoj?

KATARINA: S obzirom da 
sam osnovnu školu završila 
prije 15, a srednju prije 10 go-
dina, vjerujem da se mnogo 
toga drastično promijenilo u 
obrazovnom sustavu. Najbolje 
strane školovanja bile su dobri 
i poticajni profesori, koji su se 
trudili prenijeti na nas što više 
znanja i njegovati prepoznate 
talente. Također, smatram da 
smo dobili širinu znanja koja 
nam omogućuje da se snađe-
mo u različitim područjima 
i društvenim okolnostima. 
Primjerice, iako se bavim ke-
mijskim inženjerstvom, zna-
nje jezika omogućuje mi da se 
istaknem i lakše iznesem svo-
je znanstvene spoznaje. Lošije 
strane su prevelika usredoto-
čenost na ocjene. Ocjena često 
nije mjerilo znanja i važnije je 
da učenik uistinu usvoji gradi-
vo nego da dobije dobru ocjenu 
na temelju varanja ili vršenja 
pritiska na nastavnika. Isto ta-
ko, trebalo bi gradivo što više 
povezivati sa stvarnim živo-
tom i radom, tj. pokazati uče-
nicima na koji način im to jed-
nog dana može koristiti. Na-
vodno postoje neke reforme u 
tom smislu, ali koliko čujem, 
nisu baš adekvatno provedene.

MARSELA: Teško mi je go-
voriti o obrazovanju (i odgoju) 
u osnovnoj školi jer se ne sma-
tram kompetentnom za to pita-
nje, a sva sjećanja su mi iz dječ-
je perspektive. Srednja škola 
mi je jedno od najdražih raz-
doblja u životu i bilo bi mi be-
skrajno drago kad bi sve ško-
le u Hrvatskoj mogle biti kao 
moja 15. gimnazija, u kojoj se s 
lakoćom i bez stresa svladava 
obvezno gradivo, i potiče sva-
kog pojedinca na rad i napre-
dak baš u onom području koje 
ga zanima. Sjećam se kako su 
nam još u školi nastavnici go-
vorili kako vole raditi u MIOC-
u, i to se vrlo jasno odražava na 
iskustvo učenika. Kurikular-
ne reforme vjerojatno jesu nuž-
ne, ali mislim da je najvažnije 
omogućiti svim nastavnicima 
da uživaju u svojem radu jer ta-
da najviše profitiraju učenici.

ANA: U našem obrazov-
nom sustavu prolazi se kroz 
doista puno gradiva i global-
no je u sustavu prisutna neka 
‘’strogoća’’. Zbog toga su naši 
učenici u pravilu dobro edu-
cirani te imaju široko znanje, 
često i u usporedbi s onima iz 
razvijenijih zemalja. Nažalost, 
u sustavu je nerijetko prisutna 
i apatija, zbog koje se izlazi iz 
sustava s manjkom motivacije. 
Zato su posebno bitni entuzi-
jastični profesori koji prenose 
učenicima svoj entuzijazam i 

svoje znanje te im podižu sa-
mopouzdanje da poslije i sami 
nešto postignu s njim.

NATALIA: Smatram da je 
osnovnoškolski i srednjoškol-
ski obrazovni sustav solidan, 
ali da ima puno mjesta za na-
predak. Mislim da obrazovni 
sustav u Hrvatskoj omogu-
ćuje dosta široko znanje, me-
đutim to se najčešće svodi na 
puko memoriranje činjenica, 
bez razvoja kreativnog razmi-
šljanja. Također, smatram da 
ocjene u dosta obrazovnih in-
stitucija ne pokazuju realnu 
situaciju, pa bi znanje treba-
lo biti validirano na drukči-
ji način. Među ostalim, sma-
tram da bi hrvatski obrazov-
ni sustav trebao omogućavati 
mladima raniju integraciju u 
radne procese, što bi im omo-
gućilo veće šanse za rad i osa-
mostaljenje.

Kako gledate na podatak 
da Hrvatska za visoko škol-
stvo (i znanost posebice) iz-
dvaja manje od europskog 
prosjeka? 

KATARINA: Znanost je 
važna za napredak društva 
kao cjeline te se napretkom 
znanosti omogućava razvoj 
industrije. Niska ulaganja sa-
mo govore da naše društvo ni-
je prepoznalo tu vezu i njezinu 
nužnost za razvoj prosperitet-
nog društva. Međutim, u po-
sljednjih nekoliko godina na 
mom fakultetu zabilježen je 
drastičan porast broja dobive-
nih projekata financiranih iz 
Hrvatske zaklade za znanost 
(HRZZ-a), a također i iz europ-
skih fondova, što je svakako 
pozitivan pokazatelj. U sklopu 
HRZZ-a odvijaju se i različiti 
projekti kojima se želi poveza-
ti znanstvenike na različitim 
institucijama i projektima, či-
me se potiče daljnji rast znan-
stvene zajednice.

MARSELA: Moje skro -
mno iskustvo sa studentskih 
i istraživačkih razmjena u 
inozemstvu pokazalo mi je 
da, bez obzira na te statistič-
ke pokazatelje, naše obrazo-
vanje (barem u mojoj struci) 
ne samo da ne zaostaje, ne-
go je i kompletnije nego vani. 
Bilo bi lijepo kad bi sustav to 
prepoznao i potaknuo, ali bu-
dući da je sustav trom i spor, 
nema druge nego da rješenja 
nađemo negdje drugo. Jedan 
primjer je suradnja znano-
sti i industrije, gdje bi mogli 
profitirati i jedni i drugi, i to 
u pozitivnoj povratnoj vezi, a 
potrebna je samo dobra volja 
pojedinaca.

ANA: Nadam se da je to 
situacija koja će se u buduć-
nosti promijeniti. Pogotovo 
je danas, uzevši u obzir isku-
stvo pandemije koronavirusa, 
jasno koliko su izdvajanja za 
školstvo i znanost potrebna i 
opravdana.

NATALIA: Nažalost, to je 
poražavajuća činjenica, jer 
ako Hrvatska želi biti prospe-
ritetna i u konačnici konku-
rentna na znanstveno-tehno-
loškom planu, potrebno je više 
investirati u znanstvenu, od-
nosno akademsku zajednicu, 
kako bi znanstvena istraživa-
nja u konačnici mogla biti ko-
mercijalizirana i na taj način 
pridonijeti razvoju gospodar-
stva. Kao pozitivan primjer na-
vela bih Znanstveni centar iz-
vrsnosti za regenerativnu me-
dicinu, koji na jednome mjestu 
okuplja interdisciplinarni ko-
lektiv znanstvenika i znan-
stvenih timova u cilju razvoja 
lijeka za regeneraciju kostiju, 
koji ima veliki potencijal biti 
komercijaliziran. Prema to-
me, ako želite raditi kvalitet-
nu znanost, biti uz bok s najbo-
ljim svjetskim istraživačkim 

institutima, morate uložiti u 
instrumente, metodologiju i 
ponajprije ljude, a izdvajanja 
u Hrvatskoj definitivno nisu 
dovoljna za to.

Može li, uza sve te činjeni-
ce, Hrvatska ipak jednog da-
na postati “društvo znanja”, 
kao što se političari često vole 
hvaliti? Što bi se trebalo pro-
mijeniti da više mladih ljudi 
odabire znanost ili prosvje-
tarsku struku kao svoju bu-
dućnost?

KATARINA: Smatram da 
Hrvatska može postati “druš-
tvo znanja”, međutim treba 
prvo motivirati same nastav-
nike jer svi najlakše učimo 
preko primjera. Ako mladi vi-
de da su nastavnici motivira-
ni za rad, sretni i cijenjeni od 
društva u cjelini, i sami će se 
odlučiti za tu struku. Što se ti-
če znanosti, nastavnici i ovdje 
igraju najveću ulogu jer upravo 
oni prepoznaju talente mladih 
ljudi, njeguju ih i daju im poti-
caj koji im je potreban dok se ne 
osamostale u znanstvenom ra-
du. Sa sigurnošću mogu reći da 
ne bih uspjela napredovati i po-
stići sve uspjehe dosad da nije 
bilo dobrih profesora koji su me 
poticali, slušali moje ideje, da-
li mi priliku da pokažem svoje 
sposobnosti, usmjeravali me, 
ponekad i kritizirali, ali uvijek 
bili tu za mene, te me naučili da 
znanstvenici nisu neki nedoku-
čivi genijalci, već ljudi puni go-
tovo djetinje znatiželje, kreativ-
nosti i naizgled ludih ideja koje 
vrijednim radom mogu postati 
stvarnost za boljitak društva. 
Sada kada i sama sudjelujem u 
izvođenju nastave, trudim se 
svojim studentima prenijeti te 
vrijednosti i pokazati im koli-
ko znanost može biti zabavna i 
koliku primjenu ima u realnom 
sektoru.

MARSELA: Ne bih rekla 
da nam treba biti cilj više ljudi 
u znanosti ili u prosvjeti, već 
trebamo težiti da ondje budu 
ljudi koji to zaista žele i da na 
tim mjestima uživaju, da pre-
nose taj žar dalje kroz svo-
je znanstvene rezultate i na 
svoje učenike. Jedan zadovo-
ljan nastavnik ili profesor po-
moći će svake godine jednom 
novom znanstveniku, inže-
njeru, stolaru ili nastavniku 
da i oni jednog dana u svojoj 
profesiji budu i kompetentni 
i zadovoljni.

ANA: Veća izdvajanja za 
školstvo i znanost su za posti-
zanje toga vjerojatno nužna, 
ali nisu dovoljna. Moramo di-
zati standarde i generirati vi-
še mogućnosti za privlačenje i 
zadržavanje talentiranih poje-
dinaca koji bi željeli raditi u ta-
kvom sustavu. Mislim da bi ve-
lik broj znanstvenika iz osob-
nih razloga rado živio i radio u 
Hrvatskoj, ali svi još trebamo 
raditi na tome da im takva od-
luka bude opravdana u odno-
su na rad u drugim znanstve-
no razvijenijim okruženjima.

NATALIA: Nadam se da 
može, ali tu je potrebno dosta 
sustavnih promjena. Što se ti-
če znanosti, smatram da je po-
trebno dosta infrastrukturnih 
promjena te ulaganja u uređa-
je i opremu, kako bi uopće hr-
vatska znanost bila uz bok naj-
boljih istraživačkih instituta u 
svijetu. Također, cijelo vrijeme 
je narativ kako mladi, kvalifi-
cirani ljudi odlaze iz Hrvatske, 
međutim jednako je bitno na-
glasiti problematiku da je po-
treban dolazak visoko educira-
nih ljudi iz svjetskih znanstve-
no-istraživačkih institucija 
kako bi se mogla uspostaviti 
nova istraživanja i interdis-
ciplinarni projekti koji bi bili 
atraktivni budućim mladim 
znanstvenicima.
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S
večana dodjela go -
dišnjih nagrada mla-
dim znanstvenicima 
i umjetnicima za izni-

mna postignuća u znanstve-
nom i umjetničkom radu za 
2021. godinu održana je u dvo-
rani Društva sveučilišnih na-
stavnika i drugih znanstveni-
ka u Zagrebu.

Ove godine na natječaj za 
godišnje nagrade Društva pri-
javilo se 59 pristupnika. Pre-
ma kriteriju izvrsnosti, recen-
zenti i povjerenstvo predložili 
su, a članovi Upravnog odbo-
ra Društva potvrdili, prijed-
log o dodjeli nagrada 10 mla-
dih kandidata. O dugoj tra-
diciji događanja i vrijednom 
radu mladih znanstvenika i 
umjetnika ukazuje činjeni-
ca da je u protekle 24 godine 
nagradu Društva primilo čak 
257 laureata.

– Kao predsjednica Druš-
tva sveučilišnih nastavnika i 
drugih znanstvenika u gradu 
Zagrebu, imam potrebe reći 
da naše Društvo, koje ove go-
dine slavi 103. godišnjicu, još 
od 1998. godine motivira mla-
de znanstvenike. Oni itekako 
zaslužuju svu pozornost. Na 
natječaj za 2021. godinu javi-
lo se 59 mladih znanstvenika 
iz različitih područja znanosti 
i umjetnosti. Od svih prijavlje-
nih, recenzenti su izabrali one 
najbolje, njih deset, koji pokri-
vaju sva područja znanosti i 
umjetnosti. 

Posebice me veseli to što 
ove godine istaknute ustano-
ve imaju po čak dva nagrađe-
na, kao, na primjer, Institut 
“Ruđer Bošković”. Isto tako 

A
ustrijska akademija 
znanosti (Österreic-
hische Akademie 
der Wissenschaften) 

u Beču je na svojoj sjednici 
održanoj 22. travnja 2022. 
izabrala prof. Marka Tro-
grlića, redovitog profesora 
na Odsjeku za povijest Fi-
lozofskog fakulteta Sveuči-
lišta u Splitu, za svoga do-
pisnog člana. Prof. Trogrlić 
je na to mjesto izabran na 
prijedlog Akademijina filo-
zofsko-povijesnog razreda 
(philosophisch-historische 
Klasse), a zbog svojih znan-
stvenih postignuća na po-
dručju povijesne znanosti.

Austrijska akademi -
ja znanosti sa sjedištem u 
Beču utemeljena je 1847. go-
dine kao Carska akademija 
znanosti i ove godine slavi 
175 godina od utemeljenja. 
Najveća je i najvažnija dr-
žavna znanstvena izvan-
sveučilišna ustanova u Re-
publici Austriji, koja u svo-

Ove godine na natječaj za godišnje nagrade Društva prijavilo se 59 pristupnika. Prema 
kriteriju izvrsnosti, recenzenti i povjerenstvo predložili su, a članovi Upravnog odbora 
Društva potvrdili, prijedlog o dodjeli nagrada 10 mladih kandidata. O dugoj tradiciji 
događanja i vrijednom radu mladih znanstvenika i umjetnika ukazuje činjenica da je u 
protekle 24 godine nagradu Društva primilo čak 257 laureata

Godišnje 
nagrade mladim 
znanstvenicima 
i umjetnicima

Prof. marko trogrlić 
izabran za dopisnog 
člana austrijske 
akademije znanosti

Društvo sveučilišnih nastavnika i Drugih znanstvenika u zagrebu

FilozoFski Fakultet u sPlitu

djelovanjem potiče vas mlade 
na izvrsnost u znanstvenom 
i umjetničkom radu. Čestitke 
i zahvale svim mladim znan-
stvenicima i umjetnicima koji 
svojim izvrsnim i teškim ra-
dom dolaze do ovih postignu-
ća i na taj način predstavlja-
ju i promoviraju ne samo se-
be i svoj rad, nego i rad ovog 
Društva, Sveučilišta, pa i ci-
jelog društva u Hrvatskoj i 
izvan naše lijepe domovine 
– istaknuo je gospodin Petar 
Latinčić.

Ravnatelj Uprave za zna-
nost i tehnologiju pri Mini-
starstvu znanosti i obrazova-
nja dr. sc. Hrvoje Meštrić česti-
tao je laureatima na uspjehu i 
naglasio važnost “istraživač-
ke izvrsnosti znanstvenika 
koja doprinosi inovativnosti 
i konkurentnosti gospodar-
stva i to jedino može osigura-
ti održiv rast i razvoj naše do-
movine”. 

Zaključio je da perspek-
tivna budućnost i konkuren-
tnost Hrvatske u suvreme-
nom globalnom okruženju 
počiva upravo na daljnjem 
jačanju inovacijskih kapaci-

PIŠE Bruno Bogović ovdje ima i mladih dobitnika 
koji rade na fakultetima, i to u 
područjima koja su nama vr-
lo važna za razvoj naše indu-
strije, zatim u pogledu zašti-
te okoliša i održivog razvoja 
te napredak čitave Republi-
ke Hrvatske – za Universitas 
je izjavila prof. dr. sc. Jasna 
Franekić.

Program dodjele nagrada 
počeo je glazbenom točkom – 
“Gaudeamus igitur”, a nakon 
toga okupljene je pozdravila 
predsjednica Društva prof. dr. 
sc. Jasna Franekić. U uvod-
nom govoru naglasila je važ-
nost daljnjeg stručnog usavr-
šavanja te suradnje mladih 
znanstvenika i umjetnika s 
kolegama iz regije i svijeta, u 
svrhu općeg doprinosa druš-
tvu i hrvatskoj državi. Uslije-
dile su i pozdravne riječi vi-
sokih uzvanika. U ime gra-
donačelnika grada Zagreba 
Tomislava Tomaševića, lau-
reatima je na uspjehu čestitao 
Petar Latinčić, viši stručni sa-
vjetnik iz gradskog Ureda za 
obrazovanje, sport i mlade.

– Čestitke i zahvale pre-
nosim i Društvu, koje svojim 

jih 25 istraživačkih zavoda i 
svojom izdavačkom kućom 
(Verlag der Österreichisc-
he Akademie der Wissen-
schaften) razvija bogatu 
znanstveno-istraživačku 
i izdavačku djelatnost na 
području humanističkih, 
društvenih, prirodnih i 
tehničkih znanosti.

Prije izbora prof. Trogr-
lića, u posljednjih pola sto-
ljeća iz Hrvatske su, s pod-
ručja humanističkih zna-
nosti, za dopisne članove 
Austrijske akademije zna-
nosti bili izabrani sljedeći 
naši znanstvenici i sveu-
čilišni profesori: Grga No-
vak, povjesničar i arheo-
log (izabran 1963.), Josip 
Hamm, slavist (izabran 
1964.), Zdenko Škreb, ger-
manist (izabran 1983.), Ra-
doslav Katičić, jezikoslovac 
(izabran 1981.) te Ivan Go-
lub, teolog (izabran 1989.). 
Od srca čestitamo prof. Tro-
grliću! ffst

Marko Trogrlić, dekan Filozofskog fakulteta u Splitu
  Jakov Prkić/CroPiX

SVEUČILIŠTE U SPLITU

KEMIJSKO-TEHNOLOŠKI FAKULTET

raspisuje

N A T J E Č A J

za izbor

Ad 1.) - jednog izvršitelja (m/ž) na radno mjesto I. vrste u znanstveno-

nastavno zvanje i odgovarajuće radno mjesto izvanredni profesor za 

znanstveno područje: Prirodne znanosti, znanstveno polje: Kemija, 

grana: Analitička kemija, za rad u Zavodu za analitičku kemiju, na neo-

dređeno vrijeme, u punom radnom vremenu

Ad 2.) - jednog izvršitelja (m/ž) na radno mjesto I. vrste u suradničko 

zvanje i odgovarajuće radno mjesto asistent za znanstveno područje: 

Prirodne znanosti, znanstveno polje: Kemija, za rad u Zavodu za anali-

tičku kemiju, na određeno vrijeme, u punom radnom vremenu.

Pristupnici, osim općih uvjeta utvrđenih Zakonom o radu (NN 93/14, 

127/17, 98/19), moraju ispunjavati i uvjete utvrđene odredbama 

Zakona o znanstvenoj djelatnosti i visokom obrazovanju (NN 123/03, 

198/03, 105/04, 174/04, 02/07, 46/07, 45/09, 63/11, 94/13, 139/13, 

101/14, 60/15, 131/17).

Cjeloviti tekst natječaja, sa svim informacijama o uvjetima i načinu pri-

jave na natječaj, objavljen je na službenoj internetskoj stranici 

Kemijsko-tehnološkog fakulteta u Splitu https://www.ktf.unist.hr/

index.php/natjecaji/natje%C4%8Daji

Prijave s dokazima o ispunjavanju uvjeta iz natječaja, podnose se tride-

set (30) dana od dana posljednje objave natječaja, neposredno ili 

poštom na adresu: Kemijsko-tehnološki fakultet u Splitu, Ruđera 

Boškovića 35, 21000 Split, s naznakom “Za natječaj”.

Nepravovremene i nepotpune prijave neće se razmatrati, niti će se 

podnositelji nepotpunih prijava pozivati na dopunu prijave. O rezulta-

tima natječaja pristupnici će biti obaviješteni u zakonskom roku.

teta, zatim unapređenjem in-
stitucija te ulaganjem u ka-
dar talentiranih mladih znan-
stvenika i umjetnika.

Uslijedilo je čitanje Odluke 
o godišnjim nagradama mla-
dim znanstvenicima i umjet-
nicima te pojedinačna dodje-
la nagrada ovogodišnjim lau-
reatima:

dr. sc. Nikola Adžaga, Gra-
đevinski fakultet,

Petra Babić, mag. hist., 
Hrvatska akademija znano-
sti i umjetnosti,

Iva Ćurić, mag. ing., Fa-
kultet kemijskog inženjerstva 
i tehnologije,

Domina Delač, mag. ing., 
Agronomski fakultet,

Evelin Despot Slade, mag. 
bio., Institut “Ruđer Boško-
vić”,

dr. sc. Mario Munta, Fa-
kultet političkih znanosti,

dr. sc. Natalija Pantalon 
Juraj, Institut “Ruđer Boško-
vić”,

Maja Perčić, mag. ing., 
Fakultet strojarstva i brodo-
gradnje,

Rea Rajčić, mag. art., Aka-
demija dramske umjetnosti,

dr. sc. Jasmina Tomas, Fi-
lozofski fakultet.

U ime dobitnika ovogodiš-
njih nagrada, riječi zahvale 
uputio je dr. sc. Nikola Adža-
ga. Na kraju svečane dodjele 
nagrada mladim laureatima 
obratio se prof. emeritus dr. 
sc. Mladen Franz te im česti-
tao na uspjehu, zahvalio na 
vrijednom znanstvenom do-
prinosu te ih pozvao da tije-
kom tekuće godine u prosto-
rijama Društva pojedinačno 
održe kratka predavanja o te-
mama nagrađenih radova.

Svečana dodjela godišnjih nagrada

Nagrađeni mladi znanstvenici

Prof. Jasna Franekić, prof. Borislav Grgin i prof. emeritus 
Mladen Franz
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O
tpor hrvatskih bioe-
tičara genetski mo-
dificiranim organiz-
mima u proizvod -

nji hrane bio je glavna tema 
okruglog stola na jubilarnim, 
20. po redu Lošinjskim dani-
ma bioetike.

Skup u Malome Lošinju or-
ganizirali su Grad Mali Lošinj, 
Hrvatsko filozofsko društvo i 
Hrvatsko bioetičko društvo, a 
tijekom tri dana bilo je govora 
o integrativnoj bioetici i novoj 
epohi, slobodi i zdravlju, euta-
naziji i suicidu, spolnosti, pan-
demiji koronavirusa i pravima 
životinja.

Središnji dio prvog dana pri-
pao je spomenutom okruglom 
stolu “Hrvatska i GMO: od cre-
skog Apela do saborske Dekla-
racije”, na kojem je Ante Čović, 
zagrebački prorektor i voditelj 
Znanstvenog centra izvrsnosti 
za integrativnu bioetiku, ustvr-
dio kako je problematika GMO-
a u poljodjelstvu kontinuirano 
bila u fokusu ove manifestacije. 
I nezaobilazni su znanstveno-
kulturni doprinosi koje je ova 
manifestacija dala općehrvat-
skom otporu protiv imperijalne 
tehnologije GMO-a i očuvanju 
biotičkog suvereniteta Hrvat-
ske kao zajedničke domovine 
svih živih bića koja na njezinu 
teritoriju obitavaju.

Otpor imperijalnoj tehnologiji

– Možemo konstatirati da je 
s Deklaracijom o Alpe-Adria-
Dunav području slobodnom od 
GMO-a, koju je Hrvatski sabor 
donio 25. ožujka 2022., “usklađe-
no protivljenje” unošenju GMO-
a u Hrvatsku uspješno uvedeno 
ne samo u treće desetljeće traja-
nja, nego i u posve novu među-
narodnu dimenziju sustavnog 
otpora – istaknuo je Čović.

Studenti, profesori i stručnjaci iz nekoliko država sudjelovali su na cjelodnevnim 
izlaganjima i radionicama. Teme su se protezale od ranjivosti i terapije plesnim pokretom, 
preko narušavanja demokracije do odnosa morala i slobode, odnosno etike i zdravlja

Ples kao lijek  

nakon pandemijskog 
izvanrednog stanja

ODRŽANI JUBILARNI, 20. LOŠINJSKI DANI BIOETIKE

uspješan otpor GMO tehnolo-
giji pripada i bivšoj europarla-
mentarki, a sada predsjednici 
saborskog Odbora za poljopri-
vredu Marijani Petir, koja je 
na okruglome stolu rekla ka-
ko 25 godina inicijative i orga-
niziranja istomišljenika može 
rezultati velikom promjenom. 
A koju navedena Deklaracija 
o Alpe-Adria-Dunav području 
slobodnom od GMO-a svakako 
predstavlja.

Ova Deklaracija, rekla je Pe-
tir na okruglome stolu, promiče 
upravo ono što znamo da vrije-
di. A to je proizvodnja domaće 

PIŠE I SNIMIO Branko nađ

Navedena Deklaracija, da-
kle, rezultat je neprekidnog an-
gažmana akademskih, politič-
kih i civilnodruštvenih aktera 
koji su u proteklih četvrt stolje-
ća pružali otpor imperijalnoj 
tehnologiji GMO-a, pri čemu su 
Lošinjski dani bioetike i drugi 
bioetički skupovi u Hrvatskoj 
imali važnu, pa i ključnu ulo-
gu, jer su na njima usvojeni te 
javnosti i relevantnim tijelima 
upućeni dokumenti koji su pre-
sudno utjecali na političke odlu-
ke i pravne akte vezane uz GMO 
u Hrvatskoj.

Velike zasluge za takav 

Spolnost i zdravlje

Ovogodišnja, 17. po redu Studentska bioetička radionica s temom 

“Spolnost i zdravlje” okupila je pedesetak studenata i studentica sa 

Sveučilišta u Zagrebu (Filozofski fakultet, Fakultet hrvatskih studija, 

Pravni fakultet, Medicinski fakultet, Edukacijsko-rehabilitacijski fa-

kultet, Akademija likovnih umjetnosti), Sveučilišta J. J. Strossmaye-

ra u Osijeku (Filozofski fakultet) i Sveučilišta u Zadru (Odjel za 

filozofiju). Navedenu raznolikost dodatno naglašava činjenica da je 

riječ o studentima i studenticama filozofije, kulturologije, etnologije 

i kulturne antropologije, klasične filologije, anglistike, indologije, 

fonetike, sociologije, psihologije, pedagogije, demografije, prava, 

edukacijsko-rehabilitacijskih znanosti, medicine i umjetnosti.

Usmjereni na bioetičke aspekte odnosa morala i slobode, odnosno 

etike i zdravlja, studenti su se okupljali po parku uz more, gdje su 

upriličili dinamične i zanimljive diskusije.

Ples sjena

Darija Rupčić Kelam, docentica na Odsjeku za filozofiju Filozofskog 

fakulteta Sveučilišta J. J. Strossmayera u Osijeku, održala je možda i 

najintrigantniju radionicu skupa na Lošinju. Naime, plesna radioni-

ca “Ples sjena” bila je uvodna, odnosno pokazna radionica terapije 

plesom i pokretom. U ovoj se radionici, u mraku dvorane B, uz samo 

sjaj džepne lampe i sjene plesača na zidu, radilo na osnaživanju 

osobnosti i tijela.

– Koristili smo se elementima terapije plesa i pokreta radi pobolj-

šanja emocionalne, kognitivne, tjelesne i socijalne integracije indi-

vidue kroz razvijanje osjećaja za grupu i za drugoga te razvijanje 

osjećaja povjerenja i prihvaćanja – rekla nam je Darija Rupčić Kelam.

hrane, od strane domaćih po-
ljoprivrednika, ali i povezivanje 
poljoprivrede s turizmom, tako 
da održivo upravljamo resursi-
ma. Pritom čuvajući biološku 
raznolikost. Te da promovira-
mo Republiku Hrvatsku kao ze-
mlju domaće hrane, usmjerene 
k ekološkoj poljoprivrednoj pro-
izvodnji, bez GMO-a. A to vrije-
di i za sve države koje se žele pri-
ključiti ovoj inicijativi.

Ivica Kelam, profesor na 
osječkom Fakultetu za odgoj-
ne i obrazovne znanosti, Kine-
ziološkom fakultetu, te pred-
sjednik Hrvatskog bioetičkog 
društva, upozorio je kako je stu-
dija Europske komisije o novim 
genetičkim tehnikama, objav-
ljena 29. travnja 2021., izazva-
la odmah nakon objavljivanja 
kontroverzije i politički sukob 
Europske komisije i Europskog 
parlamenta. I to oko autorizaci-
je novih sorti sjemena genetički 
modificiranih usjeva.

– Budući da Europska komi-
sija planira izraditi novi zako-
nodavni okvir u kojem bi se do-
pustila sjetva poljoprivrednih 
kultura nastalih novim teh-
nikama uređivanja genoma, 
očito je da na razini Europske 
unije predstoji novo razdoblje 
borbe za očuvanje europskih 
polja od genetički modificira-
nih usjeva. Republika Hrvat-
ska jasno se odredila protiv 
sjetve genetički modificira-
nih usjeva, a Deklaracija o Al-
pe-Adria-Dunav području slo-
bodnom od GMO-a predstavlja 
velik poticaj za očuvanje hrvat-
skih polja od GMO-a – jasan je 
Kelam.

Pomiriti različitosti  
na višoj razini

Predsjednik Hrvatskoga fi-
lozofskog društvu Hrvoje Jurić 
detaljno se osvrnuo na uspješna 
dva desetljeća Lošinjskih dana 
bioetike. Bilo je tu riječi o pret-
povijesti i povijesti manifesta-
cije, a Jurić je dao pregled do-
sadašnjih dvadeset skupova s 
podacima koji svjedoče o bogat-
stvu, raznolikosti i kontinuira-
nom razvoju Lošinjskih dana 
bioetike. Sve o čemu je govorio 
svjedočilo je o interdisciplinar-
nom, internacionalnom, inter-
kulturnom i intergeneracij-
skom karakteru manifestacije 
te njezinu znanstvenom, obra-
zovnom, društvenom i kultur-
nom značenju. A to jako dobro 
znaju polaznici Dana, koji iz go-
dine u godinu pridonose važno-
sti ovog skupa.

– Interdisciplinarna, inter-
nacionalna, interkulturna i in-
tergeneracijska orijentacija – za 
nas nikad nije bila fraza. Mno-
gima je na prvi pogled čudno 
– kako to da se ljudi krajnje ra-
zličitih svjetonazora nađu na 

Jedna od sekcija studentske bioetičke radionice

Ivica Kelam, Marijana Petir, Ante Čović i Valerije Vrček prije 
početka okruglog stola ‘Hrvatska i GMO: od creskog Apela do 
saborske Deklaracije’

našem lošinjskom skupu i dis-
kutiraju ponad svih uobičaje-
nih sukoba, i oni koji idu na Gay 
pride i oni koji idu na Hod za ži-
vot i oni koji hodaju na drukčiji 
način. Nikada poništiti različi-
tosti, nego ih pomiriti na višoj 
razini, kako bi i naše socijalne 
prakse bile prosvjetljenije i bo-
lje – zaključuje Jurić.

Prvi dan završio je tradicio-
nalnim predstavljanjem recen-
tnih bioetičkih izdanja. Iako 
održano u večernjim satima, 
nakon napornog radnog dana 
skupa, predstavljanje je privu-
klo velik broj sudionika. 

Na ovoj reviji bioetičkog iz-
davaštva bilo je predstavljeno 
devet knjiga iz Hrvatske, Srbi-
je i Švicarske, što je samo uži 
izbor iz bogate bioetičke knjiš-
ke produkcije. Ujedno je obilje-
žena trideseta obljetnica izlaže-
nja hrvatskog časopisa Socijal-

na ekologija, kao časopisa koji 
je bio jedan od ključnih faktora 
u nastanku i razvoju bioetike u 
Hrvatskoj i jugoistočnoj Europi.

A jedno od najposjećenijih 
predavanja 20. po redu Lošinj-
skih dana bioetike bilo je ono 
docenta Filozofskog fakulteta 
i saborskog zastupnika Nina 
Raspudića pod nazivom “Pan-
demijski paternalizam i izvan-
redno stanje”, u kojem je razma-
trao ključne bioetičke i biopoli-
tičke probleme koji su isplivali 
na površinu za vrijeme pande-
mije COVID-19.

Suorganizatori 20. Lošinj-
skih dana bioetike su Znan-
stveni centar izvrsnosti za in-
tegrativnu bioetiku i Fakultet 
hrvatskih studija Sveučilišta u 
Zagrebu, te Udruženje studena-
ta filozofije, odnosno Odsjek za 
filozofiju zagrebačkoga Filozof-
skog fakulteta.

Pozdravni govor Ivice Kelama, predsjednika Hrvatskoga 
bioetičkog društva

Predstavljanje recentnih bioetičkih izdanja
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Danas se sve više govori o fenomenu prodaje bolesti 
(marketingu straha), odnosno o poticanju bolesti (disease 
mongering). Velike farmaceutske tvrtke agresivno ciljaju na 
zdrave ljude

RAZGOVARAO I SNIMIO:

Branko  nađ

Slijedi nam 
desetljeće 
mentalnih  
bolesti

DOC. FRANJO MIJATOVIĆ, MEDICINSKI FAKULTET SVEUČILIŠTA U RIJECI

D
vije pandemijske godi-
ne živjeli smo okruženi 
liječnicima, epidemio-
lozima, maskama, upu-

tama Stožera, kontrauputama 
i protestima antivaksera, anti-
COVID potvrdera, teoretičara 
zavjere... Lijekovi, doktori, pot-
puna medikalizacija društva bi-
li su nešto što smo uzimali zdra-
vo za gotovo, i skoro smo zabo-
ravili kako je živjeti u “starom 
normalnom”.

Ipak, ili srećom, epidemio-
loške mjere su ukinute, puno je 
ljudi cijepljeno, maske su pale i 
živimo kao nekad. Skoro. Psiho-
lozi i psihijatri upozoravaju da 
ćemo posljedice pandemije, ali-
jenacije i “lockdownova” vidje-
ti tek u vremenu koje dolazi, no 
svima je jasno da se već danas 
moramo početi “odvikavati” 
od života u bolesnim vremena 
i pod stalnom liječničko-stože-
raškom prismotrom.

U Rijeci se, dakle, u pravo 
vrijeme dogodio skup s glav-
nom temom medika(liza)cije i 
demedika(liza)cije društva. Ri-
ječ je o 24. izdanju Riječkih da-
na bioetike.

– Zdravstvo se drastično pro-
mijenilo u posljednjih 20-ak go-
dina tako da medikalizacija ni-
je više samo zbog medicinskog 
imperijalizma i ograničavanja 
moći liječnika, kako je to govo-
rio Illich, već je u središtu po-
zornosti farmaceutska indu-
strija, potrošačka potražnja i 
zdravstveno osiguranje. I mo-
ramo priznati kako je fenomen 
demedika(liza)cije poprilično 
zanemaren u medicinskoj so-
ciologiji – govori za Universitas 
doc. dr. sc. Franjo Mijatović s 
Katedre za društvene i huma-
nističke znanosti u medicini ri-
ječkog Medicinskog fakulteta.

Nesigurnost i pojačani strah
Zasigurno je i kovidizaci-
ja učinila svoje i dodatno 
učvrstila medikalizaciju 
čineći od zdravlja, prven-
stveno onog fizičkog, isklju-
čivim monopolom farma-
ceutske industrije. Ulozi u 
borbi oko definicije, objaš-
njenja i opravdanja raspo-

djele zdravstvenog kapitala 
postaju time sve veći. Zato 
je pojašnjenje odnosa moći 
i života, medikalizacije i de-
medikalizacije, o tome tko 
smije i treba definirati što je 
bolest u zdravstvu, potrebno 
za dobro informiranu javnu 
raspravu i odmjereno politič-
ko-društveno odlučivanje, 
objašnjava doc. Mijatović.
– Katedra za društvene i hu-
manističke znanosti u me-
dicini Medicinskog fakulte-
ta Rijeka bavila se sličnom 
temom i prije deset godina: 
“Medicina, društvo, čovjek 
(1926. – 2002.): živost kritike 
Ivana Illicha deset godina 
nakon njegove smrti”. Ipak, 
središnji argument 24. Riječ-
kih dana bioetike je specifič-
nost govora kojeg filozofi, so-
ciolozi, politolozi, psiholozi, 
biotehnolozi, pravnici, liječ-
nici, medicinske sestre… 
koriste kao okvir kroz koji 
se povijest medika(liza)cije 
može preispitivati   na origi-
nalan i plodonosan način. 
Bolje razumijevanje o tome 
kako su medicinska moć i 
biološki život postali ispre-
pleteni tijekom novije povi-
jesti ljudskog društva može 
pomoći u pronalaženju pro-
mišljenijih i pravednijih od-
govora s obzirom na buduće 
političke, etičke i društvene 
dileme koje se javljaju s na-
šom povećanom kontrolom 
nad biološkim životom.

Kako komentirate da je upravo 
pandemija koronavirusa, kao 
malo koja tema dosad, dovela 

do potpune polarizacije u druš-
tvu – na one koji slijepo vjeruju 
liječnicima i stručnome stože-
ru do antivaksera i ljudi koji su 
pozivali na nerede zbog obveze 
COVID potvrde?

– Početna opravdanja u vrije-
me pandemije koronavirusa 
gotovo su uvijek bila donoše-
na na temelju zdravlja. Prak-
sa izoliranja, nošenja maski, 
testiranja, pranja ruku, ka-
snije razvrstavanje na cije-
pljene i necijepljene, na pre-
boljele i nezaražene oprav-
davani su kao sredstva za 
poboljšanje zdravlja ljudi. 
Govorilo se da će što veća 
procijepljenost dovesti do 
povlačenja koronavirusa, 
izdavanje COVID putovni-
ca osigurati sigurniju oko-
linu u kojoj se možemo slo-
bodno kretati, zabrana ma-
sovnijih okupljanja spriječiti 
širenje virusa... Međutim, 
virus je nastavljao po svo-
me i epidemija nije slijedila 
jednostavne obrasce i pred-
viđanja stručnjaka. Pande-
mija je uvijek izazivala još 
jaču nesigurnost i pojačava-
la strah. Osim toga, i svađe 
među stručnjacima povre-
meno su zaoštravale situa-
ciju te su isplivali privatni 
interesi i skrivene financij-
ske i političke namjere. Na 
taj način sve se više gubilo 
povjerenje i poštovanje pre-
ma stručnjacima. Jednom ri-
ječju, na djelu je bilo “barbar-
stvo specijalizacije”. Stoga je 
postalo uobičajeno imati svo-
je vlastito mišljenje, tj. zauze-
ti poziciju, pa makar bila ona 
potpuno neznanstvena i pro-
tivna zdravom razumu. Ono 
što svakako nije dobro u po-
larizaciji jest prisvajanje mo-
ći interpretiranja s obzirom 
na društvenu dobrobit.

Takvu polarizaciju kod nas iza-
ziva samo vječna tema ustaša i 
partizana, zar ne?

– Ljudi su oduvijek bili i jesu 
živa bića koja, nažalost, ima-
ju moć jedni nad drugima. 
Na taj način život ili smrt 
drugoga pretvaraju u objekt 
koji se može locirati, uspore-
diti, testirati i izračunati. Ia-
ko razvoj društva i raznih 

Napor povjesničara, 
u ovom slučaju 
epidemiologa, koji su 
razotkrili mit o tajnim 
društvima i globalnoj 
dominaciji gatesa, 
bezzosa, muskova i 
dr. nije dovoljan da 
ospori te silne zavjere
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Zdravlje kao garancija gospodarskog rasta
Je li bilo u “borbi protiv korone” etički upitnih postupaka, 
savjeta, naputaka, poput zatvaranja gospodarstva pod 
edigom zaštite javnoga zdravlja?
– Zdravlje je središnja briga u ljudskom postojanju i kritič-
ka odrednica vrijednosti ljudskoga života, kao što se može 
iščitati iz tisućljetne povijesti u kojoj su svi narodi svijeta 
dosljedno rangirali zdravlje kao glavni prioritet. Dobro se 
zdravlje procjenjuje kao najosnovniji element za osobni i 
ekonomski razvoj, smanjenje siromaštva i kamen je teme-
ljac (uz obrazovanje) za intelektualni, emocionalni i izički 
razvoj ljudskih bića (SZO, 2000.). Za društva općenito, 
pokazalo se da poboljšano zdravstveno stanje stanovniš-
tva pozitivno korelira s gospodarskim rastom i održivim 
razvojem. Stoga nije slučajna pojava da su većinu kla-
sičnih otkrića u gospodarskoj povijesti, također, pomno 
pratili veliki pomaci u kontroli bolesti. S druge strane, loše 
zdravlje nameće znatne troškove pojedincima i društvima, 
sužavajući godišnje prihode društava i ugrožava izglede 
gospodarskog rasta i razvoja. Ti su gubici posebno veliki u 
zemljama s niskim prihodima i značajno pridonose eroziji 
BDP-a.
Gospodarsko zdravlje ne samo da nameće inancijske i 
psihološke posljedice, već ono stvara i društvenu nestabil-
nost i komplicira etička načela, poput autonomije, jedna-
kosti, slobode kretanja, prava izbora… Ključno je pitanje 
mora li se individualni život toliko imunizirati kako bi se 
spriječio bilo koji oblik kontaminacije?

Premalo tolerancije prema  
drugačijem mišljenju
Da ste u vrijeme pandemije bili na čelu Stožera, ili da ste 
bili ministar zdravstva, što biste napravili drukčije?
– Uvijek je lakše s distance govoriti. Na početku pandemi-
je naš Stožer i ministar postupili su jednako kao i većina 
drugih zemalja. Međutim, kako je vrijeme odmicalo, a 
koronavirus dobivao razne varijante Stožer se već pomalo 
navikao imati moć u svojim rukama. Događaji, preporuke, 
savjeti i pravne odluke koje su zabilježene i zapamćene 
zahtijevaju jednu širu interpretaciju, nadasve onu huma-
nizirajuću i društvenu.
Promatrano s vremenskim odmakom, Stožer je bio prema-
lo tolerantan prema drukčijem mišljenju, iako je, moramo 
priznati, bilo raznoraznih mišljenja, pri tome ne dopu-
štajući čak ni liječnicima drukčije misliti, već namećući 
bespogovorno svoje argumente. Oni koji su imali kontrolu 
i snagu “nametanja” mjera, radili su i (ne)izbježne pogreš-
ke, pogotovo kada su se odluke temeljile na subjektivnoj 
dobrobiti i punjenju proračuna, a premalo na objektivnim 
činjenicama. Tako je epidemija drastično opadala tijekom 
turističke sezone i jedino još bila prisutna kod istočnih i 
južnih susjeda. Kao dio društvene zajednice, trebali bismo 
dopustiti rasprave o našim različitim pogledima. Naravno, 
znanstvena korekcija unutar struke treba biti rezervirana 
za stručnjake. Međutim, kada se radi o drukčijoj perspek-
tivi koja se tiče blagostanja određene zajednice treba 
dopustiti preispitivanje vlastitih pogrešaka. To nije poziv 
na prilagodbu u kojoj se drugome daje sloboda za neraci-
onalno djelovanje. To je poziv za istinsku toleranciju gdje 
se poštuju alternativni stavovi čak i kada se ne slažemo. U 
suprotnom, etička i društvena barijera se eliminiraju kada 

se suprotstavljeni glasovi ušutkuju.

udruga nudi nove načine 
da se ljudi oslobode relacij-
skih ograničenja, društvena 
stvarnost jasno pokazuje da 
se te promjene događaju po 
cijenu ovisnosti našeg živo-
ta o donošenju političkih od-
luka. Na temelju polarizaci-
je čini se da je glavni narativ 
u novijoj ideološkoj povijesti 
našega društva u milosti su-
verena u političkoj areni.

Kako uopće provesti demedika-
lizaciju nakon toliko dugo vre-
mena kada su lijekovi i zdrav-
lje bili jedina i najvažnija tema?

–  Medikalizacija mora biti 
prisutna da bi došlo do de-
medikalizacije. Međutim, 
postoje također pozitivne i 
negativne posljedice deme-
dikalizacije. Postoje čak ne-
ki slučajevi u kojima je došlo 
i do remedikalizacije. Takav 
primjer je ovisnost. U sluča-
ju ovisnika, kada se dogodila 
demedikalizacija ovisnosti, 
ponovno se prebacila odgo-
vornost i stigma na ovisni-
ka. Remedikalizacijom su 
ovisnici ponovno oslobođeni 
negativne etikete. Slučaj ovi-
snosti je dobar primjer fluid-
nog procesa između medika-
lizacije i demedikalizacije. U 
ovom slučaju je demedikali-
zacija “prepuštanje moći” 
nad time kome je dopušteno 
definirati što je bolest. Nega-
tivan slučaj demedikalizaci-
je je eliminacija potrebe za 
medicinskom stručnom po-
moći, kao u slučaju neprofe-
sionalnih seksualnih struč-
njaka koji pune stranice svo-
jim savjetima u časopisima, 
knjigama i na internetskom 
bespuću.

Najlakše je progutati tabletu

Psiholozi i psihijatri upozora-
vaju da će se posljedice pande-
mije, “lockdowna”, pa i straha 
koji smo doživjeli od potresa, 
tek vidjeti za par godina... Ko-
mentar?

– Sasvim izvjesno. Naime, 
većina znanstvenika smatra 
kako je desetljeće pred nama 
desetljeće mentalnih bolesti. 
Čini mi se da će nas iskustvo 
koronavirusa i gubitka do-
ma kao posljedice potresa, 
te tromosti i ravnodušnosti 
gospodarske obnove ubr-
zanije gurnuti u kolosijek 
mentalnih bolesti. Danas se 
sve više govori o fenomenu 
prodaje bolesti (marketingu 
straha), odnosno o poticanju 
bolesti (disease mongering). 
Velike farmaceutske tvrt-

Postalo je uobičajeno 
imati svoje vlastito 
mišljenje, tj. zauzeti 
poziciju, pa makar 
ona bila potpuno 
neznanstvena i protivna 
zdravom razumu

ke sada agresivno ciljaju na 
zdrave u svojim marketinš-
kim aktivnostima. Dijelovi 
svakodnevnog života pre-
tvaraju se u zastrašujuća sta-
nja i poremećaje, čineći obič-
ne i zdrave ljude zabrinutima 
za svoje zdravlje. Na primjer, 
nepoznatom stanju se prida-
je nova pozornost, stara bo-
lest može se preimenovati 
ili se može izmisliti potpuno 
novi poremećaj. A ključna 
strategija je promijeniti na-
čin na koji ljudi razmišljaju 
o zajedničkoj svakodnevici 
problema. Neugodnosti koje 
su ljudi ranije mogli prihva-
titi kao smetnju, na primjer, 
bore ili ćelavost sada treba 
liječiti farmaceutskim pri-
pravcima.

Kako izbjeći zamku da te psi-
hološko-mentalne tegobe, ko-
je su sigurno nastale, rješava-
mo pretjeranom uporabom li-
jekova?

– Vrlo teško. Na primjer, što 
se nekoć smatralo normal-
nim posljedicama starenja 
– poput ćelavosti, mlohavo-
sti kože, periodične impoten-
cije, menopauze i gubitka gu-
stoće kostiju – sada spada u 
domenu farmaceutskog tre-
tmana. Primjerice, liječenje 
ovisnosti o opijatima poraslo 
je više od 1000 posto između 
1996. i 2011., a prijavljeno je 
da su četiri od pet osoba ko-
je se liječe od ovisnosti o he-
roinu počele zloupotreblja-
vati opijatne tablete protiv 
bolova. Medicinska tržišta 
omogućuju ljudima da sa-
mi upravljaju svojim zdrav-
ljem. Prvenstveno kao rezul-
tat medicinskih tržišta, me-
dikalizirana terminologija 
je rasprostranjena u obič-
nom govoru, a medicinske 
metafore shvaćaju se toliko 
doslovno da je pacijentima/
potrošačima teško kritički 
razmišljati. Na primjer, u 
Americi je uobičajeno da lju-
di kažu “depresivan sam” 
kada su samo tužni, ali ta 
izjava može biti dovoljna da 
se dobije recept za antidepre-
sive. Osim toga, najlakše je 
progutati tabletu. Korpora-
tizirana medicina iz temelja 
mijenja organizaciju zdrav-
stvene skrbi i pridonosi ra-
stućoj potrošačkoj kulturi.

Je li farmaceutski lobi zaista to-
liko jak kao što se priča u ku-
loarima, pa zbog toga nastaju 
i razne teorije zavjere?

– Farmaceutska industrija je 
uistinu veliki potrošač i vje-

rojatno najmoćnija industri-
ja danas. Prema nekim auto-
rima (Dickson, Hughes, Pe-
ters, DiMasi i dr.) prosječni 
trošak stavljanja na tržište 
novog lijeka je procijenjen 
na 2,6 bilijuna dolara. Pro-
ces otkrivanja lijeka je uisti-
nu mukotrpan, dugotrajan 
(prosjek 12-15 godina) i na-
dasve financijski iscrplju-
juć pothvat i obuhvaća velik 
broj ljudi i korporacija. Pre-
ma istim studijama, isporu-
ka lijekova i cjepiva spada 
među najisplativije zdrav-
stvene intervencije u razvi-
jenim zemljama i zemljama 
u razvoju. Ima li i ovdje razlo-
ga za teorije zavjere ostaje 
otvorenim pitanjem. U sva-
kom slučaju, farmaceutske 
korporacije su u konačnici 
odgovorne dioničarima, a 
želje dioničara su često u su-
protnosti s potrebama paci-
jenata. S druge strane i pri-
vatizacija medicine je uči-
nila medicinsku industriju 
ovisnijom o svjetskim finan-
cijskim tržištima.

Koje dosadašnje teorije zavje-
ra proglašavate najluđima? Bill 
Gatesovo čipiranje putem CO-
VID cjepiva opasno konkurira 
za prvo mjesto, je li tako?

– Teorije zavjere zauzimaju 
značajan dio našeg svakod-
nevnog života. One predstav-
ljaju višestruk fenomen, ali 
se često svode na određeni 
aspekt ne uzimajući u ob-
zir mnoštvo čimbenika koji 
doprinose njihovom posto-
janju. Ponekad su racional-
ne, ali većinom proizlaze iz 
tvrdoglavog svjetonazora 
(Zemlja je ravna!) ili skupa 
uvjerenja (čovjek nije bio na 
Mjesecu!) koji insinuiraju 
da se povijest otkriva samo 
kroz zavjere. Teorije zavje-
ra o tajnim društvima, koja 
posjeduju okultna znanja i 
vještine koje im omogućuju 
kontrolu nad svijetom, traju 

već stoljećima. Napor povje-
sničara, u ovom slučaju epi-
demiologa, koji su razotkrili 
mit o tajnim društvima i glo-
balnoj dominaciji gatesa, be-
zzosa, muskova i dr. nije do-
voljan da ospori zavjeru. Po-
pularnost teorije zavjera 
otkriva da društvo postaje 
sve skeptičnije prema auto-
ritativnim organizacijama. 
Zbog “lažnih vijesti” i dostu-
pnosti svakojakih informa-
cija na internetu neki ljudi 
moraju propitati sve, čak i 
izvore koje su prije smatrali 
neupitnim autoritetima. Za-
vjere još uvijek imaju nega-
tivnu reputaciju u široj jav-
nosti, te se uvjerenja o zavje-
rama preziru i odbacuju u 
većini društvenih krugova. 
Međutim, u budućnosti bi 
moglo doći do promjene ako 
nastave privlačiti pozornost, 
jer dezinformacije nikada ni-
su bile lakše dostupne.

Prigovor savjesti

Poštuju li liječnici i medicin-
ski djelatnici u potpunosti Hi-
pokratovu zakletvu? Imaju li 
uopće pravo na priziv savjesti, 
ako su se svjesno odlučili na ta-
kav poziv?

– Liječnici u Hipokratovo 
vrijeme nisu mogli biti ka-
žnjeni zbog kršenja profesi-
onalne etike, jer nije posto-
jao pravni okvir za medicinu 
niti profesionalne smjernice. 
Suprotno modernoj medicini 
drevni grčki svijet nije imao 
nikakve kvalifikacije da net-
ko postane liječnik. Nije bi-
la potrebna nikakva obuka 
ili učenje; samo sposobnost 
uvjeravanja drugih da liječ-
nik zna to što radi. Zakletva 
je vjerojatno stvorena kako 
bi popunila prazninu koju je 
ostavio nedostatak zakon-
skih ograničenja za liječni-
ke. Međutim, napredak me-
dicine, kulturna i društvena 
uvjerenja, te prava pacijena-
ta dovode u pitanje prigovor 
savjesti. Zakon ima ključnu 
ulogu u reguliranju ovog po-
dručja. Naravno da medicin-
ski djelatnici ne trebaju osta-
ti lišeni bilo kakvog osobnog 
osjećaja morala. Međutim, 
ne smije se dopustiti da pri-
govor savjesti ometa pacijen-
tovo pravo na legalno dostu-
pne tretmane. U konačnici, 
sve odluke morat će donijeti 
zakonodavno tijelo, tijelo ko-
je, čini se, nije sklono baviti 
se pitanjima koja postavlja 
prigovor savjesti.

Pri vrhu smo Europske unije po 
broju dana koje provedemo na 
bolovanju. Zašto Hrvati toliko 
zlorabe zdravstveni sustav, a s 
druge strane očekuju liječnike 
na svojoj strani, u svakoj situ-
aciji i u svako doba?

– Slabo zdravlje ne znači au-
tomatski i lijenu radnu eti-
ku. S obzirom na to da sva-
ka pojava ljudskog bivanja u 
svijetu može biti medikalizi-
rana i budući da se svakod-
nevno klasificiraju nove i 
čudnovatije bolesti, možda 
je i ova bolovanje bolovanja, 
zlurado rečeno, svojstvena 
hrvatska bolest. S druge 
strane, o dobrobitima me-
dicine i njezinim savjesnim 
liječnicima ne treba previše 
trošiti riječi. Svaka dvojba bi-
va uklonjena čim posjetimo 
bolnicu. 
Nema ništa sigurnije, ugod-
nije, zdravije, ako hoćete i 
ljepše, spasonosnije sigur-
no, nego biti u bolnici kad 
je čovjek bolestan. Naši su 
liječnici još uvijek marljivi 
ljudi i nadasve odgovorni i 
profesionalni kada je u pita-
nju bolest i briga za čovjeka 
(pacijenta).
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PROF. MEHO SAŠA KOVAČEVIĆ, GRAĐEVINSKI FAKULTET SVEUČILIŠTA U ZAGREBU

Profesoru Lakušiću želim u daljnjem radu da funkciju rektora obnaša s istim entuzijazmom i posvećenosti kakvu je imao za 
vrijeme svog dekanstva. I siguran sam da će od toga i Sveučilište značajno proitirati

Odgovorni političari 
slušaju savjete stručnjaka

Ja sam osobno sa svojim 
timom objavio niz radova 
na dosadašnjim CETRA 
konferencijama i u više na-
vrata smo kontaktirani od 
strane industrije i prakti-
čara za mogućnostima im-
plementacije pojedinih me-
toda na njihovim konkret-
nim problemima, pri čemu 
se sa samim tehnologijama 
upoznali upravo čitajući 
naše objavljene radove. I 
uvijek je zadovoljstvo ka-
da iz objavljenog rada pro-
izađe mogućnost neke no-
ve suradnje i nekog novog 
istraživanja. 

Danas je u znanosti ve-
ći fokus dan na objavljiva-
nje u časopisima, ali se na 
konferenciji ovakvog reno-
mea može ostvariti razmje-
na znanja između industri-
je i znanosti na jedan speci-
fičan i obostrano koristan 
način. Osim toga, budući 
da na konferenciji kroz in-
stitucionalni okvir struč-
nog usavršavanja sudjelu-
ju brojni domaći stručnja-

ci građevinski inženjeri 
(ove godine njih više od 
120), transfer najnovijih 
znanja i tehnologija veza-
nih za projektiranje, grad-
nju, praćenje i održavanje 
infrastrukture u praksi se 
događa, iako bi mi katkad 
željeli da to bude brže.
Što ste vi osobno očekiva-

li pa onda i dobili od pulske 
konferencije?

-Od ovogodišnje CETRE 
očekivao sam nastavak 
uspješnosti koja je prisut-
na od prve konferencije, or-
ganizirane tamo već prije 
12 godina. Obradovalo me 
što sam se ponovno vidio 
s kolegama iz industrije i 
iz znanosti, kako iz Hrvat-
ske tako i iz ostatka svijeta. 
Naročito što smo se s ovo-
godišnjom CETROM vrati-
li na fizičku prisutnost ko-
ja nam je jako nedostajala 
posljednjih pandemijskih 
godina. Bez obzira na to što 
su nam putovanja i fizička 
interakcija bili značajno 
ograničeni, mi smo se i da-

RAZGOVARAO I SNIMIO:

Branko nađ

R
azvoj novih, kao i una-
prjeđenje postojećih 
tehnologija, od izni-
mne je važnosti za gra-

đevinsku industriju. A takav 
razvoj i unaprjeđenje dolaze 
kao odgovor na osluškivanje 
potreba građevinske indu-
strije.

Poručio je to u svom po-
zvanom predavanju na ne-
davnoj konferenciji CETRA 
u Puli prof. dr. sc. Meho Saša 
Kovačević, redoviti profesor 
u trajnome zvanju na Zavo-
du za geotehniku Građevin-
skog fakulteta Sveučilišta u 
Zagrebu.

Profesor Kovačević govo-
rio je o putu od istraživačke 
ideje do implementacije ra-
zvijene tehnologije u praksu. 
A u ovom slučaju istraživačka 
ideja svoje temelje ima upravo 
u snažnoj sprezi s industrijom 
u Hrvatskoj. Naime, naš sugo-
vornik sa svojim timom već 

dugi niz godina aktivno sudje-
luje u provedbi niza stručnih 
projekata u Hrvatskoj, što im 
je pružilo izravan uvid u po-
trebe industrije.

Kroz znanstvene projekte 
su brojni alati i metode razvi-
jani i usavršavani upravo u 
smjeru da pružaju konkretna 
rješenja za potrebe industri-
je. Takvi alati i metode su po-
tom primijenjeni na čitavom 
nizu infrastrukture po cijeloj 
Europi i ubrzo se prepoznala 
njihova korist, govori u razgo-
voru za Universitas prof. Ko-
vačević:

- Takve su metode primi-
jenjene i u Hrvatskoj, gdje su 
se upravitelji infrastruktu-
rom dosad bavili infrastruk-
turom na dominantno “reak-
tivan” način, točnije proble-
mu bi se posvetili kada bi se 
on već dogodio. Alati i meto-
de koje smo razvili na Zavodu 
za geotehniku na Građevin-
skom fakultetu ustvari omo-
gućavaju “proaktivno” plani-
ranje povezano s infrastruk-
turom, tj. daju uvid u njezino 

stanje prije negoli je do proble-
ma došlo, a time unapređuju 
i donošenje odluka i kvalitet-
nije raspoređivanje resursa 
vezanih za održavanje infra-
strukture.

Koliko CETRA konferenci-
ja znači za implementaciju ta-
kvih tehnologija pri gradnji 
nekih budućih cesta i pruga 
u Hrvatskoj?

-Konferencija CETRA 
je događaj koji omogućuje 
znanstvenicima i praktiča-
rima razmjenu informaci-
ja u području prometne 
infrastrukture. Ne treba 
smetnuti s uma da se radi 
o međunarodno prepozna-
toj konferenciji na kojoj su-
djeluju stručnjaci iz cijelog 
svijeta, a time i razmjena 
ideja i znanja ima dodatnu 
međunarodnu komponen-
tu. CETRA kao platforma 
omogućava i diseminaciju 
rezultata istraživanja koja 
je ključna za daljnji razvoj 
metoda, ali i za stimulaciju 
njihove primjene u svakod-
nevnoj inženjerskoj praksi.

U mrežu županijskih 
i lokalnih cesta 

svakako bi trebalo 
povećati ulaganja jer 
je osuvremenjivanje i 
dogradnja ove mreže 
nužna za daljnji razvoj 

i ujednačavanje 
gospodarstva, 

industrije, kulture, 
obrazovanja u svim 
dijelovima Hrvatske

Meho Saša Kovačević
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lje intenzivno razvijali u 
znanstvenom smislu, ta-
ko da smo prikazali brojne 
razvijene tehnologije i pro-
vedene aktivnosti u perio-
du od posljednje konferen-
cije. A jednako tako, vidjeli 
smo čime su se i ostale ko-
lege bavile, te smo se upo-
znali i s novim izazovima 
praktičara u domeni ce-
stovne i željezničke infra-
strukture.
Koliko politika, lokalna 

vlast, koja odlučuje o grad-
nji prometnica, sluša struku? 
Odnosno, koliko su stručnja-
ci vašeg fakulteta bili uklju-
čeni u razvoj prometne infra-
strukture zadnjih godina?

-Stručnjaci i znanstve-
nici Građevinskog fakul-
teta u Zagrebu bili su i je-
su uključeni u brojne naj-
značajnije projekte kao 
npr. Nacionalni prometni 
model, master planovi ra-
zvoja prometnog sustava 
(funkcionalna regija Sje-
verni Jadran, funkcional-
na regija Istočna Hrvat-
ska), planove održive mo-
bilnosti (Pula, Zagreb), 
prostorno-prometno-gra-
đevinske studije i studije 
izvodljivosti/opravdanosti 
za cestovnu mreže cestov-
ne mreže državnog znače-
nja. Fakultet značajno pri-
donosi kvalitetnim rješe-
njima kroz izradu studija, 
master planova, eksperti-
za i projektne dokumenta-
cije u suradnji s resornim 
ministarstvom, te sudjelu-
je u nizu stručnih radnih 
skupina s ciljem rješava-
nja ključnih izazova ve-
zanih za prometnu infra-
strukturu.

Neophodan je dijalog or-
gana vlasti na svim razina-
ma i stručnjaka iz područ-
ja prometne infrastruktu-
re. Iako katkad mislimo 
da bi odgovorni trebali u 
većoj mjeri poslušati sa-
vjete stručnjaka, mora se 
priznati da smo često po-
zivani i rado smo se odazi-
vali da u stručnom smislu 
pomognemo.
Pelješki most uskoro bi 

trebao biti dovršen, osim 
što, po običaju, kasne radovi 
na prilaznim cestama. Koli-
ka je njegova istinska uloga 
u “povezivanju sjevera i juga 
Hrvatske”, a koliko je to ba-
nalna fraza koja je koristila 
brojnim političarima dosad?

-Posljednjih godina in-
tenzivno se obnavlja i mo-
dernizira mreža državnih 
cesta. Svjedočimo izgrad-
nji milenijskog projekta pe-
lješkog mosta koji ima izni-

man prometni značaj, koji 
prepoznala i Europska uni-
ja, zato ga je u iznimno zna-
čajnom postotku i financi-
rala. Značajna su ulaganja 
i u brojne manje projekte 
državnih cesta. U mrežu 
županijskih i lokalnih ce-
sta svakako bi trebalo po-
većati ulaganja jer je osu-
vremenjivanje i dogradnja 
ove mreže nužna za daljnji 
razvoj i ujednačavanje gos-
podarstva, industrije, kul-
ture, obrazovanja u svim 
dijelovima Hrvatske.
Kakvo je stanje sa zagre-

bačkim prometnicama nakon 
potresa? Znamo da su mosto-
vi bili oštećeni, krenula je sa-
nacija. Što je s cestama, tram-
vajskim prugama? Nedavno 
mi je prof. Marko Slavulj s 
Prometa, sada predsjednik 
Nadzornog odbora ZET-a, re-
kao da Zagreb ima jedan od 
najsporijih tramvajskih pro-
meta u Europi. Koliko je, po 
vašem mišljenju, za to “za-
služna” starost tramvaja, a 
koliko stanje pruga i tračni-
ca?

-T ra mvajska i n fra-
struktura u gradu Zagre-
bu također je pretrpjela 
oštećenja izazvana potre-
sima 2020. godine. Vrlo iza-
zovne aktivnosti uslijedile 
su pri ponovnom uspostav-
ljanju tramvajskog prome-

Vrlo izazovne 
aktivnosti uslijedile 
su pri ponovnom 
uspostavljanju 

tramvajskog prometa 
nakon zagrebačkog 
potresa, a u čemu je 

važnu ulogu imao naš 
Građevinski fakultet

’Pijana’ pruga
 
Upoznat sam s dionicom pruge u Istri, koju zovu još i ‘pijana 
pruga’. Za nju treba naglasiti da se radi o napuštenoj liniji koja 
nije u prometu i danas služi kao svojevrsna atrakcija. Ali nam 
zorno prikazuje što će se dogoditi s infrastrukturom ako o 
njoj ne brinemo. Nije samo starenje infrastrukture faktor koji 
utječe na njezino stanje, sve izraženija su i dodatna optere-
ćenja koja nisu bila predviđena u fazi projektiranja pruge. 
Najbolji primjer su klimatski faktori koji imaju velik utjecaj na 
zemljane konstrukcije, kao što su primjerice željeznički nasi-
pi, ali i kontinuirano povećavanje prometnih opterećenja.

Vratiti što veći dio prometovanja na željeznice
 
Ni ceste ni pruge nam nisu baš u reprezentativnom stanju. Evo, od mog Čakovca do Zagreba, 90 
kilometara, danas, u 2022. godini, vlak vozi više od tri sata. Kako to komentirate?
Željeznice su dosta speciičan tip infrastrukture sa svim svojim zahtjevima koji se moraju zadovo-
ljiti tijekom projektiranja, izvedbe i korištenja pruge. Neosporna je činjenica da su željeznice dugi 
niz godina zanemarivane, ponajviše radi orijentacije na razvoj mreže autocesta u poslijeratnom 
razdoblju, što zorno prikazuju i brojne usporedbe ulaganja u pojedine prometne grane u Hrvat-
skoj. Po prometno-tehničkim elementima naših autocesta te prema stupnju izgrađenosti (km/
broj stanovnika) Hrvatska se svrstala u sam vrh rang-liste među zemljama EU-a. U razdoblju do 
2030. godine predviđena ulaganja značajno će porasti (procijenjena vrijednost radova 3 – 3.4 
mlrd eura), a kroz konferenciju CETRA stručnjaci iz sektora željezničke infrastrukture predstavljaju 
projektna rješenja, tehnologije i izazove koji predstoje pred njima pri realizaciji dugo očekivane 
modernizacije. Kada ne ulažete infrastrukturu, a uvažavajući činjenicu da je veliki dio pruga u Hr-
vatskoj, kao i u ostatku Europe, sagrađen prije stotinu godina, ne iznenađuje ovaj podatak koji ste 
iznijeli. Međutim, željezničke pruge u Republici Hrvatskoj u nekoliko proteklih godina doživljava-
ju temeljitu revitalizaciju, za koju se nadam da će potrajati i duži niz godina u budućnosti. Ovo je 
ponajprije zasluga europskih fondova i novih projekata, gdje su brojni projekti revitalizacije želje-
znice u Hrvatskoj već započeti, neki su i završeni, a uključuju izgradnju novih dionica te sanaciju 
postojećih. Sve ovo ide u smjeru u kojim ide i europska prometna strategija, a to je vratiti što veći 
dio prometovanja na željeznice, ali, naravno, na funkcionalne i eikasne željeznice. Željeznica je 
kod nas nepravedno zapostavljena. Najave su obećavajuće, a i naša očekivanja u tom smislu.

ta nakon potresa, a u če-
mu je važnu ulogu imao 
Građevinski fakultet Sve-
učilišta u Zagrebu. Bilo je 
nužno sanirati sva izrav-
na oštećenja na kolosijeku 
i kontaktnoj mreži, koja je 
u centru grada sidrena na 
pročeljima zgrada ošteće-
nih u potresu. 

Također se moralo osi-
gurati uklanjanje svih 
oštećenih elemenata s fa-
sada i krovova na trasi 
tramvajskih pruga kako 
ne bi došlo do naknadnog 
pada objekata na pločnike. 
Konačno, na tramvajskoj 
infrastrukturi uveden je 
sustav kontinuiranog pra-
ćenja vibracija koje izaziva 
prometovanje tramvajskih 
vozila kako bi se na pravo-
vremeno mogle izvesti sa-
nacije i pravdati njihovu 
potrebitost prilikom pri-
jave za sredstva raspoloži-
va kroz nacionalne instru-
mente i instrumente EU-a.

Što se tiče analize stanja 
cestovne mreže, neposred-
no nakon potresa, nije bi-
la intenzivna uključenost 
stručnjaka našeg fakulte-
ta, ali se fakultet naknad-
no intenzivno uključio u 
pripremu dokumentacije 
za Grad Zagreb vezano za 
apliciranje na sredstva fon-
dova Europske unije za sa-

naciju šteta nakon potresa 
te oporavak i otpornost.
Vaši su stručnjaci ispitiva-

li tunel u Nizozemskoj, zatim 
i provodili testiranja optere-
ćenjem na pelješkom mostu. 
Koliko je vaš fakultet priznat 
u Europi, kako ste vi zado-
voljni opremljenošću, među-
narodnom suradnjom?

-Izrazito sam zadovoljan 
načinom na koji smo se po-
zicionirali u europskim 
okvirima i bez skromnosti 
mogu reći da smo u broj-
nim aktivnostima ravno-
pravni s europskim i svjet-
skim sveučilištima. Spo-
menuo bih ovdje trenutno 
dva tekuća europska pro-
jekta gdje sam osobno ko-
ordinator, a takvih projek-
ta je na fakultetu sve više i 
više, gdje se pokazuje da fa-
kultet ima znanja i kapaci-
tete za voditi takve projek-
te. Naravno, mjesta za na-
predak ima napretek, ali 
imamo jasnu viziju i stra-
tegiju kako ćemo se dalje 
razvijati. 

Fakultet trenutno pro-
vodi značajan broj europ-
skih projekata i član vrlo 
snažnih projektnih kon-
zorcija. Naša znanstvena 
infrastruktura je na za-
vidnoj razini i omoguća-
va nam da držimo korak s 
ostalim uspješnim europ-
skim sveučilištima.

Možda nam je manjak 
prostora trenutačno naj-
veća boljka i to u jednom 
segmentu utječe kvalitetu 
rada mladih istraživača, 
poslijedoktoranada i stu-
denata, a ujedno otežava 
i organizaciju projektnih 
sastanaka i radionica u 
okviru znanstveno – istra-
živačkih projekata. Među-
tim, naglasio bih ovdje pro-
jekt Centra za istraživanje 
i razvoj sigurnog i održivog 
okoliša na Borongaju koji 
će omogućiti integrirano 
istraživanje djelovanjem 

interdisciplinarnog tima u 
infrastrukturno adekvat-
nom prostoru. Ovaj projekt 
bi zasigurno dugoročno ri-
ješio problem manjka pro-
stora.
Uskoro vam dekan Laku-

šić odlazi na novo radno mje-
sto, kao novi rektor Zagre-
bačkoga sveučilišta. Kako ste 
na fakultetu doživjeli njego-
vu pobjedu na rektorskim iz-
borima, što očekujete od nje-
gova rektorska mandata i ka-
kvu mu poruku kao budućem 
rektoru želite poslati?

-Izbor prof. Lakušića 
za rektora našeg najvećeg 
sveučilišta nije samo nje-
gov osobni uspjeh, nego je 
to izniman uspjeh i za Gra-
đevinski fakultet. Prvi put 
u povijesti ćemo imati rek-
tora koji dolazi iz područja 

građevinarstva i iznimno 
mi je drago da je to upravo 
prof. Lakušić. 

On je svojim dosadaš-
njim radom na našem fa-
kultetu i u tijelima Sveu-
čilišta više puta pokazao 
da je izvrsna osoba za tako 
odgovorno mjesto. Brojne 
novine su implementira-
ne u rad fakulteta za vri-
jeme njegovog dekanstva, 
kako na operativnoj razi-
ni, tako i kroz povećanje 
kapaciteta znanstvene in-
frastrukture. 

Ono što mu želim u dalj-
njem radu je da funkciju 
rektora obnaša s istim en-
tuzijazmom i posvećenosti 
kakvu je imao za vrijeme 
svog dekanstva. I siguran 
sam da će od toga i Sveu-
čilište značajno profitirati.
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Najveći stručnjaci promet-
ne infrastrukture i poveziva-
nja okupili su se u Puli na dvod-
nevnoj međunarodnoj konfe-
renciji o cestovnoj i tračničkoj 
infrastrukturi – CETRA 2022. 
Riječ je bila o sedmom izdanju 
ove možda i najznačajnije sek-
torske konferencije u našem 
dijelu Europe, čiju je važnost i 
nakon pandemijske stanke do-
kazalo sudjelovanje više od 200 
sudionika iz 38 zemalja svijeta.

Među njima je i prof. dr. sc. 
Buddhima Indraratna s Uni-
versity of Technology iz au-
stralskog Sydneya, koji je odr-
žao uvodno predavanje putem 
videolinka.

Okupljeni stručnjaci, profe-
sori, docenti, istraživači i prak-
tičari, raspravljali su o promet-
noj infrastrukturi, poveziva-
nju, uklanjaju problema, te o 
novim znanstvenim spoznaja-
ma u sektoru u koji države po-
sljednjih godina ulažu sve više 
i više.

Znaju to jako dobro sudioni-
ci konferencije CETRA 2022., 
pristigli s 37 uglednih domaćih 
i inozemnih sveučilišta, a koji 
su u dva dana prezentirali više 
od 90 radova, istraživanja, testi-
ranja i međusektorskog umre-
žavanja, istodobno u pet sekcija, 
odnosno u tri dvorane.

Nema turizma bez dobrih ce-
sta

Jer prometna je infrastruk-
tura bila i ostala žila kucavica 
svake države, krvotok koji osi-
gurava funkcioniranje svakog 
gospodarstva. Poručio je to u 
pozdravnome govoru prof. dr. 
sc. Stjepan Lakušić, dekan Gra-
đevinskog fakulteta Sveučilišta 
u Zagrebu, glavni inicijator i or-
ganizator konferencije CETRA.

– Turistički sektor, hrvatski 
turizam, razvijen je na visokom 
nivou, ali svemu tome prethodi-
la je prometna povezanost i pro-
metna infrastruktura. Tijekom 
pandemije koronavirusa jedina 
destinacija koja je bila turistički 
uspješna bila je Republika Hr-
vatska, samo zahvaljujući pro-
metnome sektoru, zahvaljujući 
čvrstoj povezanosti i mogućno-
sti dolaska osobnim automobi-
lom do naših destinacija. To su 
omogućili inženjeri koji se bave 
prometnom infrastrukturom, 
a takvi inženjeri godinama se 
okupljaju na našoj konferenci-
ji – jasan je bio Lakušić.

Budući da je nedavno iza-
bran i za novog rektora Zagre-
bačkoga sveučilišta, podsjetio je 
na to da je upravo akademska 
zajednica imala veliku ulogu u 
saniranju posljedica zagrebač-
kog i potresa na Banovini. Kada 
se 2020. godine dogodio razorni 
potres u Zagrebu, institucija ko-
ja je prva izašla i pomogla gra-
đanima, ali i Vladi Republike 
Hrvatske, bio je Građevinski 
fakultet Sveučilišta u Zagrebu, 
kazao je Lakušić. Iskreno je pri-
znao da je to bila jako rizična od-

U Puli je održana dvodnevna konferencija o cestovnoj i tračničkoj infrastrukturi CETRA 2022. Više od 220 sudionika konferencije stiglo 
je iz 38 zemalja svijeta, s 37 uglednih domaćih i inozemnih sveučilišta. U dva su dana prezentirali 90 radova i istraživanja, rezultate raznih 
testiranja i primjere međusektorskog umrežavanja

Promet je žila kucavica 
svake države i gospodarstva

GRAĐEVINSKI FAKULTET ZAGREB ORGANIZIRAO SEDMU KONFERENCIJU CETRA 2022.

PIŠE: Branko nađ

luka. S jedne strane to je bio vrlo 
human čin, pomoći ljudima či-
ji su domovi stradali, ali i dosta 
opasan, rizičan čin. Jer ako bi se 
nešto opasnog dogodilo nakon 
njihove intervencije i pregleda 
njihovih statičara, zagrebački 
Građevinski fakultet snosio bi 
odgovornost.

– Međutim, nismo mogli dru-
gačije. Jedini smo imali potreb-
no znanje u tom momentu, jedi-
ni smo imali mogućnost orga-
nizacije na terenu, jedini smo 
znali kako reagirati. I Vlada je 
to prepoznala, shvaćeno je ko-

Zagrebački rektor Damir Boras:

‘Vrhunska je ovo konferencija koja utječe 
na budućnost Hrvatske!’

“Konferencija CETRA 2022. pokazuje kako su cestovna i želje-

znička infrastruktura najvažnija grana svakoga gospodarstva. 

Fakulteti koji organiziraju ovu konferenciju, predvođeni 

Građevinskim fakultetom i dekanom Stjepanom Lakušićem, 

našim novoizabranim rektorom, dokazuju da imamo viziju 

kojom promičemo stvari važne za budućnost Hrvatske.

Sudjelovanje velikog broja znanstvenika i stručnjaka ovog 

područja pokazuje kako je CETRA vrhunska konferencija. 

Ritam od dvije godine idealan je tempo i da se može održati 

ta vrhunska kvaliteta. Posebno je važno što se konferencija 

održava u obalnim gradovima. More, jadranska obala, dakle 

turizam, koji se veže na naše ceste i željezničke pruge, bitan je 

segment gospodarske budućnosti Hrvatske. Promet zadire u 

sve segmente društva. Nema nijednog društva u kojem pro-

met ne utječe na društvene tijekove.

Stjepan Lakušić i Damir Boras  Branko nađ

liko je važno povezati akadem-
sku zajednicu s gospodarstvom, 
jer akademska zajednica može 
pomoći kad je najkritičnije. To-
me služe ovakvi skupovi, ova-
kve konferencije, na kojima se 
godinama razvijaju modeli, 
planovi postupanja, građenja, 
saniranja. Pa kad se dogodi ka-
tastrofa, a to potresi uvijek jesu, 
akademska zajednica, naročito 
naš građevinski sektor, zna ka-
ko reagirati i ponuditi rješenja.

Prema riječima dekana i no-
voizabranog rektora Lakušića, 
akademska zajednica pruža 

ma vezanima uz prometnu in-
frastrukturu: o projektiranju, 
izgradnji, rekonstrukciji i odr-
žavanju cesta i željeznica, ali i 
o prometnome planiranju, si-
gurnosti prometa, zaštiti oko-
liša, normizaciji te visokoškol-
skom obrazovanju iz područja 
prometnica. Najvažnije, sudi-
onici će u Puli steći napredna 
znanja koja će se onda imple-
mentirati u praksi.

Taj je cilj pozdravio i gra-
donačelnik Pule Filip Zoričić, 
koji je ukazao na povijesnu či-
njenicu: prije malo više od 100 
godina postojala je direktna že-
ljeznička linija između Beča i 
Pule. I bogate Bečanke i Beča-
ni dolazili su ovdje na odmor, 
na kockanje, kupanje. Danas 
je Pula željeznički povezana 
samo do Pazina, eventualno do 
Lupoglava, gdje morate presje-
sti na autobus da biste došli u 
Rijeku:

– Stoga se zaista nadam da 
će i ova konferencija pridonije-
ti tome da država shvati kako 
Pula mora biti željeznički pove-
zana s ostatkom Europe, i s Lju-
bljanom, i s Grazom, i s Bečom.

Tomislav Josip Mlinarić, 
dekan Prometnog fakulteta 
Sveučilišta u Zagrebu, ističe 
da sudjelovanje na konferen-
cijama CETRA ostavlja dubok 
trag na mlade znanstvenike.

– CETRA je rijetka prilika 
da se svi ključni dionici ovog 
sektora nađu na jednome mje-
stu, da prezentiraju što istra-
žuju, čime se bave, koji su kom-
pleksni problemi pred nama i 
da se ponude rješenja za njih. 
Međutim, bilo bi dobro kad bi se 
u ovoj našoj zemlji više slušala 
struka. Sve se više vidi potreba 
da se dosta stvari o kojima go-
vorimo i koje ponavljamo, koje 
testiramo i dokazujemo kroz 
naša istraživanja svih ovih go-
dina, primijene u praksi. Naža-
lost, u Hrvatskoj se to još uvi-
jek nedovoljno radi. Inovativni 
i potencijal transfera tehnolo-
gije još uvijek nije implementi-
ran u našu praksu i zbog toga 
imamo niz problema. A njih bi-
smo puno brže, lakše, efikasni-
je uklonili, pa i izbjegli samo da 
se više u priču uključi struka 
i da se sluša stručnjake. Ova 
konferencija tu misiju i ulogu 
obavlja već godinama i zato 
sam ponosan što sam dio ove 
tradicije – bila je glavna poruka 
dekana zagrebačkog Prometa.

Svi sudionici konferenci-
je složni su u ocjeni da je CE-
TRA postala prepoznatljiva 
zbog svoje međunarodne su-
radnje. Mjesto je to gdje se oku-
pljaju profilirani stručnjaci iz 
područja cestovne i željeznič-
ke infrastrukture, i to svih ge-
neracija. Naročito veseli dola-
zak mladih eksperata, kojima 
ovakva okupljanja pružaju ne 
samo priliku za prezentaciju 
svojih istraživanja, nego i da 
upoznaju druge mlade znan-
stvenike, s kojima im budu-
ća suradnja itekako može ko-
ristiti.

obrazovanje, pruža vrhunsku 
znanost, koju onda dijeli s dru-
gima. A CETRA je mjesto gdje 
stručnjaci slušaju jedni druge, 
uče jedni od drugih, vide gdje se 
kakva rješenja primjenjuju, nu-
de svoje spoznaje dalje.

– Dobra je ovo prilika da i 
mladi u svemu sudjeluju, da 
razgovaraju sa starijim i isku-
snijim kolegama, da vide gdje 
je njihova generacija po znanju 
i stručnosti. Zato smo željeli ovo-
godišnju konferenciju CETRA 
2022. definitivno organizirati 
uživo, da se vidimo, da razgova-

ramo i razmjenjujemo iskustva. 
Moramo svi zajedno u društvu 
tražiti rješenja, ne bježati jedni 
od drugih. Samo tako možemo 
unaprijediti društvo i državu. 
Nema snažnog gospodarstva 
bez jake akademske zajednice, 
ali niti jakih sveučilišta bez pot-
pore gospodarstva – zaključio je 
Stjepan Lakušić.

Povezanost s ostatkom svijeta

Tijekom dva dana trajanja 
konferencije u Puli sudionici 
su raspravljali o najvažnijim, 
odnosno najaktualnijim tema-

Tomislav Josip Mlinarić, dekan Prometnog fakulteta

Više od 200 sudionika pristiglo je iz 38 zemalja svijeta
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Na splitskim Prokurativa-
ma održana je velika Smotra 
Sveučilišta u Splitu. Šušur 
mladosti, kako je to nazvao 
rektor prof. Dragan Ljutić, 
pokazao je svu veličinu Split-
skog sveučilišta, ali i jednu 
važnu stvar, a to je da pod bo-
jama našeg Sveučilišta za-
jedno egzistira, radi, ali i, ono 
najvažnije, svakodnevno na-
preduje jedna šarolika aka-
demska zajednica koja bi neu-
pućenom promatraču na prvu 
bila nespojiva. Rame uz rame 
svoje su fakultete predstavlja-
li budući zdravstveni djelatni-
ci, kadeti Vojnog pomorstva, 
franjevci, mladi prirodoslov-
ci, knjižničari, lingvisti, bu-
dući inženjeri, operne pjeva-
čice i pjevači, glumci... i tako 
dalje i tako dalje.

Mnogi posjetitelji ostali su 
zatečeni brojem studentskih 
udruga i predstavljenim pro-

Mnogi su ostali zatečeni brojem studentskih udruga i predstavljenim proizvodima, a broj gostiju iz Grada i Županije 
bio je na zavidnoj razini, što samo pokazuje kako je Sveučilište prepoznato od svoje zajednice

Smotra Sveučilišta u Splitu 
oduševila maturante, 
građane i turiste

NA PROKURATIVAMA ODRŽANA SMOTRA SVEUČILIŠTA U SPLITU

PIŠE: ŽELJKA SIJERAK RADAS izvodima. Studenski centar 
opet je pokazao kako svakim 
danom podiže ljestvicu kva-
litete svoga rada, a broj rado 
viđenih gostiju iz Grada i Žu-
panije bio je na zavidnoj razi-
ni, što samo pokazuje kako je 
Sveučilište prepoznato od svo-
je zajednice i kako ima njezi-
nu punu podršku.

Na samom početku posje-
titeljima se obratio Tomislav 
Milošević, predsjednik Stu-
dentskog zbora Sveučilišta u 
Splitu. Tomislav Milošević za-
hvalio je svima koji su sudje-
lovali u organizaciji Smotre, 
pohvalio je studentske udruge 
na njihovu svakodnevnom do-
prinosu kvaliteti studiranja 
na Splitskom sveučilištu, ali 
i podsjetio na gorući problem 
nedostatka studentskih smje-
štajnih kapaciteta.

Prorektor za poslovanje 
Sveučilišta u Splitu prof. To-
mislav Kilić zahvalio je stu-
dentima koji su, vođeni Ure-

dom za nastavu, uložili golem 
napor posljednjih mjeseci pri-
premajući Smotru. Također 
je podsjetio da Sveučilište 
u Splitu nudi oko 180 studij-
skih programa na 11 fakul-
teta, Umjetničkoj akademiji, 
četiri sveučilišna odjela te tri 
samostalna studija te da više 
od pet tisuća maturanata, što 
je okvirna upisna kvota, može 
pronaći svoje mjesto na Sveu-
čilištu u Splitu.

U ime Grada Splita, Sveu-
čilište je pozdravio Igor Mare-
tić, voditelj gradskog Odsjeka 
za sport, pokazavši stav kako 
je Sveučilište snažan kapi-
tal koji svojim uspjesima na 
svjetskim rang-listama bu-
dućim studentima jamči kva-
litetu obrazovanja i uspjeh pri 
zapošljavanju.

Splitsko-dalmatinska žu-
panija redovito pokazuje 
snažnu podršku Sveučilištu. 
Župan Blaženko Boban na go-
vornici nije krio emocije i po-

toga i nastaviti živjeti i radi-
ti u Splitu. Svakim danom sve 
više napredujemo na raznim 
svjetskim rang-listama i stu-
denti to vide i shvaćaju da ov-
dje imaju mogućnost rasta, 
razvoja i napredovanja. Split 
je predivan grad, grad koji 
svakome može ponuditi do-
bru kvalitetu života”, nagla-
sio je rektor.

Rektor Ljutić najavio je i 
izgradnju doma na Kampusu 
koji će imati više od 500 mjesta 
i koji će osigurati bezbrižnije 
studiranje studenata u Splitu. 
“Dok god radimo i postižemo 
rezultate, razloga za negativ-
ne misli na našem Sveučilištu 
i u našem gradu nema i zato, 
dragi studenti, dođite studira-
ti u Split”, pozvao je maturan-
te rektor Ljutić.

Prokurative su posjetili 
maturanti gotovo svih split-
skih srednjih škola, gosti iz 
Šibenika, Zadra, Ravnih ko-
tara, ali i maturanti mostar-
skih škola. Propitkivali su, 
razgovarali s profesorima i 
studentima, jedrili, vozili se 
romobilima, šetali se po ra-
ketnoj topovnjači, uživali u 
hrani, sokovima, glazbi i ple-
su. Raskošnim splitskim tr-
gom, koji je bio u bojama Sve-
učilišta, prošli su i brojni gra-
đani Splita, ali i njihovi gosti, 
koji se nisu mogli načuditi bo-
gatstvu ponude našeg Sveuči-
lišta, ali i ukupnoj atmosferi 
koja je cijeli dan vladala Pro-
kurativama.

Zahvaljuemo svima koji 
su sudjelovali u organizaciji 
Smotre Sveučilišta u Splitu i 
s vjerom da se vidimo i sljede-
će godine, a završit ćemo re-
čenicom našeg rektora, koji je 
parafrazirao Ivana Pavla Dru-
gog: “Ne bojte se kada ste s na-
ma, ne bojte se kad imate ova-
ko dobro Sveučilište.”

nos koji osjeća prema Sveuči-
lištu. Župan se referirao na 
jedan od ovogodišnjih sim-
bola Smotre, svjetionik, ali 
i vijest o novom pozicionira-
nju Sveučilišta u Splitu na Ti-
mes Higher Education Impact 
rang-listi. “Ovaj naš svjetio-
nik uistinu šalje signale pu-
no šire od Sveučilišta, puno 
šire od Splitsko-dalmatinske 
županije, ali i puno šire od Re-
publike Hrvatske. Zamislite 
kada dobijete rezultate i onda 
za gotovo 400 mjesta presko-
čite na rang-listi sveučilišta u 
svijetu! To je vrijednost. To je 
potencijal! To je kapital! Zato 
rektoru, svim prorektorima, 
dekanima, profesorima, ad-
ministrativnom osoblju i stu-
dentima, želim čestitati na 
tom svjetioniku koji obasjava 
i naš grad i našu Splitsko-dal-
matinsku županiju”, kazao je 
župan Boban.

Pozdravni govori završili 
su govorom rektora Sveuči-

lišta u Splitu prof. Dragana 
Ljutića, koji je i otvorio Smo-
tru. Rektor Ljutić je, među 
ostalim, podsjetio na odre-
đene komparativne predno-
sti našeg Sveučilišta, među 
kojima je članstvo u alijansi 
Europskog sveučilišta mora, 
koje će sutra svim studentima 
koji upišu neki od studijskih 
programa na Splitskom sve-
učilištu omogućiti dobivanje 
diplome u jednoj od devet čla-
nica alijanse.

Rektor je naglasio da su 
studenti prvi, ali da se s no-
vim uspjesima i jačanjem Sve-
učilišta sintagma “Studenti, 
studenti, studenti” pretače u 
novu – “Split studenski grad”, 
jer svakim danom Split to sve 
više i jest. “Studij medicine na 
engleskom jeziku doveo je vi-
še stranih studenata koji žele 
studirati u Splitu. Svake godi-
ne sve je veći broj studenata 
iz cijele države koji žele doći 
na naše Sveučilište, a nakon 
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Na smotri Sveučilišta u 
Splitu aktivno je sudjelovala 
i Udruga studenata Bukovi-
ce i Kotara, koja je organizira-
la posjet maturantima Sred-
nje škole kneza Branimira iz 
Benkovca. Udruga studenata 
Bukovice i Kotara, koja broji 
234 aktivna člana, djeluje na 
području cijele Republike Hr-
vatske. 

Kao domaćini, bili su zadu-
ženi približiti maturantima ka-
ko izgleda studentski život u 
Splitu te što sve nudi studira-
nje na splitskom sveučilištu, 
pa su tako redom razgledavali 
studentske domove, zabavne i 
sportske sadržaje za studente, 
studentske menze, sveučiliš-
nu knjižnicu, zgrade fakulteta 
itd. Na samoj smotri maturanti 
su imali priliku poslušati pre-
zentacije pojedinih fakulteta 
koji djeluju na splitskom sve-
učilištu te pitati djelatnike i 
studente fakulteta što ih to za-
nima, kako bi otklonili i najma-
nje nejasnoće, ako postoje.

”Nadamo se da su matu-

Posjet 
maturanata  
iz Benkovca

ranti na najbolji mogući način 
iskoristili ovu priliku te priku-
pili potrebne informacije kako 
bi u skorijoj budućnosti što lak-
še donijeli relevantnu odluku 
o odabiru fakulteta. Mi smo se 
potrudili pokazati kako izgleda 
studentski život u Splitu, ali ko-
načna odluka gdje će naši ma-
turanti nastaviti svoj put osta-
je na njima te im u tome želimo 
svu sreću. 

Ovim putem bismo zahvali-
li Sveučilištu u Splitu koje je fi-
nanciralo trošak prijevoza ma-
turanata, Studentskom centru 
Split koji je omogućio ručak u 
menzi za maturante i razgleda-
vanje studentskih domova i sa-
držaja u sklopu njih, voditeljici 
sveučilišne knjižnice koja nas 
je provela kroz nju, Srednjoj 
školi kneza Branimira iz Ben-
kovca na vrhunskoj suradnji, 
te profesorima Srednje škole 
kneza Branimira Marku i Lu-
ki koji su bili s maturantima. 

Također se nadamo da su se 
maturanti na ovaj način pribli-
žili našoj udruzi i želja nam je 
da uskoro kao studenti posta-
nu naši članovi”, kazao je pred-
sjednik udruge Josip Katuša.

SMOTRA SVEUČILIŠTA U SPLITU

Mi smo se potrudili pokazati kako izgleda 
studentski život u Splitu, ali konačna 
odluka gdje će naši maturanti nastaviti 
svoj put ostaje na njima, kazao je Josip 
Katuša, predsjednik udruge studenata 
Bukovice i Kotara

PIŠE

MILA PULJIZ

Sveučilišni Odjel za 
stručne studije organizirao 
manifestaciju za pamćenje
Događaj je okupio 29 sudionika iz 10 zemalja: Argentine, Bugarske, Češke, Francuske, 
Litve, Poljske, Portugala, Rumunjske, Slovenije, Španjolske te nastavno i nenastavno 
osoblje domaćina

Početkom svibnja održan 
je 1. međunarodni Erasmus 
+ International Week u orga-
nizaciji Sveučilišnog Odjela 
za stručne studije Sveučili-
šta u Splitu. Bio je to jedan 
od prvih međunarodnih do-
gađaja ovog tipa u ovoj sa-
stavnici i svi sudionici doče-
kali su ga s velikim odušev-
ljenjem.

Događaj je okupio 29 sudi-
onika iz 10 zemalja: Argen-
tine, Bugarske, Češke, Fran-
cuske, Litve, Poljske, Portu-
gala, Rumunjske, Slovenije, 
Španjolske te nastavno i ne-
nastavno osoblje domaćina.

Sudionici su bili prijav-
ljeni na Erasmus + progra-
me mobilnosti, i to njih 13 
na program podučavanja te 
njih 16 na program osposo-
bljavanja.

International Week zapo-
čeo je uvodnim pozdravima 
Ane Ćosić, voditeljice Odje-
la za međunarodnu i među-
sveučilišnu suradnju Sve-
učilišta u Splitu, te potom 
i pozdravnim govorom, s 
predstavljanjem ustanove 
domaćina, dr. sc. Gorana 
Ćorluke, zamjenika pročel-
nika za nastavu i međuna-
rodnu suradnju.

Nakon početnog kratkog 
predstavljanja svih sudioni-
ka, kojim je koordinirala ko-
legica Mia Vatavuk, vodite-
ljica Ureda za međunarodnu 
suradnju Sveučilišnog odje-
la, Erasmus studenti održa-
li su zanimljive prezentacije 
naziva “Croatia and Croa-
tians in the eyes of a forei-
gner” pod vodstvom mr. sc. 
Anite Krolo Crvelin. Poseb-

1. MEĐUNARODNI ERASMUS + INTERNATIONAL WEEK U KOPILICI

no je zanimljiv i duhovit bio 
kratak tečaj hrvatskoga je-
zika “Croatian Language 
crash course”, koji je uspješ-
no održala dr. sc. Silvana To-
kić.

Službeni program drugog 
dana započeo je predstav-
ljanjem ustanova sudioni-
ka IW-a te popratne razmje-
ne primjera dobre prakse, s 
naglaskom na organizaciju 
studentske prakse i moguć-
nosti ulaženja u svijet rada. 
Bio je to dobar uvod u okru-
gli stol naziva “The future of 
the labour market - Higher Edu-
cation Challenges and Perspec-
tives” koji je moderirao dr. sc. 
Goran Ćorluka. Sudionici su 
podijelili svoja razmišljanja o 
situaciji u njihovim državama, 
na njihovim institucijama. Ko-
ji je potreban omjer teoretskih 
znanja i praktičnih vještina ko-
je studenti moraju imati za bu-
duće poslove na tržištu rada, 
prate li visokoškolske ustanove 
trendove na tržištu rada i prila-
gođavaju li svoje programe tim 
potrebama, neka su od pitanja 
o kojima se diskutiralo.

Predstavljeni su projekti i 
aktivnosti vezani za razvoj stu-
dentskih karijera. Projekt “Una-
prjeđenje i provedba stručne 
prakse na Sveučilišnom odjelu 
za stručne studije” predstavio je 
dr. sc. Marko Vukšić, a rad Ure-
da za razvoj studentskih karije-
ra predstavila je Antonija Pe-
roš, voditeljica Ureda.

Na koncu je sudionicima 
omogućeno i vođeno razgleda-
vanje laboratorija Sveučilišnog 
odjela za stručne studije, a naš-
lo se vremena i za razgledavanje 
grada.

International week na Sveučilišnom Odjelu za Stručne studije  SveučIlIšnI Odjel Za Stručne StudIje/SlObOdna dalmacIja
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SVEUČILIŠTE U SPLITU
PRIRODOSLOVNO-MATEMATIČKI FAKULTET
Split, Ruđera Boškovića 33

N A T J E Č A J
za upis studenata u I. godinu poslijediplomskoga sveučilišnog 
studija
”Istraživanje u edukaciji u području prirodnih i tehničkih zna-
nosti”
u akademskoj godini 2022./2023.
za usmjerenja
Biologija, Fizika, Informatika, Kemija, Matematika i Tehnika
za stjecanje akademskog stupnja doktora znanosti

 
1.UVJETI ZA UPIS

Na Natječaj se mogu prijaviti pristupnici koji pripadaju jednoj 
od sljedećih skupina:
Skupina I., pristupnici koji su završili:
- sveučilišni dodiplomski ili diplomski jednopredmetni ili dvo-

predmetni studij nastavničkog smjera odgovarajuće struke,
- sveučilišni dodiplomski ili diplomski studij inženjerskog ili 
istraživačkog smjera (dipl. ing. struke nakon četverogodišnjeg 
studija ili magistar struke nakon studija po Bolonjskom susta-
vu 3+2 ili integrirani studij 0+5), uz stečene pedagoške kom-
petencije od 60 ECTS bodova.
Minimalna prosječna ocjena pristupnika tijekom prethodno 
završenih studija mora biti 4,0. Iznimno, Povjerenstvo poslije-
diplomskog studija može odobriti upis i kandidatima s pro-
sječnom ocjenom manjom od 4,0, ali ne manjom od 3,5.
Skupina II., pristupnici koji su stekli akademski stupanj magi-
stra znanosti završetkom Poslijediplomskog studija didaktike 
prirodnih znanosti, za koje se ne traži prosjek ocjena.
Pristupnik mora poznavati engleski jezik u mjeri koja osigura-
va neometano praćenje znanstvene literature (razina B2).
Pristupnik koji se prijavi na natječaj i ispunjava uvjete, pozvat 
će se na razgovor u cilju utvrđivanja motiviranosti i interesa u 
istraživanju odabranog usmjerenja, uz mogućnost provjere 

njegovih kompetencija. Temeljem navedenoga, konačnu od-
luku o upisu pristupnika donosi Povjerenstvo poslijediplom-
skog studija.

 
2.BROJ PRISTUPNIKA, ŠKOLARINA  

I TRAJANJE STUDIJA
Upisna kvota je 20 studenata.
Školarina i upisnina uplaćuju se jednokratno. Na IBAN Fakul-
teta: HR6124070001100580549, poziv na broj 00 65264100-
20010 uplaćuje se školarina za prvu godinu studija u iznosu 
od 15.000,00 kn, a upisnina u iznosu od 400,00 kn uplaćuje se 
na IBAN Fakulteta: HR6124070001100580549, poziv na broj 
00 6526401-20010.  Dokaz o uplati dostavlja se prilikom upisa. 
Studij traje 3 godine i nosi 180 ECTS bodova.
Na službenoj mrežnoj stranici Fakulteta www.pmfst.unist.hr 
objavljene su i nalazi se sve informacije o uvjetima natječaja i 
dokumentaciji koja se prilaže, zajedno s obrascem za prijavu 
(PMFSTDRS_1).

Razmjena znanja, iskustava  
i novih dostignuća

Posebnost je ovog skupa u tome što ga organiziraju studenti, dok su profesori članovi 
Znanstveno-programskog odbora, ali i to da je ove godine prvi put organiziran kao 
međunarodni skup

PIŠE:

IZV. PROF. IVANA SMOLJKO

T
reći susret znanstve-
nika, stručnih djelat-
nika i studenata na 
temu “Zaštita oko -

liša u Republici Hrvatskoj 
(ZORH)” održan je na Ke-
mijsko-tehnološkom fakul-
tetu u Splitu. 
Susret ZORH održava se od 
2018. godine, s dvije godine 
pauze zbog pandemije koro-
navirusa, i okuplja studente, 
mlade inženjere i stručnjake 
iz Hrvatske i Europe kako bi 
razmijenili znanja, iskustva 
i nova dostignuća u području 
zaštite okoliša, te doprinijeli 
podizanju svijesti o potrebi 
očuvanja okoliša i prirode u 
svim oblicima gospodarskog 
i društvenog djelovanja. 
Posebnost je ovog skupa u to-
me što ga organiziraju stu-
denti, dok su profesori čla-
novi Znanstveno-program-
skog odbora, ali i to da je ove 
godine prvi put organiziran 
kao međunarodni skup. 
Susret su organizirali stu-
denti Kemijsko-tehnološ -
kog fakulteta Sveučilišta u 
Splitu i Fakulteta materija-
la, metalurgije i reciklira-
nja Tehničkog univerzite-
ta u Košicama, u suradnji s 
Alijansom Europskog sve-
učilišta mora (SEA-EU) te 
Studentskom sekcijom Hr-
vatskog društva kemijskih 
inženjera i tehnologa.

Susret je otvoren 28. trav-
nja te je tom svečanom pri-
godom, osim pozdravljanja 
i iskazivanja dobrodošlice 
na skup i u Split predsjedni-
ce Organizacijskog odbora 
Karle Magaš, nekoliko rije-
či sudionicima uputio i de-
kan Kemijsko-tehnološkog 
fakulteta u Splitu prof. dr. 
sc. Matko Erceg, prodekan 
Fakulteta materijala, meta-
lurgije i recikliranja Tehnič-
kog univerziteta u Košicama 
mgr. dr. Maroš Halama te vo-
diteljica projekta SEA-EU dr. 
sc. Ivana Jadrić.

Na ovogodišnjem susre-
tu sudjelovalo je više od 150 
sudionika, održano je jedno 
plenarno izlaganje, 32 usme-

SUSRET ZNANSTVENIKA, STRUČNIH DJELATNIKA I STUDENATA NA TEMU ‘ZAŠTITA OKOLIŠA U RH (ZORH)’

Tijekom 3. ZORH-a održan je i okrugli 
stol “Od akademske zajednice do 
industrije – izazovi i ograničenja”

na i 34 posterska izlaganja, 
a okupljeni sudionici pri-
stigli su iz Hrvatske i dru-
gih zemalja: Slovačke, Češ-
ke, Slovenije, Rumunjske, 
Moldavije, Ukrajine, Bosne 
i Hercegovine, Španjolske, 
Francuske, Njemačke, Polj-
ske i Malte. 

Njihova su izlaganja po-
krivala aktualne teme za-
štite okoliša, kako u Hrvat-
skoj tako i u svijetu, gospo-
darenje otpadom, metode 
pročišćavanja otpadnih vo-
da, onečišćenje mora, reme-
dijaciju tla tretiranog pesti-
cidima, kvalitetu zraka, ot-
pad kao sirovina, ugrožene 
vrste u parkovima prirode i 
nacionalnim parkovima, no-
ve tehnologije i tehnike u za-
štiti okoliša, mikroplastiku 
te utjecaj pandemije COVID-
a 19 na zaštitu okoliša.

Tijekom 3. ZORH-a odr-
žan je i okrugli stol “Od aka-
demske zajednice do indu-
strije – izazovi i ograničenja” 
u organizaciji Udruge bivših 
studenata i prijatelja Kemij-
sko-tehnološkog fakulte -
ta u Splitu AMACTFS. Na 
okruglom stolu sudjelovali 
su profesori Kemijsko-teh-
nološkog fakulteta u Splitu, 
predstavnici tvrtki u kojima 
su zaposleni bivši studenti 
Kemijsko-tehnološkog fa-
kulteta u Splitu, kao i bivši 
studenti, danas zaposlenici 
ovih tvrtki.  Diskusije su bi-
le zanimljive i vrlo sadržaj-
ne, usmjerene na poboljšanje 
suradnje akademske zajed-
nice i industrije izmjenom i 
dopunom studijskih progra-
ma, realizacijom studentske 
stručne prakse, izradom za-
vršnih, diplomskih i doktor-
skih radova te prijavama i 
provedbom zajedničkih pro-
jekata. 

Treći susret ZORH, pr-
vi put međunarodni, bio je 
iznimno dobro organiziran, 
okupio je brojne znanstveni-
ke, stručnjake i studente iz 
različitih zemalja, otvorio 
mnoge rasprave i nova istra-
živačka pitanja te omogućio 
nova poznanstva.  Zbog to-
ga već nestrpljivo čekamo 
ponovni susret najavljen za 
travanj 2023. godine.
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P
ercepcija medicine kao 
znanosti, struke i su-
stava kojem se obraća-
mo za pomoć bitno je ra-

zličita u zdravih, koji tek neja-
sno osjećaju granice njezina 
dosega i moći, i bolesnih, ko-
ji ranjivi i promijenjeni u me-
dicini gledaju i od nje očeku-
ju moguće i nemoguće. Kao i 
uvijek kada čovjek o nekome 
ovisi, on takvog istodobno vo-
li kao jedinog bliskog i osjeća 
zazor kao prema nekome ko-
me je bio prisiljen otkriti svoje 
slabosti. Tako se i u svijesti bo-
lesnika kontinuirano pretaču 
i preskaču poštovanje, povje-
renje, strah i fascinacija. Malo 
tko je u takvom stanju i ulozi 
bolesnika sposoban objektiv-
no rasuđivati i nije čudo da na 
konačan stav upliva imaju po-
najviše osobna iskustva koja 
će nekoga pretvoriti u vjerni-
ka u nepobjedivu Medicinu, 
drugog u opreznog skeptika, 
a trećeg u ojađenog, povrije-
đenog, uvrijeđenog kritičara 
i kverulanta.

U želji da propita ove ra-
zličite glasove koji izviru iz 
nutrine svakog razmišljaju-
ćeg ljudskog bića i nadglasa-
vaju jedan drugog u ovisno-
sti o trenutačnoj krvnoj slici 

(De)medika(liza)cija društva bila je glavna tema ovogodišnjeg 
skupa, kojem se pristupilo iz različitih aspekata – kroz iskustva 
liječnika praktičara, ilozofskih, pravnih i biotehnoloških 
pogleda, čak i analize iz perspektive političkih znanosti

jesmo li postali ovisni o 
liječnicima, bolnicama 
i lijekovima?

ODRŽANI 24. RIJEČKI DANI BIOETIKE

koliko su te nade opravdane, 
pozvali smo u goste najbolje 
biotehnologe i pravnike. Na 
ovaj je način Katedra zagra-
bila u najveća pitanja našeg, 
ali i svakog doba – u moć i ne-
moć, u ponos i predrasude hu-
mane medicine i znanosti.

Tako je (De)medika(liza)
cija društva bila glavna tema 
ovogodišnjeg skupa, kojem se 
pristupa iz različitih aspeka-
ta – liječnika praktičara, filo-
zofskih, pravnih i biotehno-
loških pogleda, analize iz per-
spektive političkih znanosti.

Na početku 24. Riječkih 
dana bioetike predstavljen 
je dobitnik godišnje Nagrade 
“Fritz Jahr” za istraživanje i 
promicanje europske bioeti-
ke, francuski profesor prava 
i bioetike Christian Byk.

Igor Jurak s Odjela za bi-
otehnologiju Sveučilišta u 
Rijeci te Marissabell Škorić 
s riječkog Pravnog fakulteta 
održali su pozvana predava-
nja o ovci Dolly koja je promi-
jenila svijet, odnosno pravnoj 
regulaciji kloniranja na me-
đunarodnoj i nacionalnoj ra-
zini.

– Nacionalna zakonodav-
stva općenito pitanje istraži-
vanja zametaka reguliraju u 
zakonima koji uređuju medi-
cinski potpomognutu oplod-

nju, pa s obzirom na status 
embrija razlikujemo tri glav-
na pristupa. Prvi pristup do-
pušta stvaranje embrija u 
istraživačke svrhe, kao i iz-
dvajanje embrionalnih ma-
tičnih stanica, uz pridržava-
nje određenih uvjeta. Drugi 
pristup zabranjuje istraživa-
nje na embrijima, dok treći 
usvaja kompromisno rješenje 
prema kojem se uz određene 
uvjete dopušta istraživanje 
na višku embrija, odnosno na 
embrijima koji su ostali na-
kon postupka umjetne oplod-
nje. S druge strane, vezano za 
reproduktivno kloniranje si-
tuacija je znatno jasnija jer je 
1998. godine donesen Dodat-
ni protokol o zabrani klonira-
nja ljudskih bića, koji u član-
ku 1. izričito zabranjuje svaki 
postupak namijenjen stva-
ranju ljudskog bića genetski 
istovjetnog drugom ljudskom 
biću, bilo živom ili mrtvom. 

RAZGOVARAO Branko nađ pojedinca i društva, Katedra 
za društvene i humanističke 
znanosti u medicini, kao “de-
žurni” fokus filozofijske, soci-
ologijske i drugih perspektiva 
u areni edukacije zdravstve-
nih profesija, sa svojim tradi-
cionalnim partnerima i pojav-
nostima – prvenstveno Fakul-
tetom zdravstvenih studija u 
Rijeci, ali i drugima – odlučila 
je ovoj temi posvetiti okrugli 
stol najnovijih Riječkih dana 
bioetike koji su, neprekinuti 
tradicijom, održani već dva-
deset i četvrti put.

Ponos i predrasude humane 
medicine i znanosti

Kako se ove godine napu-
nilo i četvrt stoljeća od objave 
vijesti o kloniranju ovce Do-
lly, željelo se čuti i kako su se 
biotehnologija i pravo uspjeli 
prilagoditi ovom tipično bio-
etičkom izazovu, razlučujući 
njegove reprodukcijske i te-
rapijske motive, objašnjava 
Amir Muzur, pročelnik Ka-
tedre za društvene i huma-
nističke znanosti u medicini 
Medicinskog fakulteta Sveu-
čilišta u Rijeci.

– Možda više nego bilo koji 
drugi čovjekov izum, kloni-
ranje je podgrijalo taštu nadu 
u vječnost i pokoravanje broj-
nih bolesti: da bismo doznali 

Nakon toga, brojne države, 
među kojima je i Hrvatska, 
u svojim nacionalnim zako-
nodavstvima reproduktivno 
kloniranje propisuju kao ka-
zneno djelo – objasnila je pro-
fesorica Škorić u svome izla-
ganju.

Liječenje glavobolje  
i homoseksualnosti

Kristina Baraba Dekanić 
održala je zanimljivo preda-
vanje o utjecaju COVID-19 
pandemije na poremećaje pre-
hrane u djece, dok je Goran 
Arbanas detaljno obrazlagao 
sve etičke dvojbe oko upitne 
prakse “liječenja” homosek-
sualnosti kroz povijest.

– Tijekom posljednjih dva-
desetak godina, došlo je do 
potpunog odustajanja od pri-
mjene konverzivnih terapij-
skih pokušaja, i u terapijske, 
i u istraživačke svrhe. Danas 
je situacija potpuno drukči-

ja, pa se svako preispitivanje 
položaja homoseksualnosti 
unutar dijagnostičkih susta-
va, kao i pokušaji mijenjanja, 
čije seksualne orijentacije 
smatraju etički neprihvatlji-
vima i nestručnima. Čini se 
da je, tijekom povijesti, pozi-
cija homoseksualnosti išla iz 
jedne u drugu krajnost, bez 
mogućnosti da se “hladno” 
i bez osude propituje njezina 
etiologija, položaj i mogućno-
sti promjene.

Franjo Mijatović, docent 
na Katedri za društvene i hu-
manističke znanosti u medi-
cini riječkog Medicinskog fa-
kulteta i predsjednik Organi-
zacijskog odbora 24. Riječkih 
dana bioetike, ustvrdio je ka-
ko danas, bez liječničkog bi-
ljega, ispada da nije moguće 
bivanje u svijetu. Vezivni ele-
ment svih navedenih život-
nih etapa jest povećana kon-
trola nad ljudskim životom i 
društvom, navodi Mijatović.

– Iako ni na koji način ne 
sumnjamo u plemenitost i 
poštenje ovih opravdanja ili 
važnost zdravstvene skrbi, 
zapanjujuće je kako je ide-
al zdravlja u mnogim sluča-
jevima sveden na sve veću 
medika(liza)ciju života. Je-
dan od ciljeva medika(liza)
cije jest podvrgavanje cje-
lokupnog zdravlja, ne samo 
ljudskog, nego osobe i njezi-
nih vrijednosti zdravstve-
nim autoritetima i stručnja-
cima, u konačnici lijekovi-
ma. Stoga naš simpozij ima 
zadaću analiziranja odno-
sa između medika(liza)cije i 
demedika(liza)cije.

Na kraju skupa, profesor 
Muzur iskreno je priznao da 
svatko od nas ima određene 
stavove, ali također treba biti 
iskren i upitati se koliko ćemo 

te stavove “braniti” kada se 
nađemo u određenoj situaciji. 
Recimo, sutra će nas zaboljeti 
glava. Granica naše izdržlji-
vosti boli je jedno, a granica 
koju bi trebao zastupati neki 
gorljivi zastupnik demedika-
lizacije nešto sasvim drugo. 
Hoćemo li uzeti tabletu? Naj-
vjerojatnije, hoćemo.

– Želja nam je bila poka-
zati što se može dogoditi u 
slučaju zlouporabe medika-
lizacije i medikamenata. Ka-
da raspravljamo o pitanjima 
(de)medikalizacije, uvijek se 
valja prisjetiti one rasprave 
o potencijalnom postojanju 
tzv. moralne pilule. Kada bi, 
dakle, postojala pilula koja 
bi nas sve učinila dobrim i 
moralnim, bi li je trebalo ko-
ristiti? Naravno, kada grane-
mo olako na prvu loptu, od-
govor bi bio “Ne”. Mi smo ta-
kvi kakvi jesmo, lijepi smo jer 
smo različiti... S druge strane, 
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Zanimljiva predavanja i različiti pogledi

Tanja Bukovčan

Sveučilište u Zagrebu, Filozofski fakultet, Odsjek za etnologiju i 

kulturnu antropologiju

– Svaku bolest uvijek razumijevamo unutar pojedinog me-
dicinskog sustava, a budući da je biomedicina dominantan 
medicinski sustav u društvu u kojem živimo, sve je, od etiolo-
gije bolesti preko prevencije do liječenja, pod utjecajem tog 
sustava znanja. Međutim, svaki sustav medicinskog znanja 
osim profesionalnog, ima i svoju popularnu komponentu. 
Ima onaj dio koji svakodnevno međusobno dijelimo, analizi-
ramo, o kojem raspravljamo unutar naših kulturnih narativa i 
koji nas usmjeravaju u našim odlukama o tome na koji način 
ćemo izabrati neki medicinski sustav, terapiju, liječnika. ako 
je medikalizacija neki hegemonijski kišobran koji se nadvio 
nad mnogim našim odlukama vezanima uz zdravlje i bolest, 
pitanje je na koji način uopće donosimo odluke, te na koji 
način imamo pravo odlučivati o sebi, do koje mjere, i što je 
zapravo racionalno, normativno, moralno, narativno rezo-
niranje unutar medicinskih sustava? upravo su trudnoća i 
porod, koji su danas dio borbe za prava žena, dobri primjeri 
za analizu.

Iva RInčIć

Sveučilište u Rijeci, Medicinski fakultet, Katedra za društvene i 

humanističke znanosti u medicini

– Ivan Illich (1926. – 2002.) zasigurno je bio savršen provoka-
tor etabliranih “vrijednosti” modernog sustava zdravstvene 
zaštite: njegove su ideje istodobno fascinantne u svojoj iskre-
nosti i odbojne u konfrontaciji sa svim intimnim strahovima 
koje osjećamo – strahom od bolesti, smrti, zanemarenosti. 
ovaj kratak rad poštuje metodu Illicha i prvenstveno nastoji 
provocirati: pojednostavljujući ljudski odnos prema bolesti 
i drukčijosti, diskurs ne sugerira drugo doli nužnost obuhva-
ćanja različitih perspektiva, pristupa, iskustava, svjetonazo-
ra, u skladu s Mittelstraß-čovićevom postavkom preferiranja 
orijentacijskog znanja nad informacijskim. Problem društve-
nog pritiska na kreiranje izgleda (estetike) i (pojma) zdravlja 
dovest će ovo izlaganje do razmatranja elemenata Illicheve 
biografije kao izvorišta mogućih uzroka/pojašnjenja njego-
vih stavova, kao i do revizije granica pojma i prakse zdravlja.

vanja PuPovac

Sveučilište u Rijeci, Medicinski fakultet, Katedra za društvene i 

humanističke znanosti u medicini

–  Randomizirani kontrolirani pokusi (RkP) su danas 
najpouzdaniji oblik dokaza u medicini i temelj za obliko-
vanje smjernica za liječenje pacijenata. RkP su, također, 
najsloženiji i najskuplji oblici istraživanja, no ukoliko se 
rezultati istraživanja zaštite intelektualnim vlasništvom, 
omogućuju stanovitu zaradu, primjerice, farmaceutskim 
tvrtkama. Za pojedine zdravstvene probleme (npr. dija-
betes, bolesti srca, srčani udar) udio javno financiranih 
RkP medicinskih istraživanja, značajno je manji od udjela 
RkP-a financiranih od farmaceutskih tvrtki. u kontekstu 
rješenja zdravstvenih problema, to bi značilo da imamo 
značajno veći udio pouzdanih dokaza za patentibilna rje-
šenja (npr. lijekovi) u odnosu na nepatentibilna rješenja 
(npr. psihoterapija, specifična tjelovježbe, prehrana i sl.). 
Dva se rješenja najčešće spominju za problem komerci-
jalizacije medicinske znanosti, a to su: ukidanje patenata 
za medicinske lijekove ili isključivo javno financiranje RkP 
istraživanja.

Helena ŠTRucelj

Sveučilište u Rijeci, Fakultet zdravstvenih studija

– Studenti zdravstvenih profesija trebaju se obrazovati 
tako da postanu stručnjaci u području ljudskog zdravlja, 
no to ne bi trebao biti jedini cilj njihova obrazovanja. 
jednako je važno učenje o tome kako pristupiti procjeni 
pacijenta i o tome kako ga potaknuti na promjene u 
životnim navikama u smislu aktivnog sudjelovanja u vla-
stitom liječenju. neizostavno je učenje o komunikacijskim 
vještinama i moralnom rasuđivanju. nikako se ne smije 
zaboraviti ni na učenje o brizi za vlastito zdravlje, suočava-
nje s teškoćama i kvalitetu života te o primjerenim i uvaža-
vajućim kolegijalnim odnosima. Svi su ovi čimbenici važni 
u očuvanju cjelokupnog zdravlja. važni su stoga rezultati 
samoprocjene kvalitete života i mentalnoga zdravlja stu-
denata Fakulteta zdravstvenih studija kao dviju važnih di-
menzija uobičajenog pitanja “kako ste?”, koje ne bi smjelo 
podrazumijevati isključivo procjenu tjelesnoga zdravlja.

’’Philosophical Issues of 
Human Cyborgization and 
the Necessity of Prolegome-
na on Cyborg Ethics’’ knjiga 
je doc. Ivane Greguric, pro-
fesorice na Fakultetu hrvat-
skih studija, koja promišlja 
filozofske aspekte kiberne-
tičke stvarnosti u kojoj pored 
biološkog ljudskog bića egzi-
stiraju kiborzi – roboti – ava-
tari kao novi metafizički li-
kovi. Knjiga je objavljena u 
sklopu serije knjiga o Napret-
ku u ljudskim i društvenim 
aspektima tehnologije (engl. 
Advances in Human and So-
cial Aspects of Technology) u 
izdanju američke izdavačke 
kuće IGI Global, koja objav-
ljuje prestižna imena istraži-
vača sa Sveučilišta Stanford, 
Sveučilišta Harvard, Sveuči-
lišta Oxford, Sveučilišta Cam-
bridge i mnoga druga. Radi se 
o proširenom i djelomice izmi-
jenjenom hrvatskom izdanju 
knjige ‘’Kibernetička bića u 
doba znanstvenog humaniz-
ma: Prolegomena za kiborgo-
etiku’’.

U knjizi autorica istražuje 
filozofske, ontološke i antro-
pološke aspekte ljudskog po-
boljšanja, ističući da je to jed-
no od najvažnijih filozofskih 
pitanja za budućnost ljudskih 
bića (a time i čovječanstva). 
Glavni fokus knjige je proces 
kibernetizacije (kiborgizaci-
je) ljudskog bića, koji se pro-
vodi kroz poboljšanje i preo-
blikovanje ljudskih fizičkih 
i kognitivnih funkcija, kao i 
uspostavljanje života na novoj 
neljudskoj osnovi koja otvara 
niz ontoloških i, posebice etič-
ka pitanja. Autorica u knjizi 
izgrađuje snažne argumente 
za nužnost kiborgoetike kako 
bi pomogla u vođenju moral-
nih radnji i protokola za oču-
vanje vitalnosti života u teh-
nološkom društvu koje se br-
zo mijenja.

Knjiga integrira filozof-
sko promišljanje s različi-
tim znanstvenim područji-
ma (prirodnim, tehničkim, 
društvenim i informacijskim 
znanostima) koja su od zna-
čaja za kiborgizaciju ljudskih 
bića. Ova knjiga uzorno upo-
zorava na ontološke, etičke 
dileme i primjer je poveziva-
nja svih znanstvenih discipli-
na u smislenu cjelinu. Knjiga 
je posebno zanimljiva znan-
stvenicima, istraživačima i 
studentima koji sudjeluju u 
istraživanjima vezanim uz 
transhumanizam, umjetnu 
inteligenciju i biotehnologiju.

Predgovor knjizi napisali 
su Kevin Warwick, profesor 
emeritus, zamjenik Prorek-
tora za istraživanja pri Sveu-
čilištu Coventry (UK) i Rocci 
Luppicini, glavni urednik me-
đunarodnog časopisa Tehnoe-
tika (engl. International jour-
nal of Technoethics), izvan-
redni profesor na Sveučilištu 
u Ottawi (CAN).

Dodatak knjizi su razgovo-
ri sa svjetski poznatim znan-
stvenicima koji govore o po-
boljšanju čovjeka: Richard 
Walker, glasnogovornik Pro-
jekta ljudski mozak (engl. 

Knjiga predstavlja doprinos postojećim raspravama o ontologiji 
kiborga, virtualnoj stvarnosti, kibernetici, umjetnoj inteligenciji te 
uspostavljanju novih disciplina kiborgoetike i roboetike

Filozofski pogled 
na kibernetičku stvarnost

KNJIGA IVANE GREGURIc, DOcENTIcE FAKULTETA HRVATSKIH STUDIJA

Knjiga je objavljena u 
sklopu serije knjiga o 
napretku u ljudskim i 
društvenim aspektima 
tehnologije u izdanju 
američke izdavačke 
kuće IGI Global, koja 
objavljuje prestižna 
imena istraživača sa 
Sveučilišta Stanford, 
Sveučilišta Harvard, 
Sveučilišta Oxford, 
Sveučilišta Cambridge 
i mnoga druga

Human Brain Project, HBP); 
Amal Graafstra, biohaker i 
osnivač biotehnološke tvrt-
ke Opasne stvari (Dangerous 
Things); Martine Rothblatt, 
filozofkinja i transrodna oso-
ba; Ian Pearson, inženjer i fu-
turolog; Kevin Warwick, in-
ženjer profesor kibernetike i 
Jaime Mayor Oreja, predsjed-
nik federacije One of us te biv-
ši španjolski ministar unutar-
njih poslova.

Brojni poznati svjetski 
znanstvenici napisali su ri-
ječi podrške za značaj teme 
kojima se bavi ova knjiga, 
među kojima su: Donna Ha-
raway, uvažena profesori-
ca emeritus Odsjeka za po-
vijest svijesti, Sveučilišta u 
Kaliforniji; Stuart Russell, 
profesor računalnih znano-
sti, direktor Centra za inteli-
gentne sustave; Peter Singer, 
profesor bioetike na Sveuči-
lištu Princeton, laureat pro-
fesor u Centru za primijenje-

nu filozofiju i javnu etiku na 
Sveučilištu Melbourne; Ru-
ssell Blackford, glavni ured-
nik Journal of Evolution and 
Technology, australski filozof 
i član Instituta za etiku i nove 
tehnologije.
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Ivana 
Greguric

Filozofsko promišljanje 
kibernetičke stvarnosti 
i budućnosti čovjeka 
kao neljudskog bića - 
transhumanistička vizija 
poboljšanog čovjeka

prigovor, i to opravdan, glasi 
– ako postoji rješenje, da ljudi 
budu dobri, da povećamo ra-
zinu dobra na svijetu, zašto to 
rješenje ne koristiti. To je te-
meljna dvojba oko pitanja (de)
medikalizacije, koja nije uvi-
jek crno-bijela. 

Našim smo skupom tek za-
grebali ispod površine i dali 
naslutiti neke potencijalne 
odgovore, bar na neke dvojbe 
koje (de)medikalizacija nosi 
– zaključio je na kraju 24. Ri-
ječkih dana bioetike profesor 
Amir Muzur.

Tanja Bukovčan

Iva Rinčić

Helena Štrucelj

Amir Muzur

Vanja Pupovac

Predavanje Marissabell Škorić
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Za biologiju 
teorija u genetici 
nije tako 
apstraktna ili 
temeljna
Mislim da je filozofija biologije kao grana umovanja stvarno unaprijedila 
naše razumijevanje evolucije i niza pitanja povezanih s njom – od 
funkcije i teleologije, preko problema bioloških vrsta pa do fenomena 
kulturne evolucije te izgleda za njezino razumijevanje. Nasuprot tomu, 
smatram da je puno više ostalo otvoreno te slabije shvaćeno u vezi s 
proksimalnim granama biologije – genetike, molekularne biologije, 
odnosa između biologije i kemije/fizike itd.

PROF. ARNON LEVY - DEPARTMENT OF PHILOSOPHY, FACULTY OF HUMANITIES, HEBREW UNIVERSITY OF JERUSALEM

N
a Fakultetu filozofije 
i religijskih znanosti 
održao se znanstveni 
skup u sklopu projek-

ta Europski kolokvij filozofi-
je biologije – EUPhilBio, koji 
je zamišljen kao akademska 
sinergija različitih istraži-
vačkih pristupa u filozofiji 
biologije i teorijskoj biologiji. 
EUPhilBio djeluje unutar eu-
ropskog akademskog prosto-
ra, ali time nije ograničen. 
EUPhilBio je interni projekt 
Fakulteta filozofije i religij-
skih znanosti Sveučilišta u 
Zagrebu koji je Dekanski ko-
legij odobrio doc. Petru T. Mi-
trikeskom i suradnicima, s 
ciljem uspostave trajnog me-
đunarodnog akademskog do-
gađaja koji će periodički oku-
pljati filozofe, prirodoslovce, 
teologe i umjetnike koji se za-
nimaju za fenomenologiju ži-
ve tvari. Ovogodišnji paneli-
sti na kolokviju bili su Arnon 
Levy s Hebrew University of 
Jerusalem i Eörs Szathmáry 
s Institute of Evolution, Cen-
tre for Ecological Research, 
Budimpešta
Kako ocjenjujete filozofiju bio-
logije danas, 70-ak godina ka-
snije? Je li napredovala u od-
nosu na svoje početke ili se još 
bori s uobičajenim dječjim bole-
stima od kojih može patiti sva-
ka (relativno) mlada disciplina? 
Ako da, koji su to problemi?

– Mislim da je ostvaren zna-
čajan napredak, kako sa-
držajno, tako i disciplinski 
unutar same profesional-
ne sfere. Što se tiče potonje 
(manje važne) točke – filo-
zofija biologije danas je oči-
to priznata filozofska gra-
na: postoji nekoliko specija-
liziranih časopisa, njezina je 
akademska zajednica razvi-
jena, tu su mnoge konferen-
cije, pa čak i specijalizirana 
radna mjesta.
Što se tiče supstancije, mi-
slim da je ova grana umo-
vanja stvarno unaprijedila 

RAZGOVARAO, PREVEO I PRILAGODIO

DOC.PETAR TOMEC MITRIKESKI

naše razumijevanje evoluci-
je i niza pitanja povezanih s 
njom – od funkcije i teleolo-
gije, preko problema biološ-
kih vrsta pa do fenomena 
kulturne evolucije te izgle-
da za njezino razumijevanje. 
Nasuprot tomu, smatram da 
je puno više ostalo otvoreno 
te slabije shvaćeno u vezi s 
proksimalnim granama bio-
logije – genetike, molekular-
ne biologije, odnosa između 
biologije i kemije/fizike itd.
Čini mi se da bi glavni pro-
blem ove grane danas mogao 
biti njezina pretjerana speci-
jalizacija upravo kao filozof-
ske grane, u smislu da mo-
derna filozofija biologije ne 
crpi dovoljno resurse iz dru-
gih dijelova filozofije.

Koji vam je dio (ili dijelovi) dis-
cipline omiljen? Postoji li gra-
nica nakon koje se vaš um jed-
nostavno prestaje zanimati ili 
ste otvoreni za sva nova pitanja 
koja se stalno pojavljuju?

– Nema podteme koja mi je 
manje zanimljiva, kao ta-
kva. Neki su autori i teksto-
vi, naravno, bolji od drugih, 
ali obično ne zbog svoje te-
matike.

Osim dobro poznatih Josepha 
Henryja Woodgera (1894. – 
1981.), Davida Leeja Hulla 
(1935. – 2010.) i Elliotta R. Sobe-
ra (1948.), možete li navesti ne-
ka možda manje poznata ili 
čak nepoznata imena koja jed-
nostavno treba spomenuti u 
ovom kontekstu, a bila su važ-
na za prve korake discipline? 
Gledano sa suprotne stranice, 
možete li nam ukazati na neka 
suvremena imena koja su kri-
tički važna za vaš rad, kao i za 
cjelokupnu modernu filozofiju 
biologije?

– Marjorie Green (1910. – 
2009., američka filozofki-
nja; opaska P.T.M.) treba 
smatrati jednom od osniva-
čica grane, a također sam 
sklon razmišljati o nekim 
biolozima – Williamsu (Ge-
orge Christopher Williams, 
1926. – 2010., američki evolu-
cijski biolog; opaska P.T.M.), 
Maynardu Smithu (John 

Maynard Smith, 1920. – 
2004., britanski evolucijski 
biolog i genetičar; opaska 
P.T.M.) i Dawkinsu (Ric-
hard Dawkins, 1941., britan-
ski evolucijski biolog; opaska 
P.T.M.) kao o umnicima koji 
su (možda nenamjerno) po-
mogli razvoju ove grane.
Moj mentor, Peter Godfrey-

Smith (1965., američki filo-
zof znanosti; opaska P.T.M.), 
očito je imao velikog utjeca-
ja na mene, posebice njego-
vo razmišljanje o evoluci-
ji i znanstvenim modelima 
općenito. William Bechtel 
(1951., američki filozof; opa-
ska P.T.M.), s kojim sam su-
rađivao tijekom proteklih 10 
godina, također je imao veli-
ki utjecaj, ne samo u smislu 
sadržaja nego i svojim nači-
nom bavljenja filozofijom, 
sa svojim stilom interakci-
je te intelektualnim pošte-
njem i velikodušnošću. Ta-
kođer sam veliki pobornik 
rada Samira Okashe (Samir 
Okasha, britanski filozof 
znanosti; opaska P.T.M.) te 
Sandre Mitchell (1951., ame-
rička filozofkinja znanosti i 
povjesničarka razvoja ideja; 
opaska P.T.M.) o prirodnim 
zakonima.

Dobro, prijeđimo sada detalj-
nije na samu filozofiju biologi-
je... David Hull je vjerovao da 
se “klasična genetika ne može 
svesti na molekularnu geneti-
ku”. Budući da sam prije svega 

genetičar, mogu potvrditi da 
prvi put kad se profesionalni 
genetičar susretne s ovom ide-
jom počne opetovano razmi-
šljati o njoj, da bi na kraju da-
na počeo shvaćati da se u tome 
krije neko dublje akademsko 
značenje. Što mislite o ovome? 
Ipak, vi ste biolog školovan na 
Sveučilištu Harvard.

– Kad sam počinjao, bio sam 
sklon prihvaćanju Hullovih, 
a posebno Kitcherovih (Phi-
lip Stuart Kitcher, 1947., bri-
tanski filozof; opaska P.T.M.) 
antiredukcionističkih argu-
menata. Ali danas ih sma-
tram manje uvjerljivima. 
Mislim da nam poznavanje 
molekularnih mehanizama, 
na kojima se temelji geneti-
ka, daje znatno bolje razu-
mijevanje samog nasljeđi-
vanja, ali i mehanizama koji 
su u njegovim temeljima. Či-
ni mi se da, premda nije re-
dukcionističko u klasičnom 
smislu (tj. svođenje “zakona” 
genetike na zakone niže ra-
zine), to je, u važnijem smi-
slu objašnjavanja većeg kao 
svodivo na manje i temeljnije, 

ipak redukcionistička vrsta 
razumijevanja.

Budući da se ovdje genetika 
očito koristi kao alat za pro-
mišljanje o redukcionizmu i 
antiredukcionizmu u moder-
noj znanosti, možemo li jedno-
stavno reći da je genetika u bi-
ologiji ono što je teorijska fizi-
ka u fizici?

– Mislim da teorija u geneti-
ci nije tako apstraktna ili te-
meljna (za biologiju u cjelini) 
kao što je to u fizici. Možda će 
jednog dana doći na tu razi-
nu. Vrlo je teško reći.

U tom kontekstu, je li moguće 
korištenje logičko-empirijskog 
modela – kao što je to učinjeno 
u genetici – primijeniti na cjelo-
kupnu biologiju?

– Ne. Ali nisam siguran da je 
to doista primijenjeno u ge-
netici, ili u drugim dijelovi-
ma znanosti. Ideja logičko-
empirijske metode, barem u 
formalno specifikacijskom i 
ujedinjujućem smislu, bila je 
pretjerivanje od strane empi-
rista s početka XX. stoljeća.

S druge strane, znamo da se u 
filozofiji biologije konceptual-

Mislim da je u ilozoiji 
biologije ostvaren 

značajan napredak, 
kako sadržajno, tako 
i disciplinski unutar 
same profesionalne 

sfere. Filozoija 
biologije danas 
je očito priznata 
ilozofska grana
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Get started in 

Health Innovation 
potpora start-up 
timovima u zdravstvu
Centar za istraživanje razvoj i transfer tehnologije Sveučilišta u Zagrebu kao EIT Health Hub Hrvatska 
i Lean Startup Hrvatska pokreću program potpore start-up timovima u području zdravstva

PIŠE I SNIMIO:

SINIŠA PELEŠ

Z
dravstvene inovacije 
i spoznaje jedan su od 
ključnih faktora ko-
ji je direktno pridonio 

poboljšanju kvalitete i traja-
nja ljudskog života te napret-
ka civilizacije. Zdravstvene 
su inovacije specijalizirano i 
kompleksno tržište i upravo iz 
toga razloga razvili su se spe-
cijalizirani programi kojima 
je cilj potencijalnim inovato-
rima pružiti dodatna znanja i 
vještine kako bi od svojih ide-
ja napravili inovacije.

Centar za istraživanje ra-
zvoj i transfer tehnologije Sve-
učilišta u Zagrebu kao EIT 
Health Hub Hrvatska i Lean 
Startup Hrvatska, prepoznali 
su nedostatak takvih progra-
ma u Hrvatskoj te su uz podrš-
ku EIT Health programa za ja-
čanje inovacijskih ekosustava 
pokrenuli program potpore 
start-up timovima u područ-
ju zdravstva – Get Started in 
Health Innovation.

Program Get Started in 
Health Innovation je namije-
njen svim zainteresiranim 
pojedincima ili start-up timo-
vima koji imaju ideju za una-

prjeđenje zdravstvenog susta-
va i liječenja, a u ranoj su fazi 
razvoja inovacije prije izlaska 
na tržište. Program će biti in-
terdisciplinarnog karaktera, 
zasnovan na resursima Sveu-
čilišta u Zagrebu uz potporu 
partnera iz industrije i svojim 
će polaznicima omogućiti do-
datno usavršavanje i razvoj 
njihovih ideja.

O EIT Health inovacijskoj 
zajednici prorektor za inova-
cije, transfer tehnologije i ko-
munikacije Sveučilišta u Za-
grebu prof. Miljenko Šimpra-
ga je rekao: “Općepoznato je 
da inovacije pomiču granice 
znanja, a njihova komercija-
lizacija postaje ključan izvor 
dinamičnog poboljšavanja 
produktivnosti za napredna 
gospodarstva i mjerilo druš-
tvenog napretka. 

Sveučilište u Zagrebu, 
svjesno te činjenice, uz obra-
zovanje i istraživanje kao svo-
ju treću misiju prepoznalo je 
upravo inovacije i transfer 
tehnologije, te je u skladu s ti-
me odlučilo izgraditi sustav 
prepoznavanja, stvaranja i 
potpore inovativnim razvoj-
nim timovima. Upravo iz tog 
razloga Sveučilište se još 2018. 
godine pridružilo EIT Health 

inovacijskoj zajednici, a ove 
je godine u suradnji s Lean 
Startup-om Hrvatska pokre-
nulo jedan ovakav program 
koji će nedvojbeno pomoći 
razvitku lokalne inovacijske 
zajednice i istaknuti ideje ko-
je će dovesti do unaprjeđenja 
zdravstvenog sustava i kvali-
tete ljudskih života.”

Program će se održavati ti-
jekom šest mjeseci, a započeo 
je Kickoff boot-camp događa-
jem koji se održao 21. svibnja. 
Na Kickoff boot-camp događa-
ju 23 start-up tima predstavi-
la su svoje ideje, od čega je 13 
najboljih izabrano za sudje-
lovanje u ostatku programa. 
Nakon boot-campa program 
će se nastaviti tijekom šest 
tjedana, u kojima će polazni-
ci dobiti potporu vezanu uz is-
pitivanje tržišta za inovaciju 
koju razvijaju, a imat će prili-
ke predstaviti je na internom 
Demo danu 15. srpnja. 

Timovi koji uspješno zado-
volje kriterije na Demo danu 
ići će u drugi krug programa 
koji započinje 22. kolovoza. 
Tijekom drugog dijela pro-
grama dobit će potporu za ra-
zvoj proizvoda i traženje fi-
nanciranja za njegov izlazak 
na tržište. Program će završi-

ti u studenome 2022., kada će 
najuspješniji timovi svoje pro-
izvode predstaviti investitori-
ma i javnosti.

Program Get Started in He-
alth Innovation polaznike će 
provesti kroz glavne faze ra-
zvoja proizvoda, od ideje do 
izlaska na tržište. 

Program se temelji na ne-
koliko glavnih komponenti: 
znanju potrebnom za pokre-
tanje vlastitog posla, obliko-
vanju poslovnih ideja i pro-
cesu stvaranja prilike za izla-
zak na tržište, kao i znanjima 
povezanim s procesima istra-
živanja i razvoja; mogućno-
šću umreživanja s domaćim 
i inozemnim stručnjacima, 
tvrtkama, partnerima i inve-
stitorima u području zdrav-
stva; treningu i mentorira-
nju od vrhunskih stručnjaka 
iz područja zdravstva – liječ-
nika, znanstvenika i poduzet-
nika u zdravstvu, kao i pristu-
pu potencijalnim novim čla-
novima tima s jedinstvenim 
znanjima i vještinama iz EIT 
Health zajednice; pristupu 
laboratorijskim resursima; 
znanjima vezanim uz privla-
čenje financiranja i pristupu 
izvorima financiranja i potpo-
re u okviru EIT Health zajed-
nice, te u prilici da svoju ideju 
predstave potencijalnim inve-
stitorima i partnerima na De-
mo danu koji će se održati stu-
denome.

Dr. sc. Vlatka Petrović, ko-
ordinatora EIT Health Huba, 
Hrvatska izjavila je: “EIT He-
alth zajednica znanja i inova-
cija na jednom mjestu okuplja 
najbolje europske inovatore, 
poduzetnike i znanstvenike 
iz područja zdravstva te omo-
gućuje prijenos dobrih prak-
si i znanja s ciljem da potakne 
inovacije te na taj način pru-
ži rješenja koja će europskim 
građanima omogućiti da žive 
dulje i zdravije. 

Sveučilište u Zagrebu u 
ulozi EIT Health Huba Hr-
vatska pomaže u provedbi 
EIT Health Regional Inno-
vation Scheme, sheme čija je 
misao vodilja jačanje lokal-
nih inovacijskih ekosustava 
u zemljama s manje izraže-
nim inovacijskim potenci-
jalom. Get Started in Health 
Innovation program pred-
stavlja novo poglavlje u ra-
zvoju lokalnog inovacijskog 
ekosustava i zahvalni smo 
EIT Health zajednici znanja 
i inovacija što je prepoznala 
kvalitetu ovog projekta, kao 
i našim partnerima iz Le-
an Startup Hrvatska, s koji-
ma smo kao EIT Health Hub 
imali već mnogo uspješnih 
suradnji.”

Šestomjesečni program specijalizirane potpore start-up timovima

Žiri i sudionici

Sudionici 
programa

Vizual programa

ni biološki problemi mogu pod-
vrgnuti filozofskoj analizi. Na 
primjer, fitnes – taj najvažniji 
pojam u evoluciji koji je jedno-
stavno nemoguće izbjeći – mo-
že se učinkovito povezati s tau-
tologijom budući da se tvrdnja 
“najsposobniji preživljavaju” 
očito mora “definirati fitne-
som”, čime se proizvodi tauto-
logija. Je li ovaj problem rješiv 
s filozofske razine promatra-
nja? Od dva predložena rješe-
nja – “fitnes je aksiomatski” i 
“fitnes je probabilistički” – koje 
vam je privlačnije i zašto?

– Nikad nisam stvarno ra-
zumio takozvani problem 
tautologije. Hoću reći da je 
u biologiji fitnes dobro defi-
nirana kvantitativna vrijed-
nost. (Točan način na koji je 
definiran malo se razlikuje 
između konteksta, ali to ov-
dje nije problem). Teorija ne 
ovisi o Spencerovu sloganu 
(misli se na slogan “preživ-
ljavanje najprilagođenijih” 
kontroverznog Herberta 
Spencera, 1820. – 1903., en-
gleskog filozofa, biologa, an-
tropologa i sociologa; opaska 
P.T.M.). Istina je da fitnes če-
sto nije predvidiva veličina 
– i to je dijelom povezano s 
njezinom probabilističkom 
naravi – ali to ne znači da je 
teorija lišena sadržaja. To 
samo znači da su evolucijski 
procesi vrlo kontingentni i 
kaotični.

Dobro, prijeđimo sada na teže 
dileme, na primjer problem te-
leologije u biologiji. Zapravo, 
od Aristotela do sada (rekao 
bih), čini se da je problem tiho 
prisutan cijelo vrijeme. Što mi-
slite o tome?

– Slažem se da je teleološko 
razmišljanje vrlo prirodno 
ljudima, te da je vrlo korisno 
u nekim kontekstima. Sklon 
sam misliti da razmatranja 
selekcioniranih učinaka – 
koji izvode funkcije i svrhe iz 
djelovanja prirodnog odabi-
ra (dakle, učinak pojedinog 
svojstva, ugrubo je upravo 
ono što to svojstvo predstav-
lja kao proizvod prirodnog 
odabira) – snažno pridono-
se u objašnjavanju atribuci-
ja funkcije i povezanih kon-
cepata. Možda postoje boga-
tiji teleološki konteksti, čak 
i u biologiji, ali pomalo sam 
skeptičan da ih treba očuva-
ti. Što se mene tiče, Darwin 
nam je pokazao pravi način 
razmišljanja o teleologiji, a 
ono što se istinski ne uklapa 
u darvinistički okvir vjero-
jatno nije vrijedno pažnje.

Mislite li da je Kant bio najbli-
že razrješenju dileme? Imam na 
umu Kantov prijedlog da je pri-
mjećivanje svrhovitosti samo 
regulatorno načelo našeg uma, 
koji nije potpuno intuitivan, a 
čak i heuristička “karakteri-
stika” entiteta oko nas, što za-
pravo pomaže u spoznaji svije-
ta, ali ne govori ništa o njemu. 
Osobno, samo iz tih razloga, sa 
svojim studentima koristim po-
jam teleonomija umjesto tele-
ologije kada razmatramo ideje 
filozofije evolucije čineći jasnu 
razliku između moguće teleo-
loške težnje prema nekom za-
danom cilju i općenite evolucij-
ske težnje prema nepoznatom... 
Poseban je problem kako za-
pravo znamo da evolucija nije 
teleološka. Uostalom, to da je 
svijet slučajan samo je filozof-
ska pretpostavka koja je izvan 
znanstvenog dokaza budući da 
leži s druge strane zamišljene 
Sir Popperove demarkacijske 
crte koja odvaja znanost (sa-
mo tvrdnje koje se mogu kri-
votvoriti) od neznanosti (sve 
nekrivotvorive tvrdnje koje su 
još uvijek logične) i stoga smo 
prisiljeni vjerovati u nju (ja to 

nazivam opravdanim znan-
stvenim vjerovanjem). Ima li 
ovo smisla vama? I, zapravo, 
što ovo uopće govori o znano-
sti? Naime, znanost – za razli-
ku od filozofije – u potpunosti 
ovisi o kontroliranom eksperi-
mentu, pa stoga koji to eksperi-
ment može dokazati da je svijet 
besmislen, proizvod čistog slu-
čaja, a opet teleonomičan, bez 
obzira na to je li to jednostavno 
zato što slijedi fizikalne zako-
ne (sva tvar) ili zakone evoluci-
je (živa tvar)?

– Ovdje vidim barem dva 
problema. O teleologiji – 
smatram da je Kantova tvrd-
nja pretjerana. Možemo pri-
pisati smisao životu, a da ga 
ne vidimo kao usmjerenog i 
svrhovitog. Također, ove poj-
move također možemo pro-
duktivno koristiti u darvini-
stičkom okviru.
O podjelu filozofija/nefilozo-
fija. Sklon sam biti prilično 
predan naturalist o svemu 
osim, možda, o moralu/eti-
ci. To, između ostalog, zna-
či da ne vidim oštru granicu 
između filozofskih i empirij-
skih činjenica. Povezujući 
ovo s pitanjem, moja misao 
zahvaća u oba smjera: posto-
ji prostor za eksperimente i 
empirijski rad u rješavanju 
filozofskih pitanja; ali tako-
đer, i prostor za apstraktno 
razmišljanje i konceptual-
ni, čak i samo logički, rad 
unutar znanosti i u odnosu 
na čisto empirijska pitanja.

Neki moji kolege smatraju da 
je gornje pitanje više teološko 
nego filozofsko. Rekao bih da je 
očito da nije znanstveno jer ni-
je podložno eksperimentalnoj 
provjeri. Ipak, vjerujem da se 
radi o valjanom akademskom 
pitanju. Što vi mislite? Govore-
ći iskreno, moja je nepristojna 
namjera ovdje iznuditi iskren 
odgovor, makar i takav koji ni-
je (potpuno) akademski...

– Odgajan sam na vrlo se-
kularan način. Time ne že-
lim reći da nisam upoznat 
s tradicijom ili vjerskom 
praksom. Ali istinski mi je 
teško doživljavati svijet kao 
sakralnog, božanski stvore-
nog, i općenito me te isku-
stvene strane religije stvar-
no zaobilaze. 
Prepoznajem da su neka 
teološka pitanja stvarna i 
da se čini da nisu podložna 
znanstvenom pristupu. Ali 
ne osjećam pritisak da ih ra-
zriješim – zasigurno ne ta-
ko snažno, mislim, kao ljudi 
koji imaju istinska vjerska 
iskustva. Rekao bih, kao 
izravniji odgovor na pitanje, 
da mislim da je teologija legi-
timno akademsko polje – za 
mene, njezin najbliži rođak 
bilo bi filozofsko razmišlja-
nje u etici (kao što sam re-
kao, to je područje za koje 
smatram da je najteže kada 
ga se sagledava s čisto natu-
ralističke pozicije). 
Ali mislim da je teško značaj-
no doprinijeti tom području 
ako ste sekularni kao što 
sam ja...

Mislim da teorija u 
genetici nije tako 

apstraktna ili temeljna 
(za biologiju u cjelini) 
kao što je to u fizici. 
Možda će jednog 

dana doći na tu razinu. 
Vrlo je teško reći
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J
este li ikada imali neku 
genijalnu ideju s kojom 
niste ništa napravili, a 
da su nakon nekog vre-

mena drugi počeli nuditi ta-
kve usluge ili proizvode i osva-
jati tržište? Možda i sada ima-
te rješenje za neki problem ili 
ste prepoznali da na tržištu ne-
dostaje neki proizvod/usluga 
koju biste rado koristili. Mož-
da želite pokrenuti svoj posao 
i biti sam svoj šef, ali vam ne-
dostaje “to nešto” kako bi va-
ša ideja mogla funkcionirati. 
A možda samo neki kolegij od 
vas zahtijeva da kreirate proi-
zvod ili uslugu, ali nikako ne 
uspijevate smisliti pravi odgo-
vor? Što tada?
Za rješavanje takvih proble-
ma i poticanje studentskih 
ideja na Sveučilištu u Splitu 
pokrenuta je nova studentska 
inicijativa SPARK* Split, ko-
ja će se pobrinuti da niti jed-
na ideja ne ostane potraćena 
koliko god mala ili “luda” bi-
la. Posebnost Spark*-a je u to-
me što studenti kroz opušten 
i fleksibilan način pomažu 
drugim studentima u obli-
kovanju poduzetničkih ideja 
i studentskih projekata. Pot-
puno prilagođeno slobodnom 
vremenu studenata, Spark* 
mentoriranja odvijaju se pre-
ma potrebama projekta i ide-
je, online ili uživo “uz kavu”. 
S obzirom na to da studenti 
mentoriraju studente, men-
toriranja su opuštena i pri-
stupačna.

Oduševljeni studenti

Ne moraju svi imati nekakvu 
poduzetničku ideju, niti afini-
tete, stoga je Spark* ujedno i 
mjesto za sve studente koji 
svojim znanjem žele pomagati 
drugim studentima i zajedno s 
njima kreirati nove mogućno-
sti i prilike. Spark* je prilika 
za uspostavljanje novih kon-
takata, povezivanje, moguće 
buduće suradnje, a i prijatelj-
stva. Ovaj malen, ali jak tim 
trenutačno se sastoji od šest 
studenata s različitih sastav-
nica Sveučilišta u Splitu - Sare 
Lucije Dragičević, Josipe Dil-
ber, Antonele Šarić, Lee Hra-
ste, Korine Kaštela s Ekonom-
skog fakulteta i Mihaele Kota-
rac s Medicinskog fakulteta u 
Splitu, a u tijeku je jačanje ti-
ma s dodatnim članovima i 
znanjima koji se pripremaju 
za aktivno uključivanje u rad 
inicijative.
Spark* trenutno i rade sa split-
skim startupom DotYourSpot 
u kreiranju marketinške stra-
tegije za nadolazeću sezonu.
- Kao Spark* mentor upozna-
jete puno strastvenih i ambi-
cioznih studenata od kojih mo-
žete učiti, dok kao mentorira-
ni student dobivate podršku 
u poduzimanju radnji koje će 

Spark* je prilika za uspostavljanje novih kontakata, povezivanje, moguće buduće 
suradnje, a i prijateljstva. Ovaj malen, ali jak tim sastoji se od šest studenata 

Imate poduzetničku 
ideju, javite se ekipi 
iz SPARK*-a

Nova studeNtska iNicijativa Na sveučilištu u splitu

vašu ideju odvesti korak dalje 
- rekla je Josipa Dilber, Spark* 
Split mentorica.

Studenti su već imali pri-
liku upoznati ovu inicijativu 
i ekipu koja stoji iza nje pri-
likom predstavljanja koje se 
održalo 24. ožujka, u prosto-
rima PICS predinkubatora. 
Odaziv studenata je bio odli-
čan. Splitskim studentima su 
se pridružili i studenti Spark*-
a NTNU koji već dugi niz godi-
na djeluje u Norveškoj te pred-
stavili neke poznate primjere 
studentskih poduzetničkih 
ideja.

Osim što su naučili da ideje 
ne moraju biti velike ili revo-
lucionarne i da neke doslovno 
stanu u džep, studente je odu-
ševila inicijativa i ležernost ci-
jelog događanja. Reakcije pri-
sutnih su bile ohrabrujuće

Spark* Split inicijativa us-
postavljena je u okviru pro-
jekta CHIC (Creating Holistic 
Innovation Capacity), finan-
ciranog iz Europskog institu-
ta za inovacije i tehnologiju, 

PIŠE Sara Lucija Dragičević

Kako je sve počelo?

Spark* Split inicijativa 
uspostavljena je u okviru 
projekta CHIC (Creating 
Holistic Innovation Capa-
city), financiranog iz Europ-
skog instituta za inovacije 
i tehnologiju, po uzoru 
na Norveško sveučilište 
za znanost i tehnologiju 
(NTNU) koje ovu aktivnost 
uspješno provodi duži niz 
godina.
Od pokretanja 2014. 
godine, studenti mentori 
Spark*-a NTNU pomogli su 
preko 1500 studenata i više 
od 400 projekata. Tijekom 
godina, Spark* je postao 
međunarodna studentska 
inicijativa s centrima diljem 
Europe, a od ove godine i 
u Splitu.

po uzoru na Norveško sveu-
čilište za znanost i tehnologi-
ju (NTNU) koje ovu aktivnost 
uspješno provodi duži niz go-
dina. Od pokretanja 2014. godi-
ne, studenti mentori Spark*-a 
NTNU pomogli su preko 1500 
studenata i više od 400 proje-
kata. Tijekom godina, Spark* 
je postao međunarodna stu-
dentska inicijativa s centrima 
diljem Europe, a od ove godine 
i u Splitu.

Spark* Split trenutačno je 
otvoren za nove studentske 
ideje, kao i za nove mentore 
koji će s vremenom nastaviti 
provoditi ovu studentsku inici-
jativu. Svi zainteresirani stu-
denti mogu im se obratiti na 
njihovim profilima na druš-
tvenim mrežama ili službenoj 
stranici. U splitskom Spark*-
u spremno čekaju sve student-
ske prijave i marljivo dogova-
raju i planiraju nova druženja 
i radionice kojima će obogati-
ti poduzetničko okruženje za 
sve studente na Sveučilištu u 
Splitu.

Klasa: 112-01/22-09/0002
Ur. broj: 2181-198-04-04-22-0004
Split, 26. svibnja 2022. godine
SVEUČILIŠTE U SPLITU 
MEDICINSKI FAKULTET

objavljuje
NATJEČAJ

I. ZA IZBOR U ZVANJA I NA RADNA MJESTA
- jednog nastavnika u znanstveno – nastavnom zvanju i na 
radnom mjestu redovitog profesora u trajnom zvanju na neo-
dređeno vrijeme s nepunim radnim vremenom za područje bio-
medicine i zdravstva, polje temeljne medicinske znanosti, grana 
anatomija, na Katedri za anatomiju.
- jednog nastavnika u znanstveno – nastavnom zvanju i na rad-
nom mjestu redovitog profesora na neodređeno vrijeme s punim 
radnim vremenom za područje biomedicine i zdravstva, polje 
temeljne medicinske znanosti, grana neuroznanost, na Katedri za 
neuroznanost.
- jednog nastavnika u znanstveno – nastavnom zvanju i na rad-
nom mjestu izvanrednog profesora na neodređeno vrijeme s 
nepunim radnim vremenom za područje biomedicine i zdravstva, 
polje dentalna medicina, grana protetika dentalne medicine, na 
Katedri za protetiku dentalne medicine.
- jednog nastavnika u znanstveno – nastavnom zvanju i na rad-
nom mjestu izvanrednog profesora na neodređeno vrijeme s 
nepunim radnim vremenom za područje biomedicine i zdravstva, 
polje Kliničke medicinske znanosti, grana onkologija, na Katedri 
za kliničku onkologiju.
- jednog nastavnika u znanstveno – nastavnom zvanju i na rad-
nom mjestu izvanrednog profesora na neodređeno vrijeme s pu-
nim radnim vremenom za područje biomedicine i zdravstva, polje 
Dentalna medicina, grana dječja i preventivna dentalna medicina, 
na Studiju dentalne medicine.
- jednog nastavnika u znanstveno – nastavnom zvanju i na rad-
nom mjestu izvanrednog profesora na neodređeno vrijeme s 
nepunim radnim vremenom za područje biomedicine i zdravstva, 
polje Kliničke medicinske znanosti, grana neurologija, na Katedri 
za neurologiju.
- jednog nastavnika u znanstveno – nastavnom zvanju i na rad-
nom mjestu izvanrednog profesora na neodređeno vrijeme s 
nepunim radnim vremenom za područje biomedicine i zdravstva, 
polje kliničke medicinske znanosti, grana kirurgija na Katedri za 
kirurgiju.
- jednog nastavnika u znanstveno – nastavnom zvanju i na rad-
nom mjestu izvanrednog profesora na neodređeno vrijeme s pu-
nim radnim vremenom za područje biomedicine i zdravstva, polje 
dentalna medicina, grana morfologija stomatognatnog sustava, 
na Studiju dentalne medicine.
- jednog nastavnika u znanstveno – nastavnom zvanju i na rad-
nom mjestu izvanrednog profesora na neodređeno vrijeme s 
nepunim radnim vremenom za područje biomedicine i zdravstva, 
polje javno zdravstvo i zdravstvena zaštita, grana epidemiologija, 
na Katedri za javno zdravstvo.
- dva nastavnika u znanstveno – nastavnom zvanju i na radnom 
mjestu docenta na neodređeno vrijeme s nepunim radnim vre-
menom za područje biomedicine i zdravstva, polje kliničke medi-
cinske znanosti, grana patologija, na Katedri za patologiju.
II. ZA IZBOR U ZVANJE
- jednog nastavnika u naslovnom znanstveno-nastavnom zvanju 
docenta za područje biomedicine i zdravstva, polje temeljne me-
dicinske znanosti, grana anatomija, na Katedri za anatomiju.
- jednog nastavnika u naslovnom znanstveno-nastavnom zvanju 
docenta za područje biomedicine i zdravstva, polje kliničke me-
dicinske znanosti, grana ginekologija i opstetricija, na Katedri za 
ginekologiju i porodništvo.
Sve informacije o uvjetima natječaja i načinima prijave na natječaj 
objavljene su i nalaze se na službenoj internetskoj stranici Medi-
cinskog fakulteta u Splitu, www.mefst.unist.hr

SVEUČILIŠTE U SPLITU
STUDIJ  VOJNO POMORSTVO
Klasa: 112-01/22-01/28
Urbroj:2181-202-25/01-22-1
Split, 20. 05. 2022.
Na temelju Odluke Vijeća studija Vojno pomorstvo na 36. sjednici 

Vijeća studija od 24. ožujka 2022. godine objavljuje se

NATJEČAJ
- Za izbor jednog nastavnika u naslovno nastavno zvanje predavač 
u interdisplinarnom znanstvenom području, polje vojno-obrambe-
ne i sigurnosno obavještajne znanosti i umijeće.
- Za izbor jednog nastavnika u naslovno zvanje predavač za izbor u 
području tehničkih znanosti, znanstveno polje strojarstvo
- Za izbor dva suradnika u naslovno suradničko zvanje asistent u 
interdisiplinarnom području, znanstveno polje vojno-obrambene i 
sigurnosno obavještajne znanosti i umijeće
- Za izbor jednog suradnika u naslovno suradničko zvanje asistent 
u znanstvenom području tehničkih znanosti, znanstveno polje teh-
nologija prometa i transport.

Sve informacije o uvjetima natječaja i načinima prijave na natječaj 
objavljene su i nalaze se na službenoj internetskoj stranici Sveučili-
šta u Splitu unist.hr /natječaji/.
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B
aš u pravo predsezonsko 
i predturističko vrijeme 
odlučili smo vam pred-
staviti neke od najboljih 

studenata iz te branše, studen-
te Hotelijerstva i gastronomi-
je. Oni su Antonia Štrljić, Do-
roteja Pavić i Vittorio Šimić.
Doroteja je na studij Hotelijer-
stva i gastronomije došla čak 
iz Zagreba.
-Od početka svog srednjoškol-
skog obrazovanja jednostavno 
nisam vidjela nastavak onog 
akademskog u Zagrebu. Sma-
trala sam da je puno bolje svo-
je znanje o turizmu usavršiti 
tamo gdje se od njega živi i gdje 
je posebno razvijen. Trebalo je 
samo odabrati odgovarajuću 
lokaciju, a to znači gotovo 500 
kilometra dalje od svojih rodi-
telja, četiri sestre i jednog bra-
ta. Kako se bliži kraj prve go-
dine, mogu reći kako sam 100 
posto zadovoljna svojim izbo-
rom”, kazala nam je Doroteja.
Antonia se za studiranje na 
HiG-u odlučila nakon četi-
ri odrađene sezone u hotelu, 
prvo na odjelu domaćinstva, 
a nakon toga na wellness re-
cepciji.
-Ono što me privuklo kod tog 
posla je što je zapravo svaki 
dan drugačiji, nosi nove iza-
zove, imam priliku upoznati 
nove ljudi, nove kulture”, do-
dala je Antonia.
Vittorio, inače iz mjesta Tuče-
pi, u početku je mislio nasta-
viti svoje obrazovanje u Za-
grebu.
-Prilika se otvorila kad sam vi-
dio i čuo da se otvara fakultet 
u Makarskoj, praktički nado-
hvat mjesta prebivališta, a ka-
ko živim u turističkom mjestu 
i obitelj se bavi turizmom, za 
mene je to bio pun pogodak”, 
objasnio je Vittorio.
Na studiju Hotelijerstva i ga-
stronomije, uz teorijski dio, 
iznimno je važan i praktični 
dio. Sugovornici su nam ka-
zali da ih je upravo ta stručna 
praksa, koja je obvezni dio od 
prve godine studija, i privukla 
na studij.
-U pravilu nakon odrađenih 
10 tjedana predavanja kreće 
praksa koja se za prvu godinu 
studija odrađuje na recepciji/
prijamnom odjelu hotela. Za 
drugu godinu studija praksa 
se odrađuje na odjelu hrane i 
pića, a na trećoj godini u dje-
lokrugu domaćinstva, proda-

Maturantima bih poručio da je ovo vrlo poučan 
i zanimljiv fakultet, koji kreće i s diplomskim 
studijem. Ako se vidite u hotelijerstvu ili 
gastronomiji, ovaj smjer će vam proširiti vidike i 
znanja potrebna za zaposlenje poslije završetka 
studija”, kaže Vittorio

Praksa nam je izvrstan 
način da ostavimo dobar 
dojam kod poslodavca

NAJBOLJI STUDENTI STUDIJA HOTELIJERSTVA I GASTRONOMIJE SVEUČILIŠTA U SPLITU

je ili marketinga”, pojasnila 
nam je Antonia.
-Studij nam je izišao u susret 
i dao odriješene ruke u bira-
nju radnog vremena i datuma 
obavljanja”, dodao je Vittorio.
Osim što steknu mnoga zna-
nja, studentima je praksa i 
izvrstan način da ostave do-
bar dojam kod poslodavaca te 
ostvare mnoge kontakte i po-
znanstva, a poslodavci su stal-
no u potrazi za mladom rad-
nom snagom. A što bi poručili 
maturantima koji razmišljaju 
o mjestu nastavka svog obra-
zovanja?
-Moram priznati da sam već 
dobila nekoliko upita o ovome 
studiju od sadašnjih matura-
nata iz bivše srednje škole, što 
mi je jako drago. Nadam se da 
najesen neću i dalje biti jedina 
purgerka koja studira u Ma-
karskoj. Sinonim kvalitetnog 
obrazovanja nije nužno studij 
u velikom gradu, već volja za 
učenjem i napretkom”, kroz 
smijeh nam je kazala Dorote-
ja, a s njom se složio i Vittorio.
-Maturantima bih poručio da 
je ovo vrlo poučan i zanimljiv 
novootvoreni fakultet, koji 
kreće i s diplomskim studijem, 
pa ako ste se premišljali jer su 
samo 3 godine, o tome više ne-
ma nedoumica. Ako se vidite 
u hotelijerstvu ili gastronomi-
ji u budućnosti, ovaj smjer će 
vam proširiti vidike i znanja 
potrebna za zapošljenje posli-
je završetka studija”, kazao je 
Vittorio.
I za kraj, imaju li naši sugovor-
nici kakve ideje, želje i planove 
za budućnost? Doroteja se vi-
di na nekoj od viših funkcija 
u hotelu, ali joj je želja i otvo-
riti svoju slastičarnicu. Anto-
nia nam je kazala kako ne voli 
previše planirati.
-Hotelijerstvo i gastronomija 
čine veliki dio moje budućno-
sti, a jedina stvar koju plani-
ram je biti najbolja u području 
koje odaberem”, dodala je, a s 
njom se složio i Vittorio, koji 
nam je kazao da sada završava 
treću godinu studija te će na-
staviti školovanje na jednom 
od dva ponuđena smjera, vje-
rojatnije hotelijerstvo.
-Poslije se nadam naći posao u 
svojoj branši u nekom od mje-
sta blizu mjesta prebivališta, 
ako je moguće u nekom hotelu 
gdje ima mjesta za napredak 
u svom poslu, jer se ipak ne vi-
dim na istoj poziciji do mirovi-
ne”, dodao je za kraj.

PIŠE: MILA PULJIZ

Sinonim kvalitetnog 
obrazovanja nije 
nužno studij u velikom 
gradu, već volja za 
učenjem i napretkom, 
ističe Doroteja

Hotelijerstvo i 
gastronomija čine 
veliki dio moje 
budućnosti, a jedina 
stvar koju planiram 
je biti najbolja 
u području koje 
odaberem, sigurna je 
Antonia

Živim u Tučepima, 
obitelj se bavi 

turizmom i studij 
u Makarskoj 

za mene je 
pun pogodak, 
zadovoljan je 
Vittorio Šimić

Ovom poslu privuklo me to što je svaki dan drugačiji, nosi 
nove izazove, imam priliku upoznati nove ljudi, nove kulture, 
objašnjava Antonia Štrljić

Smatrala sam da je puno bolje znanje o turizmu usavršiti tamo 
gdje se od njega živi, a ne u Zagrebu gdje ja živim. Zadovoljna 
sam svojim izborom, kaže Doroteja Pavić
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Sveučilište u Splitu 

Sveučilišni odjel za forenzične znanoSti

raspisuje

NATJEČAJ za izbor
1. dvoje izvršitelja (m/ž) u naslovno suradničko zvanje asistenta u 
znanstvenom području “društvene znanosti”, znanstvenom polju 
“ekonomija”, znanstvenoj grani “financije”.
Cjelovit tekst natječaja sa svim informacijama o uvjetima natječaja 
i načinu prijave na natječaj objavljene su i nalaze se na službenoj in-
ternetskoj stranici Sveučilišnog odjela za forenzične znanosti: http://
forenzika.unist.hr

Sveučilište u zagrebu
fakultet elektrotehnike i računarStva

unSka 3, 10000 zagreb
 

raspisuje
NATJEČAJ

za upis studenata na poslijediplomski 
specijalistički studij

INFORMACIJSKA SIGURNOST
za stjecanje akademskog stupnja sveučilišni/a specija-
list/ica informacijske sigurnosti (univ. spec. secur. inf.).

na poslijediplomski specijalistički studij može se upisati kandidat sa za-
vršenim sveučilišnim diplomskim studijem iz računarstva, informatike 
ili srodnih informacijskih ili tehničkih grana koji je ukupno s prethodnim 
sveučilišnim obrazovanjem stekao najmanje 300 eCtS bodova ili 
kandidat sa završenim srodnim četverogodišnjim sveučilišnim do-
diplomskim studijem ili kandidat sa završenim drugim sveučilišnim 
dodiplomskim ili diplomskim studijem uz radno iskustvo na području 
informacijske i komunikacijske tehnologije. potrebno je znanje engle-
skog jezika.
odabir polaznika uključuje razgovor (intervju) tijekom kojeg se utvrđu-
je područje završnog specijalističkog rada.
broj slobodnih mjesta: 20 ukupno.
školarina iznosi 35.000,00 kuna, a plaća se u dvije rate u iznosu od 
17.500,00 kn pri upisu u prvi i drugi semestar.
nastava započinje u studenom 2022. godine.
prijave na natječaj šalju se poštom na fakultet elektrotehnike i računar-
stva u zagrebu, unska 3 od 5. lipnja do zaključno 16. rujna 2022. godine.
detaljnije informacije o studiju dostupne su na adresi:
http://www.fer.unizg.hr/infosig
kontakt osoba je valentine čale, prof., tel: 01/6129-920, e-mail adresa: 
specijalisticki.studij@fer.hr.
prijavni obrazac dostupan je na adresi: https://www.fer.unizg.hr/studiji/
specijalisticki_studiji/is/obrasci_i_upute

Sveučilište u zagrebu
akadeMija likovnih uMjetnoSti
zagreb, iliCa 85

klaSa: 112-10/22-01/01
urbroj: 251-77-01/6-22-2

u zagrebu, 19. Svibnja 2022. godine

Sveučilište u zagrebu, akadeMija likovnih

uMjetnoSti, iliCa 85, zagreb
raspisuje

N A T J E Č A J

ad 1.
- za izbor 1 izvršitelja (m/ž) na radno mjesto ii. vrste zvanja: viši informatički 
referent, na neodređeno vrijeme, u punom radnom vremenu

ad 2.
- za izbor 1 izvršitelja (m/ž) na radno mjesto položaja iii. vrste zvanja – vo-
ditelj ostalih ustrojstvenih jedinica, interni naziv: administrativni tajnik na-
stavničkog odsjeka, na neodređeno vrijeme, u punom radnom vremenu

ad 3.
- za izbor 1 izvršitelja (m/ž) na radno mjesto položaja iii. vrste zvanja – 
voditelj odsjeka, interni naziv: voditelj podrške sustavu, na neodređeno 
vrijeme, u punom radnom vremenu

Sve informacije o uvjetima natječaja objavljene su i nalaze se na služ-
benoj internetskoj stranici akademije likovnih umjetnosti Sveučilišta u 
zagrebu na poveznici http://www.alu.unizg.hr/alu/cms/front_content.
php?idcat=55&lang=1 (naslovnica/informacije/natječaji).
rok za podnošenje prijava je 8 dana od dana posljednje objave.
Sukladno članku 13. zakona o ravnopravnosti spolova (“narodne novine” 
br. 82/08 i 69/17), na natječaj se mogu javiti pripadnici obaju spolova, a 
izrazi u muškom rodu koji se koriste u natječaju uporabljeni su neutralno i 
odnose se na muške i ženske osobe.
pismene prijave s prilozima dostaviti isključivo na adresu:
akademija likovnih umjetnosti Sveučilišta u zagrebu, ilica 85, zagreb
s obveznom naznakom: “za natječaj – naziv radnog mjesta” za koje se 
kandidat/kandidatkinja natječe.

Sveučilišni grad Zagreb
- prijestolnica kravate

U 
vestibulu Sveučilišta 
u Zagrebu otvorena 
je zajednička izložba 
Academiae Cravati-

cae i Sveučilišta u Zagrebu Pri-
ča o kravati. Tim povodom raz-
govarali smo sa zapovjednikom 
Kravat pukovnije. Željko Matej-
čić umirovljeni je časnik Hrvat-
ske vojske, stručnjak za protu-
diverziju i protuterorizam, se-
curity manager, kojeg svakog 
vikenda od travnja do listopada 
možete zateći u centru Zagreba 
kako predvodi svečanu Smjenu 
straže i ophodnju gradom Kra-
vat pukovnije. Certificirani je 
provider, trener i predavač IBS-
SA (International Bodygard 
and Security Services Assosia-
tion), a između ostalog zadužen 
je bio za sigurnost dr. Franje 
Tuđmana, Ivana Pavla II. prili-
kom dolaska u Hrvatsku, bio je 
security team lider za osigura-
nje snimanja filma radnog na-
ziva “Praznici u Bosni”. Odliko-
van je sa šest medalja, priznanja 
i odličja Domovinskoga rata. 
Obnašao je dužnost “Aviation 
security managera u AKD-za-
štiti te savjetnika predsjednika 
Uprave AKD-zaštite, Direktora 
sektora za sigurnosni konzal-
ting u tvrtki Ippon Security te 
razne savjetničke i operativne 
dužnosti. Instruktor je fizičke 
zaštite, zaštite vrijednosti i tje-
lohranitelja te instruktor za za-
štitu od terorizma.

Kako je započela ideja o 
ustrojavanju Počasne satnije 
Kravat pukovnije?

- Negdje 2006. godine u jed-
nom razgovoru s Marijanom 
Bušićem, ravnateljem Acade-
miae Cravaticae, dotakli smo 
se teme nastanka kravate, od-
nosno njezinih začetaka. Na 
njegov poticaj 2007. godine za-
počeo sam s istraživanjem po-
vijesnih činjenica vezanih uz 
vojnike hrvatske lake konjice, 
za koje se znalo da su kravatu u 
obliku ženskog rupca vezanog 
oko vrata pronijeli na područje 
ratnih djelovanja u 17. stoljeću, 
te sastavio nacrt projekta Kra-
vat pukovnije i nakon što ga je 
Marijan pregledao i složio se s 
konceptom, krenulo se s lobira-
njem prema TZ-u grada Zagre-
ba, koji je 2010. godine prihvatio 
projekt i podržao njegovo pokre-
tanje.

Koje su aktivnosti obilježile 
ovih 12 godina koliko projekt 
traje?

- Bitno je napomenuti da su 
i prije ovakvog sastava Kravat 
pukovnije u Zagrebu egzistirali 
vojnici koji su u sličnim odora-
ma šetali užim središtem gra-
da, a prvi ustrojeni sastav poja-
vio se 2009. ispred hrvatskoga 
Sabora, kada sam ispred sedmo-
rice momaka predao svoj prvi 
prijavak tadašnjem predsjedni-
ku Sabora gospodinu Luki Be-
biću, a pozdravljeni smo i od za-
stupnika u Saboru jer smo pra-
tili zasjedanje Sabora odjeveni 
u, da tako kažem, prvu inačicu 

 Trenutno se u Europskom parlamentu radi na proglašenju europskog i svjetskog Dana 
kravate pa  je perspektiva brendiranja Hrvatske kao domovine kravate neupitna 

ŽELJKO MATEJČIĆ, ZAPOVJEDNIK KRAVAT PUKOVNIJE

Željko Matejčić
KRAVAT PUKOVNIJA

odore hrvatske lake konjice.
Naravno da je to događanje 

dalo veliki poticaj za kasnije 
okupljanje ljudi i njihovo ospo-
sobljavanje.

Sama ideja je bila ustrojiti 
Počasnu satniju i obučiti pri-
padnike na strogi vojni način, 
što se pokazalo kao vrlo prihva-
ćen i građanima i turistima pri-
jemčiv model.

Slijedilo je pronalaženje ko-
nja koji eksterijerno, ali i ka-
rakterno zadovoljavaju stresne 
uvjete u gradu pa smo već 18. li-
stopada 2010. na Dan kravate u 
sastav smjene straže uvrstili če-
tiri konjanika.

Projekt je prepoznala na sa-
mom početku te sve vrijeme 
pratila i financirala Turistič-
ka zajednica grada Zagreba 
pod vodstvom prvo gđe Ame-
lije Tomašević i kasnije, odno-
sno sada, gospođe Martine Bie-
nenfeld.

Tijekom godina uz samu ce-
remoniju smjene straže u gradu 
Zagrebu vojnici Kravat pukov-
nije gostovali su i predstavili Za-
greb i Hrvatsku u nizu gradova 
i zemalja, a izdvajam samo ne-
ke: Sinj (predvođenje postroja 
povijesnih postrojbi uoči čoje), 
Zadar, Novska, Bjelovar te Ki-
na (Shanghai), Pariz, Dresden, 
Wittichenau, Prag, Sopron itd.

Kolika je danas važnost kra-
vate kao simbola hrvatskoga 
identiteta? 

- Fenomen kravate godina-

ma proučava Academia Crava-
tica, u čijem sklopu i egzistira 
Kravat pukovnija i što duže, da 
ne kažem što dublje se istražu-
je fenomen kravate, to je vidlji-
vije i prihvatljivije da ona ima 
apsolutni prioritet za simboli-
ziranje našeg identiteta. Nema 
svečanosti bez kravate, nema 
ozbiljnih sastanaka i političkih 
događanja bez kravate. Zemlje 
predsjedavateljice EU-a kao 
zvanični poklon koriste za tu 
prigodu posebno dizajniranu 
kravatu, dakle gotovo da nema 
dijela svijeta gdje kravata nije 

prisutna, a osvještavanje svi-
jeta da je ona nastala u Hrvat-
skoj, prepoznata u Francuskoj 
i razvijena do današnjeg izgle-
da u Engleskoj, daje joj svjetsku 
dimenziju ali i vraća na izvor u 
Hrvatsku.

Ona je definitivno simbol hr-
vatskog identiteta.

Mnogi studenti i studenti-
ce Sveučilišta u Zagrebu pri-
padnici su Kravat pukovnije. 
U tom kontekstu, kako vidite 
suradnju Kravat pukovnije i 
akademske zajednice? 

- Povijest nas uči da su upra-
vo studenti pokretači mnogih 
događanja jer jednostavno pre-
poznaju vrijeme, mjesto i važ-
nost trenutaka i događanja u 
kojima se nalaze.

Kravat pukovnija daje šansu 
da student, iako posvećen uče-
nju, ispitima, vježbama i svim 
silnim studentskim obvezama 
upozna jedno drukčije okruže-
nje te da u timu s ljudima koje do 
tada nije poznavao u vojničkom 
stilu promiče vrijednosti veza-
ne uz hrvatske vojnike, ali pr-
venstveno vrijednosti koje po-
vezuje kravata.

Što mislite koje su daljnje 
perspektive “brendiranja” kra-
vate i Hrvatske kao njezine do-
movine?

- Hrvatska vlada je prije po-
jave pandemije napravila veliki 
iskorak u tome smjeru no nuž-
no je napomenuti da je upravo 
Academia Cravatica začetnica 
te ideje i ustanova koja sustavno 
radi na tom projektu. Sjetimo se 
Kravate oko pulske arene, Dana 
kravate 18. 10., koji je jednogla-
sno izglasan u Saboru RH, niza 
izložbi, knjiga i brošura, vezi-
vanja crvenih kravata na biste 
i spomenike u Zagrebu, ali i ši-
rom svijeta, pa i Kravat pukov-
nije koja dvanaestu godinu pri-
ča priču o ponosnim hrvatskim 
vojnicima i kravati.

Trenutno se u Europskom 
parlamentu radi na proglaše-
nju europskog i svjetskog Da-
na kravate pa slijedom navede-
nog smatram da je perspektiva 
brendiranja Hrvatske kao do-
movine kravate neupitna.

RAZGOVARAO: 

Petar Ušković Croata

SVJETSKI SIMBOLI

kravata i Sveučilište u zagrebu 
nacionalni su i svjetski simboli, 
svaki na svoj način, te ih pove-
zuje činjenica da su i vršnjaci. 
nastala i učvorena u hrvata, 
prepoznata u francuskoj, 
kravata je svoju svjetsku 
premijeru imala na ljetni sun-
costaj 21. lipnja 1667., kada 
ju je kralj luj Xiv. zavezao oko 
vrata. dvije godine poslije, 23. 
rujna 1669., diplomom kralja 
leopolda i. priznati su status 
i povlastice sveučilišne usta-
nove tadašnjoj isusovačkoj 
akademiji u slobodnom kra-
ljevskom gradu zagrebu.

Mihovil-Bogoslav Matković, Željko Matejčić i rektor Damir Boras
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Iza splitskog arhitekta su ostala 43 realizirana projekta, te brojne strukovne nagrade, a 
sudeći po broju onih koje je posthumno okupio i mnoštvo ljudi koji ga vole i cijene

D
ugo, dugo nismo vidje-
li na otvaranju jedne 
izložbe toliko ljudi ni 
toliko emocija, kao što 

je bio slučaj u Sveučilšnoj ga-
leriji u povodu otvaranja izlož-
be “Vjekoslav Ivanišević - Ar-
hitekt”. Bila je to prilika da 
se prvi put prezentira životni 
opus pokojnog splitskog arhi-
tekta Vjekoslava Ivaniševića 
(1947. - 2018.) iza kojeg su ostala 
43 realizirana projekta, te broj-
ne strukovne nagrade, a sude-
ći po broju ljudi koje je posthu-
mno okupio i cijelo mnoštvo lju-
di koji ga vole i cijene.

- Kad vidite ovu izložbu i ovu 
monografiju, vidite ljubav. Na-
crti nam pričaju o velikoj ljuba-
vi arhitekta prema svakoj od 
ovih kuća, knjiga i njen dizajn o 
ljubavi dizajnera, u predgovori-
ma osjetite ljubav prijatelja pre-
ma prijatelju. A ničega ovoga ne 

Prepuna Sveučilišna 
galerija slavila je 
Vjekoslava Ivaniševića

VEČER PUNA EMOCIJA

bi bilo da nije bilo velike ljubave 
ćeri prema ocu - kazala je Daša 
Gazde, predsjednica Društva 
arhitekata Split, govoreći o čo-
vjeku koji je bio presudan fak-

PIŠE Diana BarBarić

tor u njezinim dvojbama oko to-
ga koji će fakultet upisati.

Ivaniševićeva kći o kojoj je 
Gazde govorila jest arhitektica 
Petra Ivanišević Brzulja, koja 

potpisuje i monografiju posve-
ćenu arhitektu koji je posthu-
mno dobio Nagradu Grada Spli-
ta za životno djelo.

Ova knjiga je, zapisala je 

Petra Ivanišević Brzulja  Joško Ponoš/croPIxDaša Gazde, Petra Ivanišević Brzulja i Dinko kovačić  Joško Ponoš/croPIx

Izložba Vjekoslav Ivanišević- Arhitekt  Joško Ponoš/croPIx

uvodno Petra Ivanišević Brzu-
lja, davna želja njezina oca koju 
nije stigao ostvariti.

- Htjela sam da knjiga ima 
što više tebe, tvojih crteža, ci-
tata, zapisanih tekstova. Tru-
dila sam se dati naglasak za 
ono što si najviše volio, a to je 
arhitektura u punoj njezinoj lje-
poti i čistoći. Tvoja arhitektura 
je umjetnost - ustvrdila je Ivani-
ševića kći.

Monografija prikazuje Iva-
niševića kao izrazito talenti-
ranog projektanta i izuzetnog 
crtača, ali i velikog emotivca. 
A emocije su obuzele i njego-
vog prijatelja akademika Din-
ka Kovačića dok je govorio o po-
kojnom Ivaniševiću.

Podsjetio se kako ga je prvi 
put sreo šezdesetih kao studen-
ta dok je skicirao varoške vizu-
re, te je bio presretan kad mu je 
par godina kasnije postao kole-
ga u Lavčevića.

Kovačić je otkrio i Ivaniševi-
ćeve neostvarene želje. Prva je 
bila da postane profesor, ali to 
mu, rekao je akademik, nisu do-
zvolili. A druga je bila da posta-
ne gradonačelnik Splita. Natje-
cao se 2013., kao kandidat HDZ-
a, i izgubio od SDP-ovca Ive 
Baldasara za manje od 1 posto. 
Nedostajalo je šestotinjak gla-
sova. Velika šteta za grad Split, 
ustvrdio je Kovačić.

- Izgubija je Vjeko, a najviše 
svi mi. Imali bismo gradonačel-
nika o kojem bi se i danas pu-
no govorilo. Vjeko je volija vo-
lit. Volija je svoju obitelj, prija-
telje, grad, domovinu... Ja sam 
mu napisao prijedlog da dobije 
nagradu Grada Splita i neka ju 
je posthumno dobio. Osta je ži-
vit u svima nama. Sretni smo 
što imamo njegovu Petricu koja 
je ovu izložbu i monografiju an-
đeoskim načinom dotjerala- ka-
zao je, suprežući suze, Kovačić.

Izložbu je otvorio rektor 
Sveučilišta u Splitu prof. Dra-
gan Ljutić ističući kako je i on 
njegovao veliko prijateljstvo 
s Ivaniševićem koji je ostavio 
veliki pečat u Splitu, te dje-
la koja su pjesma od arhitek-
ture. Mimo protokola pozvao 
je Ivaniševićevog prijatelja iz 
djetinjstva prof. Matka Maru-
šića da zajedno proglase izlož-
bu otvorenom.

Marušić je napisao čuveni 
“Snijeg u Splitu”, omiljenu dječ-
ju lektiru u kojoj je glavni junak 
njegov prijatelj Vjeko.

T
reći susret “Sjećanje na 
Marija Peručića”, prvog 
nastavnika klasične gi-
tare u Glazbenoj školi Jo-

sipa Hatzea, održan je na Odje-
lu specijalnih zbirki Sveučiliš-
ne knjižnice otvorenjem izložbe 
“U svjetlu donacije Marija Pe-
ručića Sveučilišnoj knjižnici u 
Splitu” te koncertom u Sveuči-
lišnoj galeriji. Izložbu je predsta-
vila autorica prof. Ivanka Pru-
sac, a prigodnu riječ uputila je 
i voditeljica Odjela specijalnih 
zbirki Mihaela Kovačić. Izložba 
ostaje otvorena do 30. lipnja. Na-
kon izložbe program se nasta-
vio koncertom u Sveučilišnoj 
galeriji, gdje su nastupili bivši 
učenici prof. Marija Peručića i 
njihovi gosti, danas priznati so-
listi i profesori, gitaristi Mar-
tin Andrijašević, Domagoj Mi-
jić, Anđela Jerkunica Strukan, 
Ivanka Prusac, Stipan Popović, 
Mislav Režić, Antonija Škorput 
Slišković i gosti Ivana Bandalo 

Sjećanje na prvog nastavnika klasične gitare
IZLOŽBA I KONCERT U ORGANIZACIJI GLAZBENE ŠKOLE JOSIPA HATZEA, SVEUČILIŠNE KNJIŽNICE I SVEUČILIŠTA U SPLITU

PIŠE Helena Trze Jakelić
Benzon, klarinet, i Ivana Kenk 
Kalebić, mandolina.

O donaciji notne građe prof. 
Peručića:

(…) prva donacija notne zbir-
ke jednoga glazbenika Sveuči-
lišnoj knjižnici, pristigla je 2014. 
željom prof. Peručića, zahvalju-
jući njegovoj kćeri gđi Dubrav-
ki Milanović te kolegi i prijatelju 
maestru Vladimiru Lukasu. Ti-
skana, a malim dijelom i kopi-
rana notna građa ove donacije, 
broji oko 500 jedinica. Uz bogat-
stvo autora i stilskih pravaca za-
divljuje broj nakladnika te gra-

dova u kojima je objavljena – od 
Europe, Rusije, Sjeverne i Juž-
ne Amerike do Japana. Posebnu 
dokumentarnu vrijednost ima 
rukopisni Index, kompozicija 
za gitaru koja prati numeraciju 
notnih primjeraka, sastavljen 
od prof. Peručića u svrhu bolje 
dostupnosti i posudbe učenici-
ma i kolegama. Arhivsko, ru-
kopisno gradivo te kopije struč-
nih članaka sadržani su u dvi-
je arhivske kutije. Donaciju su 
obradile Abra Papić i Mihaela 
Kovačić.

Autorica izložbe, profesori-

ca gitare Ivanka Prusac u tek-
stu kataloga je zapisala:

(…) Ovom izložbom pokuša-
la sam na poseban način osvi-
jetliti njegov rad glazbenog pe-
dagoga, notografa i graditelja 
instrumenata. Listajući u više 
navrata partiture iz svih kraje-
va svijeta, za oko mi je zapela ru-
kopisna građa. Osjećala sam se 
kao da sam pronašla davno iz-
gubljeno blago. Između rukom 
pisanih stranica, našlo se pisa-
ma, posveta i radnih materijala 
koji prate nastanak Škole za gi-
taru 1 u suradnji sa slovenskim 

gitaristom i pedagogom Toma-
žom Šegulom. Među materijali-
ma bile su i profesorove obrade 
za dvije gitare, za gitaru i glas, 
prepisivane tabulature i čitave 
partiture evergreena klasične 
gitare.  

Surađivao je s glazbenicima 
koji su se posvetili očuvanju 
klapske baštine, a među njima 
su Eduard Tudor, Nikola Buble, 
Mojmir Čačija i Ljubo Stipišić – 
Delmata.  Iako vrsni profesor gi-
tare bavio se, između ostalog, fo-
tografijom i astronomijom, a bio 
je vrlo vješt i graditelj glazbala. 

U vijećnici Senata “Don 
Frane Bulić” 18. svibnja go-
stovao je britanski kipar Bri-
an Muir. Održao je predavanje 
o svom radu, a studenti i publi-
ka uživali su u njegovoj živopi-
snoj priči i pojavi. Bilo je riječi 
o svim njegovim uspješnica-
ma jer iza sebe ima 46 godina 
iskustva u filmskoj industri-
ji. Vjerojatno je najpoznatiji 
po kacigi Darth Vadera, koju 
je izradio prema skici Johna 
Molloa za serijal “Ratovi zvi-
jezda”. Splitskoj publici pred-
stavio se predavanjem kojim 
je obuhvatio svoju bogatu ka-
rijeru od samih početaka rada 
u toj branši.

Malo je reći da je ostvario 
zavidnu karijeru, a spomenu-
ti “Ratovi zvijezda” donijeli 
su mu svjetsku slavu. Njegov 
rad, uz “Ratove zvijezda”, obu-
hvaća slavne uratke na veli-
kom ekranu, kao što su filmo-
vi o James Bondu, “Octopu-
ssy”, “Dozvola za ubojstvo”, 
“Zlatno oko”, zatim je radio 
u celuloidnom opusu gdje je 
glavni junak Indiana Jones, 
a tu su svakako i znamenita 
ostvarenja kao “Nemoguća 
misija”, “Alien”, pa prvi seri-
jal o Harryju Potteru, Marve-
lovi “Čuvari galaksije”...

Nakon održanog predava-
nja, studenti i publika dobili 
su priliku postavljati pitanja. 
Studenti kiparstva raspitivali 
su se o utjecaju novih tehnolo-
gija u izradi filmskih rekvizi-
ta. Britanski majstor svog za-
nata Muir kazao je kako je u 
vrijeme njegova djelovanja i 
rada, u razdoblju dok 3D teh-
nologija još nije bila u punom 
zamahu, kipar bio u predno-
sti, baš kao i stare metode ko-
jima su se služili.

Program je moderirala 
Milena Ćićerić, predsjednica 
udruge “Metonimija”, koja je 
ujedno zaslužna za dolazak 
Briana Muira u Split te odr-
žano predavanje, a sve to uz 
potporu Sveučilišta u Splitu.

Slavni kipar posjetio je i 
Sveučilišnu knjižnicu, Od-
sjek kiparstva Umjetničke 
akademije i Sveučilišnu gale-
riju, gdje je razgledao aktual-
nu izložbu. �Helena�Trze�Jakelić

Autor 
legendarne 
kacige Darth 
Vadera

BRITANSKI KIPAR BRIAN 
MUIR GOSTOVAO NA 
SVEUČILIŠTU U SPLITU

Brian Muir, Milena Ćićerić, 
Helena Trze Jakelić i Lindsay 
Muir
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SVEUČILIŠTE U ZAGREBU
GRAĐEVINSKI FAKULTET
raspisuje
 
N A T J E Č A J
za upis studenata na poslijediplomski doktorski studij GRAĐE-
VINARSTVO

i za upis studenata na sveučilišni poslijediplomski specijalistički 
studij
u akademskoj godini 2022./2023.

A) Poslijediplomski doktorski studij GRAĐEVINARSTVO
Fakultet upisuje studente na sveučilišni poslijediplomski studij 
za stjecanje akademskog stupnja doktora znanosti iz područja 
tehničkih znanosti. Studij obuhvaća više istraživačkih područja 
iz polja Građevinarstva i Temeljnih tehničkih znanosti.
B) Poslijediplomski specijalistički studij
Fakultet upisuje studente na sveučilišni poslijediplomski spe-
cijalistički studij za stjecanje akademskog naziva sveučilišni 

specijalist građevinarstva iz usmjerenja: Mostovi; Požarno 
inženjerstvo; Organizacija i menadžment u građevinarstvu i 
Hidrotehnika.
C) Prijava na natječaj
Detaljniji opis studija i obrasci za prijavu nalaze se na web stra-
nici Fakulteta: http://www.grad.unizg.hr/programi/poslijedi-
plomski/doktorski

Prijave za upis primaju se od 1. lipnja do 16. rujna 2022. 
Prijave se šalju poštom na adresu Građevinski fakultet, Refe-
rada za poslijediplomski studij, Fra Andrije Kačića Miošića 26 
ili predaju osobno u Referadu za poslijediplomski studij, soba 
D202, dvorišna zgrada.

Obrasci prijave za upis dostupni su na web stranici Fakulteta: 
http://www.grad.unizg.hr/programi/poslijediplomski
 Pobliže informacije mogu se dobiti u sobi D202, Fra Andrije 
Kačića Miošića 26, ili na telefon +385 1 46-39-149 ili na e-mail: 
znanost@grad.hr te na web stranici fakulteta: https://www.
grad.unizg.hr/programi/poslijediplomski

Sveučilište u Splitu
Filozofski fakultet
raspisuje
NATJEČAJ
za izbor
1. jednog nastavnika u znanstveno-nastavno zvanje i na 
odgovarajuće radno mjesto redovitog profesora u trajnom 
zvanju za puno radno vrijeme, na neodređeno vrijeme za 
znanstveno područje društvenih znanosti, polje pedagogija 
na Odsjeku za pedagogiju 

2. jednog nastavnika u znanstveno-nastavno zvanje i na 
odgovarajuće radno mjesto izvanrednog profesora za puno 
radno vrijeme, na neodređeno vrijeme za znanstveno pod-
ručje humanističkih znanosti, polje povijest, grana hrvatska i 
svjetska ranonovovjekovna povijest na Odsjeku za povijest 

3. jednog suradnika u suradničko zvanje i na odgovarajuće 
radno mjesto asistenta za puno radno vrijeme, na određeno 
vrijeme za znanstveno područje društvenih znanosti, polje 
psihologija na Odsjeku za psihologiju 

4. suradnika u naslovno suradničko zvanje asistenta za znan-
stveno područje društvenih znanosti, polje pedagogija Odsje-

ku za rani i predškolski odgoj i obrazovanje

5. nastavnika u naslovno nastavno zvanje predavača za 
znanstveno područje društvenih znanosti, polje pedagogija, 
grana domska pedagogija na Odsjeku za pedagogiju

Cjeloviti tekst ovog natječaja sa svim informacijama o uvjeti-
ma natječaja i načinima prijave na natječaj su objavljene na 
mrežnim stranicama Filozofskog fakulteta u Splitu https://
www.ffst.unist.hr/

SVEUČILIŠTE U ZAGREBU
PRIRODOSLOVNO-MATEMATIČKI FAKULTET
Zagreb, Horvatovac 102a
Fakultetsko vijeće Prirodoslovno-matematičkog fakulteta na 
temelju članka 73. i 80. Statuta Fakulteta raspisuj
N A T J E Č A J
za izbor
1. u suradničko zvanje i na radno mjesto poslijedoktorand 
iz područja prirodnih znanosti, polje biologija, na određeno 
vrijeme, u punom radnom vremenu, za rad na projektu HRZZ 
uspostavni projekt UIP-2017-05-1720 “ Promjene sastava pato-
gena i imunološkog odgovora tijekom širenja areala uspješnih 
invazivnih vrsta slatkovodnih rakova (STRIVE)”, u Zoologijskom 
zavodu pri Biološkom odsjeku Prirodoslovno-matematičkog 
fakulteta – 1 izvršitelj
Ponude s dokazima o ispunjavanju uvjeta iz natječaja dostav-
ljaju se isključivo putem mrežne poveznice:
https://posao.pmf.hr/opening-login?openingUUID=f1448d0a-
fad2-40d3-af8e-674e3eae06a7
2. u suradničko zvanje i na radno mjesto poslijedoktorand iz 
područja prirodne znanosti, polje kemija, grana fizikalna kemi-
ja, na određeno vrijeme, u punom radnom vremenu, u Zavodu 
za fizikalnu kemiju pri Kemijskom odsjeku Prirodoslovno-ma-
tematičkog fakulteta– 1 izvršitelj
Ponude s dokazima o ispunjavanju uvjeta iz natječaja dostav-
ljaju se isključivo putem mrežne poveznice:
https://posao.pmf.hr/opening-login?openingUUID=6118c273-
4f1b-42e5-8a74-8232f13948c4
3. u suradničko zvanje i na radno mjesto poslijedoktorand iz 
područja prirodne znanosti, polje kemija, grana biokemija i 
medicinska kemija, na određeno vrijeme, u punom radnom 
vremenu, u Zavodu za biokemiju pri Kemijskom odsjeku Priro-
doslovno-matematičkog fakulteta–1 izvršitelj
Ponude s dokazima o ispunjavanju uvjeta iz natječaja dostav-
ljaju se isključivo putem mrežne poveznice:
https://posao.pmf.hr/opening-
login?openingUUID=e5432576-0314-46dc-b699-d966d-
d8593e8
4. u suradničko zvanje i na radno mjesto asistent iz područja 
prirodne znanosti, polje kemije ili biologije, grana biokemija 
i medicinska kemija ili biokemija i molekularna biologija, na 
određeno vrijeme, u punom radnom vremenu na pri Kemij-
skom odsjeku, u Zavodu za biokemiju Prirodoslovno-matema-
tičkom fakultetu–1 izvršitelj
Ponude s dokazima o ispunjavanju uvjeta iz natječaja dostav-
ljaju se isključivo putem mrežne poveznice:
https://posao.pmf.hr/opening-
login?openingUUID=b5223285-6dd4-4354-973a-
3b030ced3fee

Sve informacije o uvjetima natječaja objavljene su i nalaze se na 
službenoj internetskoj stranici Prirodoslovno-matematičkog 
fakulteta www.pmf.unizg.hr/natječaji.
Rok za podnošenje prijava na sve točke natječaja je 30 dana, po 
objavljivanju natječaja u “Narodnim novinama”.
Rezultati natječajnog postupka objavit će se na službenoj inter-
netskoj stranici PMF-a: www.pmf.unizg.hr (Natječaji).

SVEUČILIŠTE U SPLITU
Studij HOTELIJERSTVO I GASTRONOMIJA
Na temelju Odluke Vijeća studija Hotelijerstvo i gastronomija 
na 16. sjednici Vijeća studija od 29. travnja 2022. godine objav-
ljuje se
N A T J E Č AJ
- izbor jednog suradnika suradničko zvanje asistent i radno 
mjesto asistent u području društvenih znanosti, polje kinezio-
logija;
- za izbor jednog suradnika u naslovno suradničko zvanje asi-
stent u području humanističkih znanosti, polje filologija, grana 
germanistika.
Klasa: 112-01/22-01/21
Urbroj: 2181-202-2-1-22-1
Split, 20. svibnja 2022. godine
Sve informacije o uvjetima natječaja i načinima prijave na na-
tječaj objavljene su i nalaze se na službenoj internetskoj strani-
ci Sveučilišta u Splitu unist.hr /natječaji/.

Na temelju Odluke Fakultetskog vijeća od 17. svibnja 2022. godine

SVEUČILIŠTE U ZAGREBU
FAKULTET STROJARSTVA I BRODOGRADNJE
objavljuje
N A T J E Č A J za izbor
1. Jednog suradnika u suradničkom zvanju i radnom mjestu 
poslijedoktoranda na HRZZ projektu “Istraživanje puteva 
energetske tranzicije - međuovisnost “power-to-X” tehnologija, 
tehnologija odgovora potrošnje i povezivanja tržišta energijom 
(INTERENERGY)” za područje tehničkih znanosti, znanstveno 
polje strojarstvo ili elektrotehnika, u Zavodu za energetska po-
strojenja, energetiku i okoliš na Katedri za energetska postroje-
nja i energetiku, na određeno vrijeme od 18 mjeseci.
2. Dvoje suradnika u suradničkom zvanju naslovnog asistenta, 
za područje tehničkih znanosti, znanstveno polje strojarstvo u 
Zavodu za konstruiranje.
Sve informacije o uvjetima natječaja i načinima prijave na natje-
čaj objavljene su i nalaze se na službenoj internetskoj stranici Fa-
kulteta strojarstva i brodogradnje u Zagrebu, www.fsb.unizg.hr.

Sveučilište u Splitu
Fakultet građevinarstva, arhitekture i geodezije
raspisuje
JAVNI NATJEČAJ
1. za izbor jednog nastavnika na radno mjesto I. vrste u znan-
stveno-nastavno zvanje redoviti profesor za znanstveno pod-
ručje Tehničke znanosti, znanstveno polje Temeljne tehničke 
znanosti na neodređeno vrijeme u punom radnom vremenu 
na Katedri za organizaciju i ekonomiku građenja.
Sve informacije o uvjetima natječaja i načinima prijave na na-
tječaj objavljene su i nalaze se na službenoj internetskoj stra-
nici Fakulteta građevinarstva, arhitekture i geodezije u Splitu: 
www.gradst.unist.hr

SVEUČILIŠTE U ZAGREBU

GRAĐEVINSKI FAKULTET

Fra Andrije Kačića Miošića 26

10001 ZAGREB

raspisuje

 NATJEČAJ

za izbor nastavnika i suradnika (m/ž)
- jednog izvršitelja na radno mjesto I. vrste u znanstveno-na-

stavno zvanje i radno mjesto redoviti profesor-prvi izbor, za znan-
stveno područje tehničke znanosti, znanstveno polje temeljne 
tehničke znanosti, znanstvena grana tehnička mehanika (me-
hanika krutih i deformabilnih tijela), na neodređeno vrijeme, s 
punim radnim vremenom

- jednog izvršitelja na radno mjesto I. vrste u znanstveno na-
stavnom zvanju izvanredni profesor, za znanstveno područje teh-
ničke znanosti, znanstveno polje građevinarstvo, znanstvena 
grana hidrotehnika, na neodređeno vrijeme, s punim radnim 
vremenom

- jednog izvršitelja na radno mjesto I. vrste u znanstveno-na-
stavno zvanje i radno mjesto izvanredni profesor, za znanstveno 
područje društvene znanosti, znanstveno polje ekonomija, znan-
stvena grana organizacije i menadžment, na neodređeno vrije-
me, s punim radnim vremenom

- dva izvršitelja na radno mjesto I. vrste u suradničkom zvanju 
poslijedoktorand, ili na radnom mjestu u stručnom zvanju stručni su-
radnik u sustavu znanosti i visokog obrazovanja, ili na radnom mjestu 
u nastavnom zvanju predavač, za znanstveno područje prirodne 
znanosti, znanstveno polje matematika, na određeno vrijeme 
(zamjena za rodiljni/roditeljski dopust), s punim radnim vreme-
nom

- jednog izvršitelja na radno mjesto I. vrste u suradničkom zva-
nju asistent, za znanstveno područje tehničke znanosti, znanstve-
no polje građevinarstvo ili temeljne tehničke znanosti, na odre-
đeno vrijeme, s punim radnim vremenom.

Rok natječaja 30 dana.
- jednog izvršitelja na radno mjesto III. vrste - administrativni tajnik, 

na neodređeno vrijeme, s punim radnim vremenom
- jednog izvršitelja na radno mjesto rukovoditelj odsjeka u sre-

dišnjoj službi - tajnik Fakulteta, na određeno vrijeme (zamjena za 
rodiljni/roditeljski dopust), s punim radnim vremenom  

Rok natječaja 8 dana.
Sve informacije o uvjetima natječaja objavljene su i nalaze se 

na službenoj internetskoj stranici Građevinskog fakulteta: http://
www.grad.unizg.hr/o_fakultetu/natjecaj

SVEUČILIŠTE U ZAGREBU
PRIRODOSLOVNO-MATEMATIČKI FAKULTET
Zagreb, Horvatovac 102a
Fakultetsko vijeće Prirodoslovno-matematičkog fakulteta na 
temelju članka 73. i 80. Statuta Fakulteta raspisuje
N A T J E Č A J
za izbor
1. u znanstveno-nastavno zvanje i na radno mjesto redoviti pro-
fesor u trajnom zvanju, iz područja prirodnih znanosti, polje fizi-
ka, grana nuklearna fizika (teorijska), na neodređeno vrijeme, u 
punom radnom vremenu, u Zavodu za teorijsku fiziku pri Fizič-
kom odsjeku Prirodoslovno-matematičkog fakulteta–1 izvršitelj
Ponude s dokazima o ispunjavanju uvjeta iz natječaja dostav-
ljaju se isključivo putem mrežne poveznice:   https://posao.pmf.
hr/opening-login?openingUUID=93a2daae-8b88-413b-b525-
da0e37e01d19
2. u znanstveno-nastavno zvanje i na radno mjesto redoviti pro-
fesor– 1. izbor, iz područja prirodnih znanosti, polje fizika, grana 
fizika kondenzirane tvari (eksperimentalna), na neodređeno 
vrijeme, u nepunom radnom vremenu i to 20 % od punog rad-
nog vremena, u Zavodu za eksperimentalnu fiziku pri Fizičkom 
odsjeku Prirodoslovno-matematičkog fakulteta–1 izvršitelj
Ponude s dokazima o ispunjavanju uvjeta iz natječaja dostav-
ljaju se isključivo putem mrežne poveznice: https://posao.pmf.
hr/opening-login?openingUUID=f87eff23-eafd-439a-8610-
4fd4e7b86ff0 
3. u znanstveno-nastavno zvanje i na radno mjesto izvanredni 
profesor, iz područja prirodnih znanosti, polje fizika, grana 
nuklearna fizika (eksperimentalna), na neodređeno vrijeme, u 
punom radnom vremenu, u Zavodu za eksperimentalnu fiziku 
pri Fizičkom odsjeku Prirodoslovno-matematičkog fakulteta–1 
izvršitelj
Ponude s dokazima o ispunjavanju uvjeta iz natječaja dostav-
ljaju se isključivo putem mrežne poveznice:https://posao.
pmf.hr/opening-login?openingUUID=89e78394-4a4a-
4648-8d37-355218854439
4. u suradničko zvanje i na radno mjesto poslijedoktorand iz 
područja prirodnih znanosti, polje fizika, grana nuklearna fizika 
(teorijska), na određeno vrijeme, u punom radnom vremenu, 
za rad na Projektu TTP-2018-07-3554 “Exotic Nuclear Structure 
and Dynamics”, u Zavodu za teorijsku fiziku pri Fizičkom odsjeku 
Prirodoslovno-matematičkog fakulteta–1 izvršitelj
Ponude s dokazima o ispunjavanju uvjeta iz natječaja dostav-
ljaju se isključivo putem mrežne poveznice:https://posao.pmf.
hr/opening-login?openingUUID=0699e331-f326-4f2c-a155-
60292f7479fd
Sve informacije o uvjetima natječaja objavljene su i nalaze se na 
službenoj internetskoj stranici Prirodoslovno-matematičkog 
fakulteta www.pmf.unizg.hr/natječaji.
Rok za podnošenje prijava na sve točke natječaja je 30 dana, po 
objavljivanju natječaja u “Narodnim novinama”.
Rezultati natječajnog postupka objavit će se na službenoj inter-
netskoj stranici PMF-a: www.pmf.unizg.hr (Natječaji).
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Sveučilište u Zagrebu
Fakultet  elektrotehnike  i računarStva 

unSka 3, 10000 Zagreb 

raSpiSuje

natječaj 
za upis studenata na poslijediplomski  specijalistički studij 

tranSForMatori

za stjecanje akademskog stupnja sveučilišni/a specijalist/specijalistica transformatora (univ.spec.transf.).
na poslijediplomski specijalistički studij mogu se upisati kandidati sa završenim sveučilišnim diplomskim stu-
dijem iz elektrotehnike ili strojarstva kojim se stječe najmanje 240 eCtS bodova (4 godine). potrebno je znanje 
engleskog jezika.
broj slobodnih mjesta: 25 ukupno.
školarina iznosi 35.000,00 kuna, a plaća se u dvije rate u iznosu od 17.500,00 kn pri upisu u prvi i drugi semestar.
nastava započinje u listopadu 2022. godine.
prijave na natječaj šalju se poštom na Fakultet elektrotehnike i računarstva u Zagrebu, unska 3 od objave natječa-
ja do zaključno 1. srpnja 2022. godine.
Detaljnije informacije o studiju dostupne su na adresi: http://www.fer.unizg.hr/studiji/specijalisticki_studiji/tran-
sformatori
kontakt osoba je valentine čale, prof., tel: 01/6129-920, e-mail adresa: specijalisticki.studij@fer.hr.
prijavni obrazac dostupan je na adresi:
http://www.fer.unizg.hr/studiji/specijalisticki_studiji/transformatori/obrasci_i_upute

Sveučilište u Zagrebu
Fakultet  elektrotehnike  i računarStva

unska 3, 10000 Zagreb 

raSpiSuje

natječaj

za upis studenata na poslijediplomski sveučilišni doktorski studij elektrotehnika i računarstvo za stjecanje aka-
demskog stupnja doktora/doktorice znanosti (6 semestara, prvi upisni rok u ak. god. 2022./2023.) iz područja 
tehničkih znanosti, znanstvenih polja
elektrotehnika i računarStvo 
Studenti mogu upisati studij u trajanju od 3 godine (studij u punom radnom vremenu) ili studij s produženim 
trajanjem istraživačkog rada, u trajanju od 5 godina (studij s dijelom radnog vremena).
broj mjesta: 30 ukupno.
Studenti doktorskoga studija plaćaju školarinu u iznosu od 60.000,00 kuna, a plaća se u ratama od 10.000,00 kn 
po semestru. nastava započinje u listopadu 2022. godine.
prijave se primaju u pisarnici Fakulteta elektrotehnike i računarstva Sveučilišta u Zagrebu, unska 3, svakog rad-
nog dana od 9.00 do 13.00 sati, od objave natječaja do zaključno 25. kolovoza 2022. godine.
razgovor s pristupnicima obvezni je dio upisnoga postupka, a održat će se u utorak 30. kolovoza i u srijedu 31. 
kolovoza 2022. godine od 9.00 do 15.00 sati. o terminu i načinu održavanja razgovora pristupnici će dobiti oba-
vijest elektroničkom poštom.
Detaljnije obavijesti mogu se dobiti na telefon (01) 6129 920 ili adresu e-pošte: doktorski.studij@fer.hr, a publi-
kacija o poslijediplomskom doktorskom studiju može se pogledati na: http://www.fer.unizg.hr/studiji/doktor-
ski_studij

na temelju odluke Fakultetskog vijeća klasa: 112-01/22-01/0010 ur. broj: 2181/206-03-03-22-0004 od 20. 

svibnja 2022. godine.  

 

Sveučilište u Splitu,  
Fakultet  elektrotehnike, StrojarStva  i broDograDnje,

raSpiSuje

natječaj

za izbor
- jednog nastavnika u znanstveno-nastavno zvanje izvanrednog profesora za znanstveno područje tehničkih 
znanosti, polje elektrotehnika i odgovarajuće radno mjesto.
Sve informacije o uvjetima natječaja i načinima prijave na natječaj objavljene su i nalaze se na službenoj internet-
skoj stranici Fakulteta elektrotehnike, strojarstva i brodogradnje u Splitu, www.fesb.unist.hr.

Sveučilište u Zagrebu
priroDoSlovno-MateMatički  Fakultet

Zagreb, horvatovac 102a 

 
Fakultetsko vijeće  prirodoslovno-matematičkog  

fakulteta na temelju članka 80. Statuta Fakulteta raspisuje

natječaj

za izbor
u suradničko zvanje i na radno mjesto asistent iz područja prirodnih znanosti, polje matematika, na određeno 
vrijeme, u punom radnom vremenu pri Matematičkom odsjeku prirodoslovno-matematičkog fakulteta Sveuči-
lišta u Zagrebu – 1 izvršitelj.
Sve informacije o uvjetima natječaja objavljene su i nalaze se na službenoj internetskoj stranici prirodoslovno-
matematičkog fakulteta http://www.pmf.unizg.hr/natjecaji.
pristupnici ponude s dokazima o ispunjavanju uvjeta iz natječaja dostavljaju se isključivo putem mrežne pove-
znice:
https://posao.pmf.hr/opening-login?openinguuiD=da5ac314-30f7-48c6-8302-e3695b3e1574
rok za podnošenje prijava na natječaj je 30 dana po objavljivanju natječaja u “narodnim novinama”.
rezultati natječajnog postupka objavit će se na službenoj internetskoj stranici pMF-a: http://www.pmf.unizg.hr/
natjecaji.

Bliži nam se jedan od najuzbudljivijih glaz-
benih festivala na ovom području. Riječ je 
o glazbenom festivalu “Let the Music be 
Free”, poznatijem pod svojom kraticom 
LMF festival, koji će se održati na Jarunu 
od 3. do 5. lipnja. Ovaj festival prava je po-
slastica za sve ljubitelje elektroničke glaz-
be, ali i za sve one željne dobrog provoda i 
zabave. Da se od LMF-a može očekivati ne-
očekivano, govori i činjenica da festival že-
li postati mjesto koje “oslobađa” glazbu od 
ograničenja ili žanrovskih obilježavanja.
Na festivalu će nastupiti četrdesetak DJ-
eva, među ostalima, Fisher, Claptone, 
Gorgon City, Nora En Pure, Solorado te 
Artbat. Artbat su ujedno i jedni od prvih 

Halo, halo, ovdje Radio Zagreb predstava 
je Zagrebačkog kazališta mladih, redate-
ljice Pavlice Bajsić Brazzoduro. Predstava 
je dobila naziv prema najpoznatijim riječi-
ma izgovorenim u radijskom eteru na hr-
vatskom jeziku ikad, a svakog 15. svibnja 
ponavljaju se u čast obilježavanja Radio Za-
greba, koji je sa svojim radom počeo dav-
ne 1926. godine. Glavni lik ove predstave, 
ujedno i osoba koja je samo prema sjeća-
nju snimila te slavne riječi direktora radi-
ja, jest Božena Begović, glumica, spikerica, 
dramatičarka, prevoditeljica, ravnateljica 
Pionirskog kazališta (današnji ZKM) i još 
mnogo toga.
Božena Begović (glumica Barbara Prpić) 
rodila se 1901. godine u Splitu, a kći je slav-
nog književnika Milana Begovića i dubro-
vačke pijanistice Paule Goršetić. Njezin je 
život zasigurno obilježila i slava njezina 
oca. Njegov uspjeh zapravo je ograniča-
vao njezin osobni uspjeh – više ljudi ju je 
poznavalo po njegovu, a ne po njezinu ra-
du. Ono što je možda najtužnije jest koliko 
malo ljudi uopće zna tko je zapravo ona, što 
je i prikazano u obliku kratke ankete ljudi, 
čiji se odgovori čuju kao popratni zvuk u 
predstavi. Zaista se puno toga može dozna-
ti i naučiti iz njezina primjera jer je Božena 
Begović svojim radom i životom neopisivo 
utjecala na “blagodati” koje imamo danas, 
samim time što je inzistirala na, primje-
rice, osnivanju kazališta, ali i, najvažnije 
od svega, na pravima žena, koja su u vrije-

Povratak LMF festivala 
na zagrebačko more

Kazališna predstava  
Halo, halo, ovdje Radio 
Zagreb u ZKM-u

StudentSka kolumna ZG / Vrijeme Za kulturu

StudentSka kolumna ZG (2) /Vrijeme Za kulturu (2)

izvođača koji su potvrdili dolazak u Za-
greb. Riječ je o ukrajinskom dvojcu koji 
će publici pokazati i dokazati zašto ih se 
naziva “kijevskom senzacijom”. No ipak, 
smatramo kako će najveću pozornost pri-
vući australski DJ, hitmejker i producent 
Fisher, koji se trenutačno smatra jednom 
od najvećih zvijezda elektroničke glazbe.  
O njegovoj talentiranosti govore i milijun-
ski pregledi na glazbenim platformama te 
pjesma “Losing It”, koja je dosegnula svjet-
sku popularnost i Fisheru osigurala pozi-
ciju na Top 100 DJ Mag listi najboljih svjet-
skih DJ-eva.
Osim pozitivne energije, naš je savjet da se 
opremite i sprejem protiv komaraca te da 
vodite računa o dovoljnom unosu tekućine 
jer se pretpostavlja da će biti jako vruće!

me njezina života bila na sramotnoj razi-
ni. Vrlo dramatično je u predstavi prika-
zana njezina borba s mizoginijom, bolešću 
i bijedom, što ju je pratilo zapravo tijekom 
cijelog njezina (relativno kratkog) života. 
Umrla je 1966. u Zagrebu. Ujedno, u pred-
stavi je na neki način prikazana i kritika 
svih režima u kojima je živjela. Dojmu su 
pridonijele i snimke razgovora u pozadini 
s Boženom i ljudi koji su obilježili njezin ži-
vot, kao što je i ona njihov. Osim toga, sce-
nografija i kostimografija vjerno su doča-
rale razdoblja u kojima je živjela i kao da 
vas potpuno vrate u to razdoblje povijesti. 
Iako se neki dijelovi predstave na prvu čine 
možda malo “zbrčkani” i nedorečeni, sada, 
kada su se dojmovi slegnuli, jasno je da se s 
tom zbrkom upravo htjelo i prikazati kako 
je njezin život izgledao – konstantna borba 
i muka, ali i nevjerojatan Boženin duh, koji 
nikad ne posustaje. Činila se kao nesretna 
osoba, pomalo neostvarena s obzirom na 
sve prilike koje su joj potencijalno uskra-
ćene. Ipak, unatoč svemu tome, dok se zbog 
bolesti nije povukla, nikad nije odustajala i 
vrlo je jasno znala što želi. Božena Begović 
je vrlo važna osoba u povijesti, kako naše, 
tako i svjetske, koja se cijeli svoj život bori-
la za ravnopravnost i emancipaciju, a ujed-
no i pokazala svoju iznimnu sposobnost i 
požrtvovnost.
Predstavu je moguće pogledati u Zagrebač-
kom kazalištu mladih u čak pet termina 
tijekom lipnja: 4., 5., 17., 18. i 19. 6., u 20 sati. 
Sve dodatne informacije mogu se pronaći 
na službenoj stranici ZKM-a.
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LMF festival

PIŠE: AnA AvrAmović

PIŠE: Dominik omerović
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N
ije slučajno da bicikl 
postaje omiljeno prije-
vozno sredstvo u gra-
dovima. Bicikliranje 

pridonosi poboljšanju fizičkog 
i mentalnog zdravlja, bicikli-
stima treba manje vremena 
za dolazak na odredište pa se 
na taj način štedi vrijeme, bi-
cikliranje smanjuje troškove 
putovanje pa na taj način šte-
dimo novac, i bicikliranje ne 
zagađuje okoliš.

Od sada će studenti stanari 
studentskih domova u Splitu 
moći besplatno uživati u bla-
godatima bicikliranja. Stu-
dentski centar u Splitu omo-
gućio je 20 novih bicikla za 
stanare domova u Spinutu, te 
20 bicikla za stanare doma na 
Kampusu. Svaki student koji 
želi koristiti bicikl mora doći 
do recepcije doma, potpisati 
ugovor za korištenje bicikla 
i preuzeti ključ zaštitnog lo-
kota. Od studenata se očeku-
je da uživaju u vožnji “najlip-
šim gradom na svitu”, ali i da 
se ponašaju odgovorno prema 
biciklu koji koriste.

Također, od idućeg tjedna 
počinje bicikliranje studena-
ta po isplaniranim turama. 
Jedna od njih je Marjanska 
tura, koja je odrađena ovog 
tjedna i s kojom je i službeno 
počelo besplatno korištenje 
bicikla.

PIŠE

MATEJ SUNARA

Besplatni bicikli za 
studente u Splitu

STUDENTSKI STANDARD

”Naravno da će bicikli biti 
studentima na korist. Moći će 
ih koristiti u slobodno vrije-
me, ali ćemo i mi organizirati 
posebne ture po gradu. Prvo 
smo odradili ovu marjansku 
jer ipak je Marjan najljepši 
dio Splita”, govori Roko Go-
reta, student Kineziološkog 
fakulteta u Splitu.

Na prvoj je vožnji sudjelo-
valo petnaestak studenata 
koji nisu krili zadovoljstvo 
projektom. “Projekt je od-
ličan jer studenti u slobod-
no vrijeme mogu rekreativ-
no voziti bicikle. Mogu otići 
do plaže, do Marjana ili neke 

druge lokacije i lijepo se zaba-
viti”, kazao je student FESB-
a Karlo Milinković nakon za-
vršetka ture na Prvoj vidili-
ci. “Mislim da je ovo dobar 
projekt Studentskog centra 
u Splitu, da studenti koji su 
prekrcani obavezama na fa-
kultetu naprave mali odmak 
od obaveza i da se rekreiraju 
u prirodi”, dodaje Ivan Gore-
ta, student Kineziološkog fa-
kulteta u Splitu.

Nadamo se da će studenti 
uživati u biciklima i da će ih 
koristiti što više. Biciklira-
njem se brinu za svoje zdrav-
lje, ali i za grad u kojem žive.

PIŠE MATEJ SUNARA

STUDENTSKI STANDARD

Bilijar, stolni nogomet, 
pikado ili PlayStation? Sve 
može u hostelu ‘Spinut’

Studenti stanari hostela “Spinut” u 
Splitu bogatiji su za jedan kvalitetan sa-
držaj koji će dobrano uljepšati njihov bo-
ravak u domu. Nešto više od 120 metara 
četvornih u prizemlju hostela prenami-
jenjeno je u moderan prostor za druženje.

Odgovor na pitanje kako kvalitetno 
utrošiti slobodno vrijeme sada se name-
će sam od sebe. Dva stola za bilijar, stol-
ni nogomet, tri pikada, dva PlayStationa, 
tri velike televizije, kauči, fotelje, barski 
stolci i stolovi pogodni za igranje druš-
tvenih igara, za svakog po nešto.

Ovo je samo jedno u nizu infrastruk-
turnih ulaganja Studentskog centra u 
Splitu za podizanje studentskog stan-
darda. Već u prva dva tjedna korištenja 
ovog prostora je jasno da je riječ o pogođe-
noj investiciji. Interes studenata je velik 
i vrlo je brzo postao njihovim dnevnim 
boravkom.

Novouređeni 
prostor u 
hostelu 
‘Spinut’
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SVEUČILIŠTE  
U ZAGREBU

FAKULTET  
ELEKTROTEHNIKE  
I RAČUNARSTVA 

Zagreb, Unska 3

RASpISUjE

NATjEČAj
za izbor u zvanja i na radna 
mjesta:
1. Nastavnik u znanstveno-na-
stavnom zvanju redoviti pro-
fesor u trajnom zvanju - 1 izvr-
šitelj na neodređeno vrijeme s 
punim radnim vremenom,
2. Nastavnik u znanstveno-
nastavnom zvanju redoviti 
profesor - 1 izvršitelj na neodre-
đeno vrijeme s punim radnim 
vremenom,
3. Nastavnik u znanstveno-
nastavnom zvanju izvanredni 
profesor - 2 izvršitelja na 
neodređeno vrijeme s punim 
radnim vremenom,
4. Nastavnik u znanstveno-na-
stavnom zvanju docent - 1 iz-
vršitelj na neodređeno vrijeme 
s punim radnim vremenom,
5. Nastavnik u naslovnom 
znanstveno-nastavnom zva-
nju redoviti profesor u trajnom 
zvanju - 1 izvršitelj,
6. Suradnik u suradničkom 
zvanju poslijedoktorand - 4 
izvršitelja na određeno vrijeme 
s punim radnim vremenom,
7. Suradnik u suradničkom 
zvanju asistent - 3 izvršitelja 
na određeno vrijeme s punim 
radnim vremenom,
8. Doktorand u suradničkom 
zvanju asistent - 1 izvršitelj na 
određeno vrijeme s punim 
radnim vremenom.
Rok za prijavu je 30 dana od 
dana objave natječaja.
Uvjeti rada i ostali detalji na-
tječaja za pojedinačna radna 
mjesta nalaze se na stranici 
www.fer.hr
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Plan za lito je 
ladovina i skripte 
- najomiljenije 
studentsko štivo 
za na plažu

Dnevnik splitske stuDentice (16)

Uoh-uoh-uoh, ljeeto nam se vratilo, ouh-
ouh-ouh, ljeeto nam se vratilo u graad...

A s njim i stranci. I komarci. Svugdi su. Al 
nećemo danas ni o strancima ni o komarci-
ma.

Za početak, sritna “kako si ti biiila/biiil” 
sezona svim sirelama i sircima. I da, ukrala 
san bazu s nekog memea, al baš mi je dobra.

I ja spadan u tu kategoriju porculanske lut-
ke, aristokratske puti ili kako god je još zove-
mo, da bi nan bilo lakše šta se na nama koji 
smo ka čovječje ribice može promatrat krvo-
žilni sustav koliko smo blidi. I svake godine se 
opremimo marmeladama, džemovima i osta-
lim namazima kojima ćemo se trackat da bi 
napokon uvatili malo boje. Ma barenko onu 
pinkicu da se vidi štrika od kupaćeg. Al ne da 
se boja tako lako uvatit.

Na kraju uglavnon ispadne tako da se par 
puta popržimo na suncu i onda uvatimo onu 
rak crvenu boju pa se idućih pet dana toćamo 
u jogurt. Ljudi misle da smo Česi ili Poljaci 
koje je HGSS upravo spasija s Biokova nakon 
višesatnog cvrčanja na suncu u šlapicama.

Pa kupaš li se ti?

Oni koji su te sriće pa imaju i svitlu kosu 
i oči možda prođu i pod Norvežane ili Šveđa-
ne. Oni se ne pentraju toliko po planinama, 
ali se vrlo hrabro sunčaju. Trud se svakako 
isplati jer nakon dva tjedna prženja na sun-

cu nema šanse da neko ne primijeti da su bili 
na ljetovanju.U svakon slučaju, nakon toga 
smo osuđeni na hlad, dok ljubomorno gleda-
mo ostale popečke zlatnosmeđe boje kako se 
okriću na suncu. I onda slijede uvik ista pita-
nja popraćena vrlo inovativnim idejama kako 
uvatit malo boje: Pa kupaš li se ti? Ajde malo 
na more pa ćeš uvatit boje.

Kupan se i iden, al očito nisan toliko dobar 
lovac. Jedino šta mogu uvatit je sunčanica.

Zato san ove godine odlučila da neću vatat 
boju. Nek ona uvati mene jer meni je dosta pe-
deset nijansi crvene. Rezerviran misto u hla-
du do kraja lita i baš me briga. Neka se vidi cila 
raskoš krvožilnog sustava.

Dakle, plan za ovo lito je ladovina i skrip-
te - najomiljenije studentsko štivo za na plažu. 
Sa svakin rokon je sve više jasno ko radi sezo-
nu. Po evoluciji sunčanih rukava se vidi ko 
radi u kafićima, na štandovima, brodovima i 
slično. A vidi se i ko radi noćne. Oni ne uvate 
boju po rukama, nego ispod očiju. Evolucija 
podočnjaka ide od svitloplave do skoro crne. 
Al dobro je to sve.

Nakon sezone ćemo popunjavat sunčane 
rukave i praznit jastučiće ispod očiju jer na-
kon sezone kreće studentska sezona. Kad smo 
se naradili i položili sve šta smo tribali, triba 
malo i stat i guštat. Doć sebi i otić negdi. To je 
vrime za napunit baterije. Dotad, sritno nan. 
Ima lita, ima rokova.

De gustibus (et coloribus) non est dispu-
tandum.

PIŠE Lucija GrGić

Što biste promijenili kada 
biste se mogli vratiti u proš-
lost? Što biste dali za još samo 
par trenutaka s voljenom oso-
bom? Upravo tim pitanjima 
bavi se kolekcija kratkih priča 
Toshikazua Kawaguchija Pri-
je nego što se kava ohladi, da-
jući nam uvid u živote osoba 
koji ulaskom u naizgled obi-
čan kafić dobivaju unikatnu 
mogućnost da se vrate u proš-
lost i imaju taj jedan, posljed-
nji, razgovor s vo-
ljenom osobom – 
sve dok se kava ne 
ohladi.

Prvobitno debi-
tirajući na kazališ-
noj sceni u Japanu, 
predstava Prije ne-
go što se kava ohla-
di osvojila je mno-
gobrojne nagrade 
i pohvale, pogoto-
vo za dramatur-
ga Toshikazua 
Kawaguchija. Po-
pularnost pred-
stave Kawaguc-
hija je inspirirala 
da ovu kazališnu 
dramu 2015. go-
dine adaptira u 
svoj prvi roman, 
koji ubrzo postaje 
međunarodni be-
stseler, a filmska 
adaptacija usli-
jedila je 2018. go-
dine.

U uličici u To-
kiju nalazi se ne-
običan i legen-
daran kafić Fu-
niculi Funicula 
koji još od 1874. 
godine služi pa-
žljivo pripremljenu i kuhanu 
kavu. Trenutni vlasnici kafi-
ća su bračni par Kei i Nagare, 
a pomaže im studentica Kazu. 
Legenda kaže da kafić Funi-
culi Funicula nudi svim po-
sjetiteljima posebno iskustvo: 
priliku za putovanje kroz vri-
jeme – naravno, uz nekoliko 
pravila. Kupci moraju sjesti 
na točno određeno mjesto u 
kafiću, i to za stol najdalje 
od vrata za kojim obično sje-
di duh žene koja čita uvijek 
istu knjigu, a prilika za sjesti 
nudi se samo jednom dnevno 
– kada žena odlazi na zahod. 
Posjetitelji ne mogu napusti-
ti kafić, što znači da im se – za 
vidjeti željenu osobu – isplati 
otići samo u vrijeme kada si-
gurno znaju da će ona biti tu. 
Svojim djelima ništa u proš-
losti ne mogu promijeniti, te 
njihov posjet neće ostaviti 
nikakav trag u sadašnjosti 
i budućnosti. I, kao što kaže 
sam naslov knjige, imaju vre-
mena dok se kava ne ohladi 
– jer, ako se ne vrate na vrije-
me, sami će postati duh i ži-
vjeti sudbinu žene u kafiću.

KNJIŽEVNA PREPORUKA

Što biste dali za još 
samo par trenutaka 
s voljenom osobom? 
Time se bavi ova 
kolekcija kratkih priča

Četiri isprepletena poglav-
lja nude priče o posjetiteljima 
koji su u kafić došli upravo 
zbog jedinstvene mogućno-
sti putovanja kroz vrijeme, te 
kroz roman pratimo životne 
priče četiri lika koji žele dru-
gu priliku u ključnom trenut-
ku u svojim životima. Poslov-
na žena Fumiko očajnički že-
li biti otvorenija i ranjivija 
tijekom svog posljednjeg sa-
stanka s dečkom Gorom prije 
nego što se on preseli raditi u 
Sjedinjene Američke Države. 

Medicinska sestra 

Kohtake želi još jed-
nu priliku da razgovara sa 
svojim suprugom Fusagijem 
prije nego što mu Alzheime-
rova bolest uzme sjećanje na 
nju. Vlasnica obližnjeg bara 
Hirai želi razgovarati sa svo-
jom mlađom sestrom Kumi, 
koju je puno godina izbjegava-
la, a sada za tim žali. Naposljet-
ku, vlasnica Kei želi baciti po-
gled u budućnost kako bi upo-
znala svoje nerođeno dijete.

Zasigurno se pitate za-
što bi netko želio putovati 
u prošlost ako ne može pro-
mijeniti sadašnjost ili bu-
dućnost? Zašto se truditi? 
Zašto se ponovno otvarati 
toj boli – boli prekida, po -
sljednjeg trenutka kada bi 
vas muž pogledao pogledom 
prepoznavanja i ljubavi ko-
ji uskoro više nikada nećete 
opet dobiti, posljednjeg su-
sreta sa sestrom koja će po-
ginuti iznenada i tragično? 
Sve su to potpuno važeća pi-
tanja koja sam i sama imala, 
no čitajući knjigu i upijajući 
priče glavnih likova, shvati-
la sam da poanta nikada ni-

je ni bila nešto promijeniti. 
Poanta je, zapravo, da samo 
imamo tih par trenutaka.

Paradoksi žanra putovanja 
kroz vrijeme

Donoseći odluku da se 
prošlost ne može promijeniti, 
Kawaguchi uklanja uobičaje-
ne paradokse žanra putovanja 
kroz vrijeme: nemamo Mar-
tyja McFlyja čije postojanje 
ovisi o tome da se njegovi rodi-
telji upoznaju, niti Biffa koji će 
mlađem sebi odnijeti sportski 
almanah i postati milijarder. 

Umjesto propitkiva-
nja mehanizama i fi-
zike putovanja kroz 
vrijeme i efekta lep-
tira koji odjekuje od 
naših odluka, Kawa-
guchi ulazi u sušti-
nu ljudskog postoja-
nja. To pitanje koje si 
postavljamo – zašto? 
– ostaje bez obzira na 
stvarnost mogućno-
sti povratka u proš-
lost i mijenjanja situ-
acije, jer za sami po-
vratak potrebno nam 
je žaljenje za odluka-
ma koje smo donijeli i 
shvaćanje da su stva-
ri mogle ispasti bolje 
da smo samo drukčije 
postupili. Bitna je re-
fleksija glavnih liko-
va koji kroz sami po-
vratak sebi daju mo-
gućnost da napokon 
procesuiraju osjećaje 
i traume koje ih tište, 
te da si daju dopušte-
nje da nastave živjeti 
i mirno zatvore jedno 
poglavlje svog života, 
bez žaljenja. Jer, ža-
ljenje se uglavnom ne 
može riješiti promje-

nom samih događaja – na što 
su nam već ukazale mnogo-
brojne priče na filmu i televi-
ziji te u knjigama koje su se 
bavile tom tematikom. Naša 
tuga i žaljenje su unutarnje 
emocije koje možemo riješiti 
samo ako se duboko zagleda-
mo u sebe i damo si dopušte-
nje da si oprostimo, kao što 
si trebaju oprostiti neki od 
likova u djelu; ili pak treba-
ju si dati dopuštenje za hra-
brost pred upuštanje u nepo-
znato; ili dopuštenje za opro-
štaj od onoga što su nekada 
imali i upustiti se u ono što 
im tek dolazi, koliko god to 
bolno bilo.

Konačna poruka meni je 
predivna: ne mogu se pro-
mijeniti događaji, ali može-
mo se promijeniti mi sami – i 
možemo ponovno vidjeti vo-
ljenu osobu, iako je ne može-
mo nužno spasiti.

Jer, bar smo s njom.
Barem na nekoliko trenu-

taka.
Barem dok se kava ne 

ohladi.
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PIŠE Katarina MaLjKović
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Aleksandar  
Battista Ilić 
izabran je u umjetničko-na-
stavno zvanje redovitog pro-
fesora – trajno u umjetnič-
kom području, polje likovne 
umjetnosti, grana animirani 
ilm i novi mediji

Stjepko Pleština  
izabran je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovitog pro-
fesora – trajno u području bi-
omedicine i zdravstva, polje 
kliničke medicinske znanosti, 
grana patoiziologija

Velibor Jelčić  
izabran je u umjetničko-
nastavno zvanje redovitog 
profesora u umjetničkom 
području, polje kazališna 
umjetnost (scenska i medij-
ska umjetnost)

Anita Liška  
izabrana je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovite profe-
sorice – prvi izbor u području 
biotehničkih znanosti, polje 
poljoprivreda

Helena Štimac  
izabrana je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovite profe-
sorice – prvi izbor u području 
društvenih znanosti, polje 
ekonomija

Janja Filipi  
izabrana je u znanstveno-
nastavno zvanje redovite 
profesorice u području bio-
tehničkih znanosti, polje po-
ljoprivreda (agronomija)

Bosiljka Mustać  
izabrana je u znanstveno-
nastavno zvanje redovite 
profesorice u području bio-
tehničkih znanosti, polje po-
ljoprivreda (agronomija)

Darija Baković  
Kramarić  
znanstveno-nastavno zvanje 
redovite profesorice – traj-
no, područje biomedicine 
i zdravstva, polje temeljne 
medicinske znanosti, grana 
iziologija

Darije Petković  
izabran je u umjetničko-
nastavno zvanje redovitog 
profesora u umjetničkom 
području, polje primijenjena 
umjetnost, grana fotograija

Frano Dulibić  
izabran je u znanstveno-
nastavno zvanje redovitog 
profesora – trajno u području 
humanističkih znanosti, po-
lje povijest umjetnosti

Anita Slavica  
izabrana je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovite pro-
fesorice – trajno u području 
biotehničkih znanosti, polje 
biotehnologija, grana inže-
njerstvo

Natalija Nikpalj  
izabrana je u umjetničko-
nastavno zvanje redovite 
profesorice u umjetničkom 
području, polje likovne um-
jetnosti, grana graika

Tamara  
Turza-Bogdan  
izabrana je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovite profe-
sorice u području humanistič-
kih znanosti, polje ilologija, 
grana kroatistika

Branko Bognar  
izabran je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovitog pro-
fesora - prvi izbor u području 
društvenih znanosti, polje 
pedagogija

Igor Kralik  
izabran je u znanstveno-
nastavno zvanje redovitog 
profesora – prvi izbor iz 
interdisciplinarnog područja 
znanosti (izborna polja: po-
ljoprivreda i ekonomija)

Zlata Kralik  
izabrana je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovite profe-
sorice – prvi izbor u području 
biotehničkih znanosti, polje 
poljoprivreda

Marijan Herceg  
izabran je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovitog pro-
fesora – prvi izbor u području 
tehničkih znanosti, polje 
elektrotehnika

Maja Đurinović  
izabrana je u umjetničko-
nastavno zvanje redovite 
profesorice – prvi izbor u 
umjetničkom području, polje 
plesna umjetnost i umjetnost 
pokreta

Mario Božić  
izabran je u znanstveno-
nastavno zvanje redovitog 
profesora – trajno u području 
biotehničkih znanosti, polje 
šumarstvo, grana uređivanje 
šuma

Kristijan Posavec  
znanstveno-nastavno zvanje 
redovitog profesora – trajno 
u području tehničkih znano-
sti, polje rudarstvo, nafta i 
geološko inženjerstvo, grana 
geološko inženjerstvo

Mate Matišić  
umjetničko-nastavno zvanje 
red. prof., umjetničko pod-
ručje, polje ilmska umjet-
nost (ilmske, elektroničke 
i medijske umjetnosti po-
kretnih slika), grana ilmska 
dramaturgija i scenarij

Neven Ricijaš 
izabran je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovitog pro-
fesora u području društvenih 
znanosti, polje edukacijsko-
rehabilitacijske znanosti

Dragutin Ivanec 
izabran je u znanstveno-
nastavno zvanje redovitog 
profesora – trajno u području 
društvenih znanosti, polje 
psihologija

Dubravka Škevin  
izabrana je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovite pro-
fesorice – trajno u području 
biotehničkih znanosti, polje 
prehrambena tehnologija, 
grana inženjerstvo

Lidija Kos Stanišić  
znanstveno-nastavno zvanje 
redovite profesorice – traj-
no u području društvenih 
znanosti, polje politologija, 
grana međunarodni odnosi i 
nacionalna sigurnost

Željko Zečić  
izabran je u znanstveno-
nastavno zvanje redovitog 
profesora – trajno u području 
biotehničkih znanosti, polje 
šumarstvo, grana šumarske 
tehnologije i menadžment

Josip Baće 
izabran je u umjetničko-
nastavno zvanje redovitog 
profesora u umjetničkom 
području, polje likovne um-
jetnosti, grana graika

Novi 
redoviti 
profesori 
hrvatskih 
sveučilišta

Zagreb

Novi 
dekani na 
fakultetima 
hrvatskih 
sveučilištaMartina Smolić  

izabrana je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovite profe-
sorice – prvi izbor u području 
biomedicine i zdravstva, 
polje temeljne medicinske 
znanosti za 5 % radnog vre-
mena

Zadar Split
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Bojan Baletić 
izabran je za dekana Arhitek-
tonskog fakulteta

Ines Krasić  
izabrana je u umjetničko-na-
stavno zvanje redovite profe-
sorice – trajno u umjetničkom 
području, polje likovne um-
jetnosti, grana graika

Benjamin Perasović   
izabran je u naslovno znan-
stveno-nastavno zvanje re-
dovitog profesora u području 
društvenih znanosti, polje 
sociologija, grana posebne 
sociologije

Mario Baić  
izabran je za dekana Kinezio-
loškog fakulteta

Ivana Kuljerić Bilić 
izabrana je u umjetničko-
nastavno zvanje redovite 
profesorice u umjetničkom 
području, polje glazbena 
umjetnost, grana reprodukci-
ja glazbe - sviranje

Željko Krznarić 
izabran je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovitog pro-
fesora – trajno u području bi-
omedicine i zdravstva, polje 
kliničke medicinske znanosti, 
grana interna medicina

Viktorija Car 
izabrana je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovite profe-
sorice u području društvenih 
znanosti, polje informacijske 
i komunikacijske znanosti, 
grana masovni mediji

Maja Miškulin  
izabrana je u znanstveno-
nastavno zvanje redovite 
profesorice – trajno u područ-
ju biomedicine i zdravstva, 
polje javno zdravstvo i zdrav-
stvena zaštita

Predrag Marić  
izabran je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovitog pro-
fesora – prvi izbor u području 
tehničkih znanosti, polje 
elektrotehnika

Ksenija Markov  
izabrana je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovite pro-
fesorice – trajno u području 
biotehničkih znanosti, polje 
biotehnologija, grana inže-
njerstvo

Lidija Cvikić 
izabrana je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovite profe-
sorice u području humanistič-
kih znanosti, polje ilologija, 
grana kroatistika

Tihomir Moslavac  
izabran je u znanstveno-
nastavno zvanje redovitog 
profesora – trajno u području 
biotehničkih znanosti, polje 
prehrambena tehnologija

Sonja Petrović  
izabrana je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovite profe-
sorice – prvi izbor u području 
biotehničkih znanosti, polje 
poljoprivreda

Zagreb

Vlatko Pejša  
izabran je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovitog pro-
fesora – trajno u području bi-
omedicine i zdravstva, polje 
kliničke medicinske znanosti, 
grana interna medicina

Željko Hraski 
izabran je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovitog pro-
fesora u području društvenih 
znanosti, polje kineziologija, 
grana kineziologija sporta

Lidija Tadić  
izabrana je u znanstveno-
nastavno zvanje redovite 
profesorice – trajno u područ-
ju tehničkih znanosti, polje 
građevinarstvo

Osijek

Krešimir Nenadić  
izabran je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovitog pro-
fesora – prvi izbor u području 
tehničkih znanosti, polje 
računarstvo

Brigita Popović  
izabrana je u znanstveno-na-
stavno zvanje redovite profe-
osrice – prvi izbor u području 
biotehničkih znanosti, polje 
poljoprivreda

Osijek

Mirko Planinić 
izabran je za dekana Priro-
doslovno-matematičkog 
fakulteta

Emina  
Berbić Kolar  
izabrana je za dekanicu Fa-
kulteta za odgojne i obrazov-
ne znanosti

Aleksandar Včev  
izabran je za dekana Fakul-
teta za dentalnu medicinu i 
zdravstvo

Sveučilište u Splitu
Fakultet elektrotehnike,  
StrojarStva i brodogradnje
raspisuje
n a t j e č a j
za upis studenata na:

- POSLIJEDIPLOMSKI DOKTORSKI STUDIJ ELEKTROTEHNIKE I 
INFORMACIJSKE TEHNOLOGIJE,
- POSLIJEDIPLOMSKI DOKTORSKI STUDIJ STROJARSTVA,
u akademskoj godini 2022./2023.
Poslijediplomski doktorski studij za stjecanje doktorata znanosti traje 
tri godine, odnosno šest semestara i ima ekvivalent od 180 ECTS 
bodova. Po završetku studija stječe se akademski stupanj doktora 
znanosti (dr. sc.).
Natječaj je otvoren od dana objave do zaključno 30. rujna 2022. 
godine.
Sve informacije o uvjetima natječaja i načinima prijave na natječaj 
objavljene su i nalaze se na službenoj internetskoj stranici Fakulteta 
elektrotehnike, strojarstva i brodogradnje u Splitu, www.fesb.unist.hr

univerSity oF Split
Faculty oF electrical engineering,  
Mechanical engineering  
and naval architecture
publishes the following
call For applicationS
for admission of students to:

- POSTGRADUATE DOCTORAL STUDY IN ELECTRICAL ENGINEERING 

AND INFORMATION TECHNOLOGY,

- POSTGRADUATE DOCTORAL STUDY IN MECHANICAL ENGINEERING

for the academic year 2022./2023.

The duration of the postgraduate doctoral study programme for obta-

ining the doctoral degree is three years, i.e. six semesters and is equiva-

lent to 180 ECTS credits. Following the completion of studies, the 

Doctor of Science (PhD) degree is awarded.

Call for applications is open starting with the publication date until 30 

September 2022.

All additional information about admission requirements and applica-

tion form are available at the official web site of the Faculty of Electrical 

Engineering, Mechanical Engineering and Naval Architecture, www.

fesb.unist.hr

Sveučilište u Splitu

prirodoSlovno 

MateMatički Fakultet

raspisuje

natječaj

- za izbor jednog nastavnika u 

znanstveno-nastavno zvanje i 

na radno mjesto izva nrednog 

profesora, za znanstveno pod-

ručje prirodnih znanosti, znan-

stveno polje fizika

Cjelovit tekst natječaja sa svim 

informacijama o uvjetima 

natječaja i načinu prijave na 

natječaj objavljene su i nalaze 

se na službenoj internetskoj 

stranici Prirodoslovno-

matematičkog fakulteta u 

Splitu https://www.pmfst.

unist.hr/javni-natjecaji/

Prijave se dostavljaju u roku 

od 30 dana od posljednje 

objave natječaja, na adresu: 

Sveučilište u Splitu, 

Prirodoslovno-matematički 

fakultet, Ruđera Boškovića 33, 

21 000 Split.

Nepravovremene i nepotpu-

ne prijave neće se razmatrati 

niti će se podnositelji nepot-

punih prijava pozivati na 

dopunu prijave.

O rezultatima natječaja pristu-

pnici će biti obaviješteni u 

zakonskom roku.

Sveučilište u Splitu
Sveučilišni odjel za 

Stručne Studije
Klasa: 112-07/22-01/01

Urbroj:  
2181-193-111/1-22-43  
Na temelju članka 24.  
stavak 1. Temeljnog  

kolektivnog ugovora za služ-
benike i namještenike u  

javnim službama (“Narodne 
Novine” broj 128/17, 47/18 i 
123/19), Sveučilišni odjel za 
stručne studije Sveučilišta u 

Splitu raspisuje

natječaj

I za izbore na radna mjesta
1. jednog izvršitelja (m/ž) na 
radno mjesto II. vrste – viši 
informatički referent, na neo-
dređeno vrijeme u punom 
radnom vremenu
Sve informacije o uvjetima 
natječaja i načinima prijave na 
natječaj objavljene su i nalaze 
se na službenoj internetskoj 
stranici Sveučilišnog odjela za 
stručne studije u Splitu, www.
oss.unist.hr
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Godina Oxforda  
na regati Sveti Duje

J
ubilarni, 20. put Split je 
bio domaćin Međunarod-
ne veslačke regate Sve-
ti Duje i na taj način još 

jednom bio dijelom najpoznati-
je sportske tradicije na svijetu, 
utrke između najboljih osmera-
ca Oxforda i Cambridgea, i to sa-
mo mjesec dana nakon Boat Ra-
cea, čuvene utrke na Temzi, u 
kojoj su veslači Oxforda nakon 
pet godina pauze vratili trofej u 
svoju vitrinu.

Nakon dva prilagođena izda-
nja regate zbog epidemije koro-
navirusa, ove je godine regata 
opet zasjala u svom starom ru-
hu. Na osunčanoj regatnoj stazi 
u Spinutu u subotu je snage od-
mjerilo čak 25 posada sa 17 eu-
ropskih sveučilišta. Organiza-
tori su ponosni što su u Splitu 
nastupile ne samo najbolje po-
sade Oxforda i Cambridgea ika-
da, već prvi put i puni osmerci 
ženskih ekipa istih sveučilišta. 
Osim toga, rivalstvu na Spinu-
tu pridružilo se još jedno britan-
sko sveučilište – Imperial Colle-
ge, koji su europski studentski 
prvaci u osmercu.

Djevojke s Oxforda uvjerljivo 
su u finalu slavile ispred protiv-
nica s Cambridgea, čime su uz-
vratile za ovogodišnji Boat Ra-
ce, dok su broncom iznenadile 
studentice Sveučilišta u Splitu.

”Na vodi je bio predivan osje-
ćaj, ništa slično nisam osjetila 
ni u jednoj utrci do sada, nadre-
alno. Budući da smo nedavno 
veslali Boat Race, posebno je 
zanimljivo i zabavno bilo privi-
knuti se na kraću stazu i sprint-
utrku. Cijelom je dužinom bilo 
neizvjesno, ali uspjele smo. Po-
bjeda i revanš su tu”, izjavila je 
Anja Zehfuss, veslačica Oxfor-
da.

Do finala su u muškoj kon-
kurenciji doveslali studenti 
Oxforda, Cambridgea, Imperial 

Sveučilište Oxford, za koji vesla i olimpijac iz Rija i Tokija Bernable Delarze, osvojila je prvo 
mjesto, fantastično veslanje pokazala je i ekipa Splita, koja se okitila srebrnom medaljom, dok su 
broncu u fotoinišu osvojili veslači Cambridgea ispred Imperial Collegea

PIŠE:

MATEJ SUNARA

SVEUČILIŠNA REGATA U SPINUTU I UTRKA LEGENDI NA SPLITSKOJ RIVI

Fantastično je veslati na Rivi. Imali smo stvarno 
tri odlične utrke protiv Splita i Cambridgea. Bilo 
je zabavno upoznati lokalne ljude, goste iz cijele 
Europe i biti u Splitu”, reako je Liam Corrigan, 
legenda Oxforda i bivši olimpijac iz Tokija

Collegea, Sveučilišta u Aache-
nu, Jagiellonian Sveučilišta u 
Krakovu, Sveučilišta u Zadru i 
domaćina, Sveučilišta u Splitu. 
U revanšu Oxforda i Cambrid-
gea, drugi put ove godine slavi-
la je ekipa Sveučilišta Oxford, za 
koji vesla i poznati olimpijac iz 
Rija i Tokija Bernable Delarze. 
Fantastično veslanje pokazala 
je i domaća ekipa Splita, koja 
se okitila srebrnom medaljom, 
dok je o brončanoj medalji od-
lučivao fotofiniš, u kojem su za 
koji centimetar brži bili veslači 
Cambridgea ispred veslača Im-
perial Collegea. Možda i najuz-
budljivija utrka u povijesti ove 
regate.

”Znali smo da imamo brzi-
nu, ali bilo je pitanje hoćemo li 
izdržati cijelu stazu. Ovo je naj-
bolji rezultat Sveučilišta u Spli-
tu u posljednjih 10 godina na 
našoj regati i iznimno smo po-
nosni što smo pobijedili ekipe 
poput Sveučilišta Cambridge 
i Imperial Collegea. Ne skriva-
mo ambicije, dogodine idemo 

na pobjedničko postolje”, izja-
vio je Karlo Borković, kapetan 
splitske ekipe. Vrijedno je spo-
menuti da je komentator utrke 
bio Matthew Holland, bivši ve-
slač Sveučilišta Cambridge i po-
bjednik utrke Boat Race, koji je 
za BBC gostovao i komentirao 
ovogodišnji spektakl na Temzi. 

Subota je zaključena veli-
kim Boathouse discom ispred 
Gusara, na kojem su veslači u 
pravom veslačkom ambijentu 
proslavili ostvarene uspjehe. 
Upravo ovakvi događaji čine da 
na ovoj regati gubitnika nema 
jer svaki je sudionik pobjednik.

Nedjelja je, pak, bila rezervi-
rana za tradicionalnu Utrku le-
gendi na splitskoj Rivi, koja se 
vesla na dvije pobjede. 

Prije legendarne utrke, re-
gatnu stazu dužine 222 metra 
su u revijalnoj utrci isprobali 
veslači sveučilišta iz Aachena, 
Splita i Zagreba, u kojoj su Spli-
ćani s dvije pobjede pokazali ka-
ko se vesla na domaćem terenu. 

Lijepo ispunjena Riva je, uz 
ispijanje nedjeljne kavice, ima-
la što vidjeti u Utrci legendi. 
Oxford i Cambridge vodili su 
pravi okršaj. Prvu utrku je u fo-
tofinišu odnio Cambridge, dok 
je u druge dvije koji centimetar 
brži bio Oxford, koji je time zao-
kružio svoju dominaciju u ovom 
jubilarnom izdanju regate.

”Fantastično je veslati na Ri-
vi. Imali smo stvarno tri odlič-
ne utrke protiv Splita i Cambrid-
gea. Još u prvoj smo mislili da 
smo stigli kao prvi jer je bilo ja-
ko blizu. Zato smo za druge dvi-
je utrke bili motivirani, uhvatili 
dobar ritam i brzinu i pobijedili 
obje. Hvala organizatorima na 
ovom odličnom događaju. 

Bilo je zabavno upoznati lo-
kalne ljude, goste iz Njemačke i 
cijele Europe i biti u Splitu”, izja-
vio je Liam Corrigan, legenda 
Oxforda i bivši olimpijac iz To-
kija.

Unatoč brončanom odličju, 
legende Splita su zadovoljne jer 

su dobro parirale pomlađenim 
posadama legendi Oxforda i 
Cambridgea.

”Srećom, bilo je na tri trke i 
nije došlo do četvrte”, našalio 
se Nikša Skelin, legenda Spli-
ta. “Što se tiče našeg osjećaja u 
čamcu, bilo je jako dobro, među-
tim presudila je snaga i mladost 
Oxforda i Cambridgea. Ne tre-
ba zaboraviti da se u njihovim 
redovima nalaze i osvajači zlat-
nih medalja s Olimpijskih igara 
u Tokiju. 

Toliko dobri više nismo, ali 
nadam se da će iduće godine do-
ći malo slabiji pa da imamo ma-
lo više šanse za nove pobjede”, 
zaključio je Nikša.

Medalje je na Peristilu podi-
jelio rektor Sveučilišta u Splitu 
prof. dr. sc. Dragan Ljutić. U sre-
brnoj Cambridge posadi veslao 
je i Tom Stallard, srebrni olim-
pijac iz Pekinga i inženjer utrke 
McLaren F1 tima.

”Uz sportski aspekt, na dru-
gom meetupu ‘Sports shaping 
careers –Lessons from the bo-
at” istražujemo poveznicu vr-
hunskog sporta i raznolikih 
karijera alumni zajednice koja 
je veslala u Splitu. Kroz 20-go-
dišnju tradiciju Međunarodne 
regate Sveti Duje izmijenile su 
se generacije i generacije vrhun-
skih europskih veslača, a neki 
od njih nastavili su dolaziti i na-
kon sportske karijere. 

Zajedničko im je to da su oni 
obično stručnjaci i profesionalci 
u mnogim područjima te ima-
ju zanimljive, pa čak i neobič-
ne karijere”, još u najavi regate 
rekao je Luka Grubor, legenda 
Oxforda i član organizacijskog 
odbora Međunarodne veslačke 
regate Sveti Duje. Na ovogodiš-
njem meetupu govorio je upravo 
Tom Stallard, koji je između dvi-
ju Grand prix utrka pronašao 
vremena za splitske studente i 
tech scenu. 

Dvorana Spinit inkubatora 
bila je pretijesna za sve zainte-
resirane studente.
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